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 هفتــه گذشــته از روز دوشــنبه تــا 
پنجشــنبه، رویداد ATM یا همــان بازار 
گردشــگری عربی در مرکــز تجــارت جهانی دوبی 
برگزار شد؛ رویدادی که امسال سی امین دوره آن 
بــود و ویژه تــر از همیشــه. برگــزاری 30 ســاله یک 
رویداد بزرگ، آن  هم در حوزه گردشگری که شاید 
30 سال پیش کمترین جاذبه و زیرساخت آن در 
شــهری چون دوبی فراهــم بوده، یــک ریل گذاری 
برای رسیدن به یک آینده بوده است؛ آینده ای که 
این روزها این شهر و امارات متحده عربی میوه آن 

را می چیند. 

 رویدادی که امسال بیش 
از 2200 نفــر در بخــش 
نمایشگاهی آن حضور داشتند و 
برندهــای مختلفی از کشــورهای 
مختلف دنیا پرقدرت تلاش کرده 
بودنــد داشــته های خــود را در 
صنعت روبه رشــد گردشــگری به 
از  یکــی  بگذارنــد.  نمایــش 
بخش های جذاب این نمایشــگاه 
و  شــرکت کنندگان  بــرای 
بازدیدکنندگان هم بخش فناوری های حوزه سفر 
بود؛ بخشی که تقریباً هیچ شرکتی از ایران در آن 
حضــور نداشــت. اگــر دوری در ایــن نمایشــگاه 
بزرگ می زدیــد، اولیــن نکته حضور چشــم گیر 
شــرکت های اروپایی و هندی در این بخش بود؛ 
شــرکت هایی که تلاش ویژه ای برای گرفتن بازار 
خاورمیانــه داشــتند، امــا وقتــی محصــولات و 
خدمــات ایــن شــرکت ها را بررســی می کردیــد، 
متوجه می شدید فناوری و نوآوری چندانی هم 
در بســاط ندارنــد. در واقــع قــدرت اصلــی آنهــا 

دسترسی به بازار و مشتریان بود تا یک فناوری 
خاص در بازار گردشــگری. آنجا بود که حسرت 
حضــور شــرکت های نــوآور و اســتارتاپ ها و 
ایده پــردازان ایرانــی بیــش از همیشــه می شــد. 
اینکه دور مانــدن از بازار جهانی چقدر ســاده و 
تلــخ می توانــد فرصت هــای کســب وکاری و 

سرمایه پذیری را از ایرانی ها بگیرد.

 این حسرت وقتی صدچندان می شد 
که می دیدیم عربستان امسال یکی از 
مهم ترین شــرکت کنندگان این نمایشگاه بود؛ 
کشــوری کــه بــا برندهــای مختلــف خــود، از 
و  تــا کســب وکارها  ایرلاین هایــش گرفتــه 
رســانه هایش در ایــن نمایشــگاه حضــور پیــدا 
کرده بود تا روی این شعار کلیدی تأکید کند که 
آینده گردشــگری خاورمیانه در این کشور رقم 

خواهد خورد!

 نیــازی بــه گفتــن نیســت کــه وقتــی 
و  ایــران  گردشــگری  داشــته های 
ظرفیت هــای نوآورانــه تیم هــای مســتعد آن را بــا 
عربستانی ها مقایسه کنید، آن  وقت به این نتیجه 
می رســید کــه در حــال واگــذار کــردن چــه 
فرصت هایی به کشــورهایی هستیم که به شکل 
سنتی رقیب منطقه ای ایران هستند. خطر بزرگ 
حذف شــدن ایــران و کســب وکارهایش از بــازار 
منطقه را می شد با یک گشت چندساعته در این 
نمایشــگاه دیــد. نه تنهــا صحبتی از گردشــگری 
ایران و ظرفیت های آن نبود، بلکــه از بازار فناوری 
گردشــگری منطقــه هــم ســهمی بــه ما نرســیده 
اســت. ایــن دیگر نــه یک حســرت که یــک خطر 

بزرگ است...

INTROسرآغاز

بازار بزرگ گردشگری و آنچه از نمایشگاه ATM 2023 نصیب ما شد

خطرحذفایرانازبازارنوآوریمنطقه
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سردبیر
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واکنش استارتاپ های کاریابی
به راه اندازی سامانه شغل توسط وزارت کار 

نقشدولترگولاتوریاست
نهرقابتبابخشخصوصی

سال هاســت کــه دولت های مختلــف وعده هــای گوناگونی 
برای حل مشکل بیکاری در کشــور ارائه می دهند. شاید از 
مشهورترین این وعده ها ایجاد یک میلیون شغل در سال 
باشد؛ وعده ای که تاکنون به حقیقت تبدیل نشده است. 
در این میان دولت ســعی کرده از راه های مختلف مشــکل 
بیکاری در کشور را حل کند که یکی از این راه ها کمک گرفتن 

از فناوری اطلاعات است.
بــه تازگــی ســامانه جســت وجوی شــغل بــا هــدف حــل 
دغدغه های مدیران دفاتر مشاوره شغلی و کاریابی ، بهبود 
ارائه خدمات آن ها و ایجاد شــفافیت در بازار کار با نســخه 
به روزشــده تر توســط وزارت کار آغاز به کار کرده و در اختیار 
کارجویــان و کارفرمایــان قــرار گرفته اســت. این ســامانه در 
حالی راه اندازی می شود که ده ها ســایت کاریابی در کشور 
توســط اســتارتاپ های مختلف راه اندازی شــده  و مشغول 

فعالیت هستند.

راه انــدازی ایــن ســامانه به بــاور مدیــران این ســرویس های 
استارتاپی، دخالت دولت در بازار کار و از بین بردن نظم آن 
است. آن ها معتقدند این اتفاق درحالی می افتد که دولت 

باید در این زمینه تنها نقش رگولاتور را بازی کند.
مدیرعامــل »جاب ویــژن« بــاور دارد کــه ورود وزارت کار بــا 
ایجاد ســامانه کاریابی، نمونــه ای از ورود مســتقیم نهادی 
بالادســتی به موضوعی خرد اســت کــه اقــدام متداولی در 
سایر کشورها به شمار نمی آید. او می گوید: »این سامانه با 
رصد اطلاعاتی، تحلیل میزان عرضــه و تقاضا و نیز حقوق 
و دســتمزد می تواند مشــکلات موجود در زمینه بیکاری را 
سامان دهد، اما رویکرد این سامانه خلاف این موارد است.« 
از ســوی دیگــر مدیرعامــل پلتفــرم »جابینجا« هــم ایجاد 
ســامانه شــغل یابی وزارت کار را امری غیرضروری و بی ثمر 
می داند و بر این باور است که هدف از ورود وزارت کار به این 

حوزه نامعلوم و به نوعی رقابت با بخش  خصوصی است.
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گزارش شاخص های بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات منتشر شد

رشدمنفیتوسعهاینترنتثابتدرکشور
مقایســه روند رشــد ضریب نفــوذ پهنای بانــد اینترنت 
ثابت در زمستان سال ۱۴0۱ در مقایسه با سال گذشته 
آن نشــان می دهد که همچنان رشــد اینترنــت ثابت در 
کشــور به کنــدی صــورت می گیــرد و حتــی رشــد در این 
زمینــه منفی اســت. طبق گــزارش فصلی رگولاتــوری در 
حالــی که ضریــب نفــوذ پهنــای بانــد ثابــت اینترنت در 
زمســتان ســال ۱۴00 برابر با ۱3/۱5 درصد گزارش شده 
بود، ایــن میــزان در زمســتان ســال گذشــته بــه ۱3/05 
درصد رسیده، یعنی منفی 0/76 درصد کاهش داشته 

است.
براساس این گزارش، مشترکان پهنای باند ثابت نیز تنها 
0.0۴ درصد رشــد داشــته و از ۱۱ میلیون و 50 هــزار و 2۹ 
مشترک در زمستان سال ۱۴00 به ۱۱ میلیون و 5۴ هزار و 

۴53 مشترک در زمستان سال ۱۴0۱ رسیده است. رشد 
منفی و کند اینترنت ثابت در کشور در حالی رخ می دهد 
کــه وزیــر ارتباطــات دولــت ســیزدهم پیوســته و از زمان 
روی کار آمــدن در این وزارت خانه وعده داده که توســعه 
شبکه اینترنت ثابت با کمک پروژه فیبر نوری را در رأس 
کارهای خود گذاشــته اســت. طبــق گــزارش رگولاتوری، 
سهم مشترکان پهنای  باند ثابت بر اساس فناوری فیبر 
نــوری )FTTH( تنهــا 2 درصــد اســت و همچنــان ســهم 
بیش تــر در این زمینــه به فنــاوری X-DSL بــا 77 درصد 
 TD-LTE سهم بازار می رسد. در این بین سهم فناوری
هم ۱۸ درصد است. ۴۹ درصد بازار پهنای باند ثابت هم 
در اختیار مخابرات است و در این بین سهم شرکت های 

دارنده پروانه FCP به 30 درصد می رسد.
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دوره های هاروارد در ایران
دوره های مبانی برنامه نویســی 
دانشــگاه »هــاروارد« در ایران بــا تمرکز 
روی پایتــون و هــوش مصنوعــی برگــزار 

می شود.

 انتصاب اعضای
صندوق نوآوری

رئیس  جمهــور در حکمــی عرب نیــا، 
جبل عاملــی،  قانعــی،  شــوال پور، 
زمانیــان و ســرافراز را به عنــوان اعضای 
هیئت عامل صندوق نــوآوری منصوب 

کرد.

اصلاح قوانین با هوش مصنوعی
پژوهش هــای  مرکــز  رئیــس 
مجلــس از راه انــدازی فــاز اول ســامانه 
هوشــمند تنقیح قوانین، پس از شــش 

دهه خبر داد.

همکاری تپسی با تارا 
کاربران »تارا360« می توانند با 
اعتبار سازمانی خود »تپسی« بگیرند 
و دو مــاه بعــد بــدون کارمــزد پرداخــت 

کنند.

معــاون علمــی و فنــاوری ریاســت جمهوری در اولیــن 
نشست خبری خود از ارتقای شیوه ارزیابی شرکت های 
دانش بنیان و تغییر دســته بندی  آن ها خبر داد و اعلام 
کرد کــه با ایــن ارزیابی جدید، میزان رشــد شــرکت های 

دانش بنیان بهبود می یابد.
روح الله دهقانــی فیروزآبــادی از ورود ابزارهــای جدیــد 
برای جذب ســرمایه  بخش خصوصی برای تأمین مالی 
اکوسیستم دانش بنیانی کشور گفت و افزود: در تلاش 
هســتیم بــا تشــکیل صندوق هــای خطر پذیــر مردمی، 
ســرمایه بخــش خصوصــی ســنتی را در کنــار ســرمایه 

دولتی وارد این اکوسیستم کنیم.
از سوی دیگر او در واکنش به محدودیت های اینترنتی 
که باعث مشــکلات زیادی برای تیم هــای دانش بنیانی 
و اســتارتاپی شــده، اعــلام کــرد کــه بــا همــکاری وزارت 
ارتباطــات در حــال شــکل دادن بــه مراکــز نــوآوری در 
مناطقی مانند پارک پردیس یا منطقه ویژه پیام هستند 
تا تیم های علاقه مند به صورت کاملاً حرفه ای از بالاترین 

سطح شبکه ارتباطی کشور استفاده کنند.
طبق اعــلام فیروزآبــادی، صنــدوق نوآوری شــکوفایی تا 
پایان آذر ســال گذشــته ســه هزار و ۱۸۸ میلیــارد تومان 

تســهیلات پرداخت کرده که این میزان نسبت به سال 
۱۴00 و ۱3۹۹ کاهش قابل توجهی داشته است. در سال 
۱۴00 میزان تسهیلات پرداختی صندوق برابر با ۴ هزار 
و ۹۱6 میلیارد تومان بوده که نســبت به امسال کاهش 

تقریباً 5۴ درصدی را نشان می دهد. 
ایــن تســهیلات بــه راحتــی هــم در اختیار شــرکت های 
دانش بنیان قرار نمی گیرد و این شــرکت ها تا تصویب و 
پرداخت آن باید زمان طولانی ای ســپری کنند. به گفته 
اکثر شرکت های دانش بنیان، اگر هم صندوق نوآوری و 
شــکوفایی تســهیلات در قالب پرداخت وام را برای این 
شرکت ها تصویب کند، در مرحله بعدی یعنی پرداخت 

آن از سوی بانک به مشکل برخورد می کنند.
دهقانی فیروزآبــادی در مورد این مشــکل و راه  حل رفع 
آن به »کارنگ« گفت: »صندوق نوآوری و شکوفایی در 
طول زمان فعالیتــش مخصوصــاً در چهار ســال اخیر، 
قریب بــه 2۸ هزار میلیــارد تومان مجموعه تســهیلاتی 
ارائه داده که در چهار سال گذشته این میزان پرداخت 
بیشــتر بــوده اســت. بیــش از ۱5 هــزار میلیــارد تومــان 
ضمانت نامه صندوق  در سال گذشته با کمک معاونت 
علمی فراهم شــده اســت. مســئله تســهیلات نیست؛ 

مســئله این اســت که اکوسیســتم در حال بزرگ شدن 
اســت و نیازمنــد روش هــای جدیــد ســرمایه گذاری و 

وثیقه گذاری هستیم.«
او ادامه داد: »یکی از برنامه های راهبردی که در معاونت 
انجــام می شــود ایــن اســت کــه بتوانیــم بــا اســتفاده از 
ارزش گــذاری فناوری هــا و دارایی هــای نامشــهود 
شــرکت ها، زیرســاختی بــرای جــذب تســهیلات آماده 
کنیم. تسهیلات وجود دارد، اما تسهیلات بانکی است 
و بانک هم قضاوت و راه و روش خودش را برای پرداخت 
دارد. برای آنکه بشــود ایــن دو را به هم نزدیــک کرد، دو 
کار می شــود انجــام داد: یکی اینکه ســعی کنیــم بانک 
را پــای کار بیاوریــم و الزامات بانــک را اصــلاح کنیم و از 
طرفی در پایین دست سعی کنیم نظامات وثیقه گذاری 
شــرکت ها را تقویــت کنیــم. ایــن برنامــه جــدی در حال 
جلو رفتــن اســت و پیگیــر آن هســتیم و قانونــی هم که 
از طرف کمیســیون اقتصاد دنبــال می کنیم این اســت 
که دارایی های نامشــهود بــرای وثیقه گذاری شــرکت ها 
گذاشــته شــود. اگر این اتفــاق بیفتــد، بخــش بزرگی از 
مشــکل جــذب تســهیلات بانکی توســط شــرکت های 

دانش بنیان حل خواهد شد.«

معاون علمی و فناوری 
ریاست جمهوری در اولین نشست 

خبری با اصحاب رسانه خبر داد:

دارایی های 
نامشهود 

وثیقه بانک 
می شوند

تأثیر اجرای طرح کارمزد بر صاحبان کارت خوان ها

پیاسپیهاهزینهکارمزدپذیرندگانپرتراکنشراتقبلمیکنند؟
طرح اصلاحیه نظام کارمزد قرار اســت پذیرندگان را هم 

وارد سیستم پرداخت کارمزد کند. بر اساس 
گزارش »راه پرداخت«، قرار است پذیرنده ها 
)پایانه هــای فــروش( بــه  ازای تراکنش هــای 
کمتــر از 600 هــزار تومــان مبلــغ ثابــت ۱20 
تومان کارمزد و بــه  ازای تراکنش های بیش از 
600 هزار تومان، 0/0002 )دو ده هزارم( مبلغ 
تراکنش تا ســقف چهــار هزار تومــان کارمزد 

پرداخت کنند. 
رئیــس کمیســیون نرم افزارهــای پخــش، 
فروشــگاهی و اصنــاف ســازمان نصــر تهران 

در این خصوص پیش بینی می کنــد حدود 75 درصد از 
کارت خوان های بازار تعداد تراکنش بالا دارند و با اجرای 
این طرح باز هم پی اس پی ها هزینه هــای کارمزد آن ها را 

متحمل خواهند شد.

اولیــن نکتــه ای کــه اصنــاف و ذی نفعــان نظــام کارمــزد 
در ســمت پذیرنــدگان نســبت بــه آن گلایــه 
دارنــد ایــن اســت که چــرا ســهم مشــورتی و 
هم اندیشــی در جریــان تدوین طــرح اصلاح 

کارمزد نداشته اند. 
نکتــه دیگری کــه طــرح اصلاحیه کارمــزد در 
صــورت اجرایی شــدن ممکــن اســت بــا آن 
مواجه شــود، بحــث عملکــرد پذیرنــدگان با 

تراکنش بالاست.
بانک مرکــزی پیش بینی کرده بعــد از اجرای 
دستورالعمل اصلاح نظام کارمزد، ۴۱ درصد 
از کل پایانه های فروش فعال در کشور )هشت میلیون و 
۱00هزار پایانه(، کارمزد پرداختی روزانــه زیر هزار تومان 
و 62 درصد از کل ترمینال ها )پایانه های فروش(، کارمزد 
پرداختی روزانه زیر دو هزار تومان خواهند داشــت؛ این 

62 درصد در واقع پایانه های فروشگاهی خرده فروشانی 
هســتند که تعــداد تراکنش بــالا و حجم مبلــغ تراکنش 
پایین دارند. 3۸ درصد از مجمــوع پایانه های فروش که 
شــامل کارت خوان هــای با حجــم تراکنش بالا هســتند، 

کارمزد روزانه بالای دو هزار تومان خواهند داشت.
امــا ایــن پیش بینی هــا در عمــل ســویه های دیگــری نیز 
خواهــد داشــت و آن هــم نــوع ارتبــاط پی اس پی هــا و 
پذیرندگان اســت. در حــال حاضــر برخــی پی اس پی ها 
برای افزایش سهم تعداد تراکنش هایشان، با پذیرندگان 
اصلــی و پرتراکنش معاملــه کرده، صندوق فروشــگاهی 
و تجهیــزات و نرم افزارهــای فروشــگاهی رایــگان در 
اختیارشــان گذاشــته و حتــی در ازای تراکنش، بــه آنها 
پول پرداخت می کنند. حالا با طرح جدید بانک مرکزی 
به  جای پیشنهادهای تشویقی از آن ها پول درخواست 

می شود.

غزل یگانگی 

Ghazal28yeganegi 
@gmail.com
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کسب وکار
B U I S I N E S S

محیط کسب و کار دستکاری شده

آفت اقتصاد کشور
در نشست »چهار کارآفرین؛ چهار تجربه« کانون کارآفرینی تهران مطرح شد

اولین نشســت انتقــال تجربه کانــون »کارآفرینی اســتان 
تهران«، بــا عنــوان »چهــار کارآفریــن؛ چهار تجربــه« روز 
چهارشــنبه، ۱3 اردیبهشــت برگزار شــد. در این نشست 
چهــار تــن از کارآفرینــان کــه فارغ التحصیــلان دانشــگاه 
شــریف بودنــد، تجربه های خــود از مســیر طی شــده را با 
مخاطبان به اشتراک گذاشتند و در بخش پرسش و پاسخ 

با حاضران در نشست به گفت وگو پرداختند.  

 کارآفرینان باید یکدیگر را بشناسند
علــی نقیــب، کارآفریــن و رئیــس هیئت مدیــره شــرکت 
بهداشــتی دکتر عبیدی، ســخنران اول نشســت با تأکید 
بر اهمیــت کار تشــکلی و تأثیر آن بر رشــد و تعالــی تفکر 
کارآفرینــان و جامعــه می گویــد: »مــا در ایــران کارآفرینان 
زیادی داریــم که هــر یــک به تنهایــی کار می کننــد؛ اگر ما 
یکدیگر را بشناســیم، می توانیم ســرعت کارآفرینی خود 
را افزایــش دهیــم.« او مخاطــب هــدف کانــون کارآفرینــی 
تهــران را مدیــران و افراد جوانــی که می خواهند در کشــور 
کســب و کار خلاق و نوآور داشــته باشــند، عنوان می کند. 
این کارآفرین در ادامه برخی از تجربه های خود در عرصه 
کارآفرینــی را بــه اشــتراک می گــذارد و تأکیــد می کنــد کــه 
کسب و کارهایی که به صورت ایده مطرح می شوند، حتماً 
بایــد رقابت پذیــر بــوده و تجاری ســازی  شــوند تــا بتواننــد 

موفق باشند. 

 تحریم و فرصت سوزی برای کسب وکارهای 
داخلی

فرزاد ســرلتی، رئیــس هیئت مدیره شــرکت نویــن دانش 
آینــده )نــدا( دیگــر ســخنران ایــن نشســت بــا اشــاره بــه 
تجربیات خــود در حــوزه طراحی و اجرای سیســتم های 
کنترل با اســتفاده از  PLC هــا که از دهه 60 آغاز شــده 
و همکاری با شــرکت های خارجی ماننــد زیمنس که 
بعدهــا به دلیل تحریــم ادامــه نیافــت، می گوید که 
به دلیــل عــدم ارتبــاط بــا کشــورهای دیگــر، به روز 
بــودن بــرای شــرکت های داخلــی کار دشــواری 
اســت. او ضمــن اشــاره بــه فرصت هــای خوبی 
که به  علت تحریم امــکان اســتفاده از آن را در 
مجموعه خــود نداشــته اند، تأکیــد می کند که 
هر وقت راهی برای ارتباط با کشورهای خارجی 
یافــت شــده، شــرکت های ایرانــی توانســته اند 

رشد کنند. 

 امید؛ مهم ترین چالش  کارآفرینان امروز
مســعود شــاهمرادی، بنیان گــذار و مدیرعامــل شــرکت 
تجــارت خــلاق هــدف )فروشــگاه اینترنتــی خانومــی( در 
صحبت هــای خــود بــه مراحــل رشــد کســب و کارهای 
نــوآور، چالش هــای ایــن حــوزه، تفــاوت »اســکیل آپ« با 
»رشــد« و همچنین مفاهیم »رهبــری« و »مدیریت« در 

کسب و کارهای نوآور می پردازد. 
شــاهمرادی در حاشــیه ایــن 
نشســت بــه کارنــگ می گوید: 
»برگزاری رویداد انتقال تجربه 
فرصتــی اســت کــه افــرادی کــه 
مشــغول کارآفرینــی هســتند 
یــا می خواهنــد وارد ایــن حــوزه 
شــوند، بتواننــد تجربه هــای 
افــرادی را کــه در ایــن مســیر 
جلوتر هستند، بشنوند. زمانی 
که مــا کســب وکار خــود را آغاز 

کردیم، کســی نبود که چنیــن تجربه هایــی را در اختیار ما 
بگذارد. آن زمان ما خیلی چیزهــا را برای اولین بار در ایران 
تجربــه می کردیــم و همیــن امر باعث شــد میزان ســعی و 
خطایمان بالا باشــد. ایــن کارآفریــن تأکید می کنــد که در 
حوزه کسب وکار نباید زمان تصمیم گیری ها اشتباه باشد 
و ادامه می دهد: »بــرای مثال ما در مجموعــه خانومی دو 
ســال دیر اقدام بــه دریافــت ســرمایه کردیم و اگــر این کار 
زودتر انجام می شد، احتمالاً سرعت رشد مجموعه بالاتر 

از چیزی که هست، می بود.«
به گفته شــاهمرادی بزرگ ترین چالــش بچه هایی که این 
روزها وارد این حوزه می شوند، امید و نگه داشتن آن است. 
او با اشاره به نقل قولی از دکتر لشکر بلوکی تأکید می کند 
که باید امیدوار بود و کار را درست انجام داد، اما این امید 

باید بدون زمان باشد. 

 باید آگاهی مردم نســبت به آفت »محیط 
اقتصادی دستکاری شده« بالا رود

مرتضــی هداونــدی، بنیان گــذار و مدیرعامــل شــرکت 
رازیــن پلیمــر راه ابریشــم و برگزیــده نشــان امین الضــرب 
با بیــان بخشــی از تجربه هــای خــود در حوزه کســب و کار 
بــه ایــن موضــوع می پــردازد کــه »محیــط کســب و کار 
یــا  دولــت  قیمتــی  دخالت هــای  دستکاری شــده«، 
قیمت گــذاری دســتوری آفــت اقتصــاد کشــور ماســت و 

تــا زمانی کــه ایــن آفــت شناســایی و حــل نشــود و آگاهی 
مردم درباره آن افزایش نیابد، کشــور در مســیر پیشرفت 
قــرار نخواهد گرفــت. او تأکیــد می کند که ایــن آفت پیش 
از انقــلاب هــم وجــود داشــته و ادامــه دارد. در ایــن فضــا 
نهادهایــی شــکل گرفته انــد که بــا نــام حمایــت از تولید و 
کمک به رشد یک محصول، امتیازاتی از دولت می گیرند، 
اما ایــن امتیــازات باعث رشــد 
آن کســب و کار نمی شود، بلکه 
تنهــا صاحبــان آن را ثروتمنــد 

می کند. 
هداوندی در ادامه با اشــاره به 
مثال هایــی در صنعــت نشــر 
کتــاب و دام و طیــور می افزاید: 
»این اتفاق باعث شده که افراد 
بــه جــای تمرکز بــر کســب وکار 
خود و رشد آن به این مشغول 
می شــوند کــه چیــزی را ارزان 

بخرند و در بازار آزاد گران تر بفروشند.« 
به گفته هداوندی »محیط کسب و کار دستکاری شده« در 
حوزه های مختلــف از جمله شــرکت های دانش بنیان هم 
وجود دارد و نتیجه آن این است که این شرکت ها به جای 
تمرکز بــر تولید محصــول خــوب و باکیفیــت، موضوعات 
دانش بنیان شدن، وام گرفتن و... را در مرکز توجه خود قرار 
می دهنــد. این موضــوع به نوعی منبع خلق ثروت اســت، 
بدون آنکه نیازی به کار، فعالیت و تولید محصول باشد. 

هداوندی آفت اول چنین سیســتمی را اتلاف توان و انرژی 
نیروهای مولد عنوان می کند، به این شکل که  کسب وکارها 
بعد از مدتــی می بیننــد پول ســازی در جایی کــه محصول 
خوب و باکیفیت می سازند، نیســت؛ بلکه جایی است که 
شــرکت ها در حال دریافت امتیازات دولتی هستند. آفت 
دوم این سیســتم از نگاه این کارآفرین، فساد اداری است. 
او در این باره می گوید: »وقتی شما چیزی را با یک گپ زیاد 
)در قیمــت( توزیع می کنید، هــر چقدر هــم نهادهای ناظر 
و کنترل کننده بگذارید، فســاد راه خــودش را باز می کند.«  
هداوندی ادامه  می دهد که با این سیستم کار و فعالیت از 
بین می رود و در نتیجه کشور مســتهلک و کهنه می شود. 
او بــاور دارد: »۹0 درصــد بنگاه هــای اقتصادی کــه در ایران 
شــکل گرفته اند، کارشــان این اســت که چیــزی را از دولت 
ارزان بگیرند و گران بفروشند؛ زیرا با این روش به سوددهی 

می رسند، نه با تولید محصول باکیفیت.«

بهروز فروتن، بنیان گذار 
صنایع غذایی بهروز:

اگرکسبوکارهای
نوآورنبودند،همین
شرایطحداقلیرا

همنداشتیم
»بهــروز فروتــن«، کارآفریــن برتــر و 
بنیان گــذار صنایــع غذایــی »بهــروز« 
در نشســت »چهــار کارآفریــن؛ چهــار 
تجربه« بــا اشــاره به ســختی شــرایط و 
ناهنجاری هــای زیــادی کــه در جامعــه 
وجــود دارد، می گویــد: »اینکــه در ایــن 
نشســت افرادی دور هم جمع شده اند 
تا به ارتقای جامعه کمک کنند، نشــانه 
خوبی اســت.« این پیشکسوت عرصه 
کارآفرینی ترجیح می دهد بــه جای واژه 
»کارآفریــن« کــه بــه گفتــه او، در برخی 
موارد استفاده نادرستی از آن در کشور 
می شــود، از واژه  »نقش آفریــن« یــا 
»ارزش آفرین« اســتفاده کنــد و معتقد 
اســت که تعریف نقــش آفرینی تبدیل 
کــردن اندیشــه بــه عمــل اســت. بهروز 
فروتن در حاشیه این نشست به کارنگ 
می گوید: » امروز در زمینه اراده، امید و 
تلاش بین جوانان ضعف وجود دارد که 
البته ایــن موضوع بــه آنــان برنمی گردد 
بلکه مدیریت کلان کشــور بایــد بتواند 
تســهیلات لازم را حداقــل از نظــر 
مشوق های اجتماعی برای نقش آفرینان 
فراهم کند. در گذشــته ما بسیار تلاش 
می کردیم که به یک فرهنگ کارآفرینی 
برســیم که تاحدودی به آن رســیده ایم. 
امــروز این تــلاش بایــد بیشــتر شــود تا 
دولت مردان باور کنند که نقش آفرینان 
هویت اصلی جامعه هستند.«  فروتن 

دربــاره محدودیت هــای کســب و 
کارهــای نــوآور ایرانــی ماننــد 
اینترنــت و ... بــاور دارد: »مــا 
مثــل آب هســتیم و هرچنــد 
خیلــی ســخت امــا راه را پیــدا 
می کنیم.« او می گویــد: »من با 

فضای کسب و کارهای 
نــوآور و اســتارتاپی 
آشــنا  نزدیــک  از 
هســتم و می دانــم 
همیــن  اگــر 
محــدود  تعــداد 
ایــن  بچه هــای 
حــوزه نبودنــد، 
در حــال حاضر 
شــرایط  ایــن 
حداقلــی را هــم 

نداشتیم.«

POINT OF VIEWدیدگاه

بزرگ ترین چالش 
بچه هایی که این روزها 
وارد حوزه کارآفرینی 

می شوند، امید و 
نگه داشتن آن است



کنید سکن  ا

»شاید موافق نباشید! «
هر شنبه، تحلیل خبرهای اکوسیستم با رضا جمیلی

بسنده کردن به سخت خبرها که صرفاً تیترها را به شما می دهند چیز زیادی از واقعیت ماجراها 
نصیب تان نمی کند. اگر در دام نرم خبرها و داستان هایی که برندها برای خودشان می سازند هم بیفتید 
که تأکید اول و آخرشان این است که »ما خوبیم« یا »همه عالم سر ناسازگاری با ما دارند...« یک چاه ویل 

دیگر است. سردبیر کارنگ می گوید در این برنامه تلاش دارد تحلیل وقایع و اتفاقات را ورای خبرها و 
اهداف منتشرکنندگان آنها با شما در میان بگذارد. 

از انتخابات  رصتا تا بحث بر سر آینده اکوسیستم
در برنامه   این هفته 
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رويداد
E V E N T

امیرحسین صادقی، عضو تیم اجرایی رویداد فینوتکس از 
افزایش تعداد سرمایه گذاران و حجم سرمایه گذاری در این 

رویداد خبر داد

امســال قــرار اســت اولیــن دوره 
رویــداد بین المللی تأمیــن مالی 
نوآوری و فناوری در ایران با نام 
»فینوتکــس« برگزار شــود 
تا بســتری بــرای آشــنایی 
بیشتر ســرمایه گذاران با 
اکوسیســتم نوآوری کشــور 
فراهم آورد. در دوره های پیشین 
»اینوتکــس« بخش هایــی مانند 
»کافه سرمایه« سعی در ایجاد چنین 
فضایــی داشــتند، اما امســال بــا توجــه بــه اهمیتی که 
موضوع جذب ســرمایه برای کســب وکارهای نوآور پیدا 
کرده، فینوتکس به عنوان رویــدادی اختصاصی در این 

حوزه همزمان با اینوتکس کار خود را آغاز خواهد کرد.

 جمع کردن بازیگران یک اکوسیستم
امیرحســین صادقــی عضــو تیــم اجرایــی رویــداد 
»فینوتکس« به کارنگ می گوید: »با توجه به شعاری که 
اینوتکس دارد؛ »اکوسیستم نوآوری زیر یک سقف«، ما 
نیز در فینوتکس به دنبال این هستیم که تمام بازیگران 
حوزه تأمین ســرمایه نوآوری و فناوری را زیر یک ســقف 
گرد هم بیاوریم و هر سال این رویداد را بزرگ تر و مؤثرتر 
برگــزار کنیــم.« امیرحســین صادقــی ادامــه می دهــد: 
»پیش از این هــم یکی از بخش های رویــداد اینوتکس، 
موضوع سرمایه بوده اســت. ما با توجه به چالش هایی 
که اکوسیستم نوآوری در حوزه تأمین مالی با آن مواجه 

اســت، نیــاز بــه رویــدادی تخصصــی در این 
زمینه را احساس می کردیم. در حوزه تأمین 
مالی ما شــاهد شــکافی بزرگ میان عرضه و 
تقاضا هســتیم؛ به این معنا که تعداد افراد،  
تیم هــا و مجموعه هایــی کــه نیــاز بــه تأمیــن 
ســرمایه دارنــد، بیشــتر از افــراد و نهادهایی 
است که به سرمایه گذاری علاقه مند هستند؛ 
بنابراین دوست داشتیم شــرایط را به نحوی 
فراهم آوریم کــه بازیگران تأمین ســرمایه در 
حوزه نــوآوری و فناوری دور هم جمع شــوند. 

بازیگران عمده این حوزه بازارهای پولی و بانکی، بازار بیمه 
و بازار ســرمایه )بورس و فرابورس( هستند که هر سه در 

رویداد فینوتکس حضور خواهند داشت.« 
او ایجاد هم افزایی در حوزه تأمین مالی را از اهداف رویداد 

فینوتکس برمی شمارد و می افزاید: »یکی دیگر از اهداف 
ما این است که جریان های جدید مالی را به اکوسیستم 
وارد کنیم و همچنین بتوانیم آنهایی را کــه از قبل با این 
حوزه آشنایی دارند، بیشتر تشویق کنیم. در همین راستا 
بخشی به نام »جشنواره تأثیرگذاران حوزه تأمین مالی 
نوآوری و فناوری« در نظر گرفتیم تا در آن با هدف تجلیل 
و تشویق بتوانیم شــرایطی را فراهم کنیم که این عزیزان 
معرفی شوند؛ در این جشــنواره بحث رتبه بندی مطرح 
نیست. هدف بیشتر همان انگیزه بخشی به این عزیزان 
است تا موجب شود در این حوزه بیشتر فعالیت کنند 
و همچنین بخش هایی از این حوزه را که کمتر شناخته 
شــده اند، معرفــی کنیــم تا شــاهد حضــور پررنگ تر 
ایشــان در فضای تأمین مالی اکوسیســتم نوآوری 
باشیم. زمان برگزاری این جشنواره، روز افتتاحیه 

رویداد اینوتکس در نوزدهم اردیبهشت خواهد 
بود.« 

 برگزاری نشست های گوناگون
به گفتــه او بخش جشــنواره فینوتکــس برای 
اولین بار است که به این شکل برگزار می شود. 
فینوتکس همچنین یک بخش نمایشگاهی 
دارد کــه در آن از نهادهــای ســرمایه گذار در 
سطوح مختلف مانند وی سی ها، شرکت های 
ســرمایه گذاری و نهادهای مالی اثرگذار برای 
حضــور در آن دعوت شــده اســت. بــرای این 
نمایشــگاه فضایــی در کنار فضــای اینوتکس 

در نظــر گرفته شــده کــه مخصوص 
حوزه های تأمین مالی است. 

این کارشــناس حوزه ســرمایه گذاری و 
توسعه کسب وکار بین الملل می گوید: 

»بخش دیگری که در این رویداد به دنبال 
آن بوده ایم، بررسی چالش ها و ظرفیت هایی 

است که در این حوزه وجود دارد و می توان از 
آن اســتفاده کرد. در این راســتا سه نشست 
داریم که روز آخر رویداد برگزار می شوند و در 
 »IPO« آنها به موضوع های مختلفی مانند
و »PIPO« پرداختــه خواهــد شــد. در ایــن نشســت ها 
نهادهــای مختلــف، شــرکت ها، کارآفرینــان، نهادهــای 
ناظر، رگولاتور و افراد کارشناس حضور خواهند داشت. 
موضــوع دیگــری کــه در نشســت های فینوتکــس بــه 

پر کردن 
شکاف بزرگ 

 گفت و گو با سجاد عباسی فشمی
دبیر دوازدهمین نمایشگاه اینوتکس

اینوتکس؛متفاوتازگذشته

INTERVIEWگفت و گو

مهم تریــن رویداد حــوزه کســب وکارهای نوآور 
در هفتــه پیــش رو، نمایشــگاه بین المللــی 
نــوآوری و فنــاوری )اینوتکــس( اســت کــه ۱۹ تا 
22 اردیبهشــت در محل پارک فناوری پردیس 
برگــزار می شــود. ایــن جشــنواره امســال بــا 
تغییراتی همراه بوده که برای اطلاع از جزئیات 

آن به سراغ دبیر اجرایی این رویداد رفتیم.
ســجاد عباســی فشــمی، دبیــر دوازدهمیــن 
نمایشگاه اینوتکس درباره تغییرات این رویداد 
نسبت به سال های گذشته به کارنگ می گوید: 
»مهم تریــن تغییــر در نمایشــگاه امســال، 
همزمانــی آن با اولین دوره رویــداد تأمین مالی 
نوآوری و فناوری )فینوتکس( است. فینوتکس 
هــم توســط معاونــت علمــی برگــزار می شــود؛ 
در واقــع موضوعــات مرتبــط بــا حــوزه مالی در 
ســالنی به نام فینوتکس بررســی خواهد شــد 
کــه شــامل بخش هــا و برنامه هــای مختلفــی 
است، اما نمایشــگاه به صورت یکپارچه برگزار 

خواهد شد.«
عباسی فشمی می افزاید: »نمایشگاه امسال 
به لحــاظ متــراژ و فیزیک نیــز با توســعه همراه 
بوده و می توان گفت نسبت به سال گذشته 50 
الی 60 درصد افزایش فضا و ظرفیت داشتیم. 
با وجــود ایــن توســعه و افزایش فضــا، ظرفیت 
نمایشگاه پیش از تحویل سال به صورت کامل 

توسط شرکت ها رزرو شد.«
دبیــر اجرایــی اینوتکــس در این بــاره ادامــه 
می دهــد: »امســال ظرفیــت ایــن رویــداد ۴50 
مشــارکت کننده اســت، اما تعداد تقاضا برای 

شــرکت در این نمایشگاه بســیار بیشتر از این 
ظرفیت بــوده و در حــال حاضر با وجــود اینکه 
فهرست رزرو تکمیل شده، اما همچنان شاهد 
درخواست های جدید از ســوی شرکت ها برای 
حضــور هســتیم. هرچنــد متأســفانه امــکان 
اینکه بتوان ظرفیت نمایشــگاه را افزایش داد، 

وجود ندارد.« 
بــه گفتــه ســجاد عباســی فشــمی در زمینــه 
تقاضاهــای حضور در رویــداد اینوتکــس برای 
جلوگیــری از بــروز حواشــی، گزینشــی عمــل 
نشــده، بلکه مــلاک اولویــت در زمــان ثبت نام 
بوده، به این صورت که هــر کس زودتر ثبت نام 
کــرده، اســتقرار آن قطعــی و در محــل خــود 

جانمایی شده است.
دبیــر دوازدهمیــن دوره اینوتکــس با اشــاره به 
نظرســنجی هایی کــه در ســال های گذشــته 
صــورت گرفتــه، می گوید: »مــوردی که تا ســال 
گذشــته مخاطبــان را کمــی ســردرگم می کرد و 
عده  زیادی در نظرســنجی ها به آن اشاره کرده 
بودند، عــدم تفکیــک هویت هــای مختلف در 
نمایشــگاه بــود. با توجــه بــه اینکه نمایشــگاه 
در حــوزه نــوآوری اســت، ایــن انتظــار می رفت 
کــه بخش هــای مختلــف ایــن حــوزه  از هــم 
تفکیک شــوند؛ در رویداد امســال این مسئله 
حــل شــده و بخش هایــی ماننــد اســتارتاپ ها 
فنــاور،  شــرکت های  شــتاب دهنده ها،  و 
ســرمایه گذاران خطرپذیــر و... هــر کــدام یــک 

سالن اختصاصی دارند.« 
او تأکید می کند: »یکی از اتفاقات مهم دیگری 
که امسال در نمایشگاه اینوتکس رقم خورده، 
اپلیکیشــن نمایشگاه اســت که ســعی کردیم 
بــا تمرکــز بــر آن دیگــر چــاپ زمانــی رویدادهــا 
را به صــورت فیزیکــی نداشــته باشــیم. لینــک 
ایــن اپلیکیشــن در ســایت اینوتکــس موجود 
اســت و بازدیدکننــدگان می توانند بــا مراجعه 
به آن اطلاعاتی مانند موضــوع و زمان برگزاری 
رویدادهــا و ســخنرانی ها را مشــاهده کننــد. 
همچنین در این اپلیکیشن مراجعان می توانند 
از امکانات دیگری از جمله ارتباط با مخاطبان، 
غرفــه داران و ارتبــاط تصویــری شبکه ســازی 
اســتفاده کنند که برای اولین بار در این رویداد 
اتفاق می افتد. اســتفاده از اپلیکیشن به جای 
نسخه های چاپی در رویدادهای بزرگ دنیا نیز 

مرسوم است.«
ســجاد عباســی فشــمی دربــاره ارائــه خدمات 
رفاهــی در ایــن رویــداد می گویــد: »امســال بــا 
تأمین کننــدگان مختلفــی صحبــت کردیــم 
و بــر ایــن اســاس در محیــط نمایشــگاه دو 
فضای »فود کــورت« برای اســتفاده مخاطبان 
و بازدیدکننــدگان اینوتکــس در نظــر گرفتــه 
شــده؛ در ایــن فضاهــا ســعی شــده غذاهــا و 

نوشیدنی های متنوع و باکیفیتی ارائه شود.«

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com
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آن پرداخته ایــم، قانــون جهــش دانش بنیــان اســت کــه 
ظرفیت هایی را برای تأمین مالی داشته و می توانسته در 
این حوزه کمک کننده باشد. همچنین نشست دیگری 
داریم که در آن نهادهــای گوناگون پولی، بانکی و بیمه ای 
را در کنار هم خواهیم داشت تا بتوانیم نوعی هم افزایی را 
در آنجا شکل دهیم.« به گفته صادقی کارگاه هایی که در 
فینوتکس برگزار می شود، بر اساس نیازهای احصاشده 
از زیســت بوم نــوآوری و فنــاوری در حوزه تأمین ســرمایه 
است و برگزارکنندگان سعی کرد ه اند موضوعاتی در این 
کارگاه ها مطرح شود که مخاطبان ویژه خود را دارند. یکی 
از موضوعاتی که در این کارگاه ها به آن پرداخته می شود، 
مالکیــت معنــوی در حــوزه ســرمایه گذاری اســت کــه با 
مخاطبان متفاوت طی روزهای رویداد برگزار خواهد شد. 

 کافه سرمایه؛ پررنگ تر از همیشه
ایــن عضــو تیــم اجرایــی فینوتکــس دربــاره بخــش 
»کافه ســرمایه« که بــرای جــذب ســرمایه در نظــر گرفته 
شــده، می گوید: »این بخش در ســال های گذشته نیز با 
همین نام کافه سرمایه در اینوتکس برگزار می شده است. 
امسال اما در فینوتکس سعی کردیم در این بخش علاوه 
بر افزایش تعداد ســرمایه گذاران، 
حجــم ســرمایه گذاری هم 
بیشتر از گذشته باشد 
و امیدواریم با برگزاری 
ایــن رویــداد شــاهد 
نتایــج خوبــی در ایــن 

بخش باشیم.« 
بر اســاس گفته های 
امیرحسین صادقی 
کــه  دیگــری  بخــش 
همراه با پاویــون منتورها 
مشــاوران  و 

اینوتکــس برگــزار می شــود، به حــوزه ســرمایه گذاری 
و تأمیــن مالــی اختصــاص خواهــد داشــت کــه 
ســرمایه گذاران و ســرمایه پذیران می تواننــد در آن 
حضور داشــته باشــند. همچنین بخشــی ویــژه برای 
بازی های حوزه مالی طراحی شده که در آن مخاطبان 
نمایشــگاه  و ســرمایه گذاران می توانند با مفاهیم این 
حــوزه آشــنا شــوند. ایــن بازی هــا از ســویی می توانند 
مســیر را به ســرمایه گذاران نشــان دهند یــا روی طرز 
تفکر آنها تأثیــر بگذارند و همچنین افــراد را با اجزای 
گوناگون حوزه زیست بوم تأمین ســرمایه آشنا کنند. 
امیرحسین صادقی می گوید: »در حال حاضر حدود 
۱۱0 تیم و شــرکت بــه کافه ســرمایه مــا ورود کرده اند و 
تقریباً حدود 60 سرمایه گذار برای حضور درخواست 
داده اند کــه این آمــار در حــال به روزرســانی و افزایش 
اســت. در ایــن میــان تیم هایــی کــه بررســی کردیــم و 
حضورشــان در کافه ســرمایه قطعی شــده، حدود 70 

تیم است که البته این آمار به روز خواهد شد.« 

 تمرکز بر افزایش سهم شرکت های نوآور از 
تولید ناخالص داخلی

بــر اســاس گفته هــای صادقــی تیم هــای شــرکت کننده 
در ایــن رویــداد از 20 اســتان کشــور هســتند کــه ماننــد 
همیشه بیشترین حضور مربوط به استان تهران است. 
همچنیــن تیم هایــی از اســتان های اصفهــان، خراســان 
رضوی، سیستان و بلوچستان، کرمان و... در فینوتکس 
شــرکت دارند. به طور کلی ایــن تیم ها از پارک هــای علم و 
فناوری، مراکز توســعه کســب وکار، کارخانه های نوآوری، 
شــتاب دهنده ها، مراکــز نــوآوری و فضــای کار اشــتراکی 
می آینــد و همچنین شــاهد حضــور تعــدادی از تیم های 

استارتاپ استودیویی در این رویداد خواهیم بود.
آمــوزش، آی تــی و نرم افــزار، تجهیــزات پزشــکی، فناوری 
مالی، گردشگری و حمل و نقل، فناوری های زیستی، حوزه 
ماشین آلات و تجهیزات پیشرفته، حوزه محیط زیست و 
کشاورزی، هنر و رسانه و... نیز از جمله حوزه هایی است 
که این تیم ها در آن فعالیت دارند که نشــان دهنده تنوع 
در فضاهای ارائه شده در این رویداد است. صادقی تأکید 
می کند حوزه هنر و رسانه از موضوعاتی است که دوست 

داریم بیشتر روی آن کار کنیم. 
او اضافه می کند: »20 الی 25 درصــد از این تیم ها نمونه 
اولیه دارنــد، ۴0 درصــد دارای کاربر و درآمد هســتند و به 
عبارتــی وارد بــازار شــده اند و ۴0 درصد از ایــن تیم ها هم 
روند راه اندازی را پشت سر گذاشته و در مراحل اولیه کار 
هستند.«  این کارشناس حوزه سرمایه تأکید می کند که 
موضوع تأمین مالی یکی از موضوعات جدی کشور است 
و باید به آن نگاه جدی تری داشت. با توجه به اتفاقاتی که 
در فضای اکوسیســتم افتــاده و ظرفیتی که برای توســعه 
اقتصاد دانش بنیان شــکل گرفته، به منظور اینکه سهم 
شرکت های نوآور در تولید ناخالص داخلی افزایش یابد، 
باید نهادهــای ســرمایه گذار و بازیگران این حوزه بیشــتر 
وارد این فضا شــوند.  صادقی بــاور دارد: »باید شــرایطی 
را فراهم آورد که ســرمایه گذاران بتوانند بــه این فضا برای 
ســرمایه گذاری اعتمــاد کننــد؛ چراکــه شــاهد اتفاقات و 
تغییرات بزرگی در کشــور بوده ایم. شــاید ۱0 ســال پیش 
کســی فکر نمی کرد کســب وکارهایی راه اندازی شوند که 
بتوانند هزار نفر یا حتــی چند هزار نفر را ذیل خودشــان 
در فضای اکوسیســتم نــوآوری بــه کار بگیرند، امــا امروز 
شــاهد اتفاقاتــی از این دســت هســتیم. شــرایط باید به 
گونه ای باشــد که ما بتوانیم در این سیستم خروج موفق 
داشته باشیم و سرمایه گذاران نگاه جدی تری به این فضا 
داشته باشند. همچنین باید بتوانیم فضاهای جدید در 
حوزه ســرمایه گذاری مانند معدن، فناوری هــای دارویی، 
امنیت غذایی و غذا و در مجموع حوزه هایی را که بازارهای 
جدیدی دارند و کسب و کارها کمتر به سراغ شان رفته اند، 

پررنگ تر کنیم.« 

نگاهی به اولین دوره رویدادی که
همزمان با اینوتکس دوازدهم برگزار می شود

فینوتکس؛بستریبرایجذبسرمایه

REPORTگزارش

اولیــن دوره »فینوتکــس«، رویــداد بین المللــی 
تأمین  مالی نــوآوری و فناوری کشــور قرار اســت 
همزمــان بــا رویــداد »اینوتکــس«  از ۱۹ تــا 22 
اردیبهشــت ماه ۱۴02 در محــل پــارک فنــاوری 
پردیــس برگــزار شــود. معاونــت علمــی، فناوری 
ریاســت جمهوری  دانش بنیــان  اقتصــاد  و 
هــدف اصلی از برگــزاری ایــن رویــداد را »معرفی 
فرصت هــای  و  مالــی  تأمیــن  ظرفیت هــای 
ســرمایه گذاری بــرای رشــد حداکثــری تولیدات 
دانش بنیان و جذب منابع مالی جدید به عرصه 

اقتصاد دانش بنیان« عنوان کرده است. 
پیــش از ایــن روح الله دهقانــی، معــاون علمــی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
در نشست شورای سیاست گذاری فینوتکس با 
بیان اینکه وجود یک نظام تأمین مالی نوآورانه و 
منسجم نیاز اصلی زیست بوم فناوری و نوآوری 
اســت، گفته اســت: »شــرکت های دانش بنیان 
بســیاری هســتند که علاوه بر رســیدن به تولید 
و عرضــه محصــول بــه ســودآوری و خلــق ارزش 
نیز رســیده اند، اما برای تأثیرگذاری در اقتصاد و 
جامعه، نیازمند یک نظام تأمین مالی مبتنی بر 
ماهیت و ســاختار زیســت بوم فناوری و نوآوری 

هستند.«
او از تأمین مالی جمعی به عنوان یکی از الگوهای 
راهگشا در جذب سرمایه ها به حوزه علم، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیــان یاد و تأکید کــرده که باید 
برای ســرمایه های ســرگردان و حجم قابل توجه 

نقدینگی، برنامه ریزی جدی صورت بگیرد. 
دهقانی فینوتکــس را رویدادی دانســته بود که 
می توانــد در ایــن هدف گــذاری، اثرگــذار باشــد، 
به طوری که ســیل ســرمایه های در دســت مردم 
را بــه ســمت و ســوی توســعه فنــاوری و نــوآوری 

هدایت کند.
به گفته هاشم آقازاده، دســتیار معاونت علمی 
و فنــاوری، در یــک دهــه اخیــر روال و فراینــد 
تأمین مالی در اکوسیســتم بر این مبنــا بوده که 

منابع اغلب از ســمت دولت به این اکوسیستم 
تزریق می  شــده اســت. ایــن منابع هــم از طریق 
مکانیسم هایی مانند معاونت علمی و فناوری، 
صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی و مکانیســم های 
دیگر در اختیار فعالان اکوسیستم دانش بنیان 
کشــور قــرار می گرفته، امــا ایــن منابع بــه خاطر 
وابستگی ای که به بودجه دارند، محدود هستند 
و از طرف دیگــر نیاز فعــالان این اکوسیســتم به 
منابع مالی و سرمایه ای در حال گسترش است 
و همیــن امــر شــرایط تأمیــن بودجــه را ســخت 

می کند.
سیاوش ملکی فر، معاون توسعه صندوق نوآوری 
و شــکوفایی نیز باور دارد نهادهــای تأمین مالی 
باید همزمان بــا رشــد شــرکت های دانش بنیان 
توســعه یابند، اما این اتفاق در کشــور رخ نداده 

است.  
بــه گفتــه ملکی فــر از ســال ۱3۹2 )شــکل گیری 
صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی( تاکنــون تعــداد 
شــرکت های دانش بنیــان از مــرز ۸300 شــرکت 
فراتر رفتــه، اما منابع ایــن شــرکت ها همزمان با 
این میــزان رشــد، افزایش پیــدا نکرده اســت. تا 
جایی که منابعی که صندوق نوآوری و شکوفایی 
به عنوان یک صندوق دولتی باید در اختیار این 
بازار می گذاشــت، در گام اول ســه هــزار میلیارد 
تومان بود که این میزان تأمین نشد. منابعی که 
دولت به این صندوق اختصاص داده، همان 2.6 

همت باقی مانده است.
او در ادامــه گفته اســت: »صندوق نــوآوری 2.6 
همــت بیشــتر ســرمایه نداشــته، ولــی تاکنــون 
37 هــزار و 500 میلیــارد تومــان بــه شــرکت های 
دانش بنیــان خدمات ارائــه داده اســت. چگونه 
یــک صنــدوق دو هــزار و 600 میلیــارد تومانــی 
می توانــد بیــش از 37 هــزار میلیــارد تومــان بــه 
شــرکت های دانش بنیــان خدمــات مالــی ارائــه 
دهد؟ پاسخ آن روشن است: از طریق همکاری با 

سایر بازیگران.«
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گفت و گو با هاشم آقازاده، دستیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری درباره اولین دوره رویداد فینوتکس و رویکردهای این 

معاونت در حوزه تأمین مالی شرکت های دانش بنیان و نوآور
با توجه به تورم مهارگسیخته ای که طی سال های اخیر با آن مواجه بوده ایم، صاحبان سرمایه در میزان هزینه کرد خود در بخش های مختلف دقیق تر 

شده اند. همین امر باعث شده سر حوزه پرریسکی مانند کسب و کارهای نوآور و دانش بنیان تا حدود زیادی بی کلاه بماند؛ به خصوص که دست اندازهای 
تنظیم گری می تواند روند فعالیت این شرکت ها را با چالش مواجه کند و بر ریسک فعالیت آنها بیفزاید. شاید بتوان گفت در حال حاضر مهم ترین 
مسئله زیست بوم نوآوری همین موضوع تأمین مالی باشد. بر همین اساس، معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری اولین 

دوره رویداد فینوتکس را با تمرکز بر تأمین مالی کسب و کارها همزمان با دوازدهمین دوره رویداد اینوتکس برگزار خواهد کرد. این معاونت پیش تر 
هم نشان داده بود که روی موضوع تأمین مالی تأکید بسیار دارد و به خصوص تمرکزش بر تأمین کنندگانی است که تا امروز نقش چندانی در 

سرمایه گذاری روی کسب و کارهای دانش بنیان و نوآور نداشته اند؛ مانند بازار بورس، بانک، بیمه و... . در گفت و گوی پیش رو هاشم آقازاده، دستیار 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری هم درباره رویکردهای جدید این معاونت در خصوص تأمین مالی توضیح می دهد و هم 
درباره چیستی و چرایی برگزاری رویداد فینوتکس توضیحاتی را مطرح می کند. وی دانشیار مدیریت بازرگانی دانشگاه تهران و رئیس دانشکده تجارت و 

مالیه این دانشگاه است و پیش از این در مقام معاون اجرایی پارک علم و فناوری دانشگاه تهران فعالیت داشته است.

از بانک تا کرادفاندینگ 
متنوع سازی مسیرهای تأمین مالی تأمینمالی

مهمترینمسئله
اکوسیستمنوآوری

معــاون  دســتیار  آقــازاده،  هاشــم 
علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رویکــرد  می گویــد  ریاســت جمهوری 
ایــن دوره از معاونــت علمــی، بیشــتر از 
اینکــه حمایتی باشــد، بر مبنــای بازدهی 
اقتصادی است. به همین دلیل مذاکراتی 
با بخش های مختلف اقتصادی  و بازارهای 
گوناگون داشته اند تا بتوانند مشکل تأمین 
نقدینگی شرکت های دانش بنیان و نوآور 
را نه با پول دولتی که با پول های سرگردان 
ســازمان ها و نهادهــا و ســرمایه بخــش 
خصوصی حــل کنند. بــازار بــورس، نظام 
بانکی، بیمه ها، شرکت های بزرگ صنعتی، 
وزارتخانه هــا، ســازمان هایی چــون ســتاد 
اجرایی فرمان امام، بنیاد مستضعفان و... 
همگی در این فهرســت قرار دارند و حتی 
قرار است از رویکرد کرادفاندینگ یا همان 
تأمین مالی جمعی نیز در خصوص برخی 

پروژه ها بهره برده شود. 
آقــازاده می گویــد در رویــداد فینوتکــس، 
جشنواره ای به نام جشــنواره تأثیرگذاران 
تأمیــن مالــی فنــاوری و نــوآوری دارنــد و 
می خواهند از کسانی که تا به حال در این 
بخــش زحمــت کشــیده اند و تأثیرگذاری 
بیشــتری داشــته اند، تجلیل کننــد. »به 
دنبــال رتبه بنــدی هــم نیســتیم. در هــر 
دسته ای مثل بانک، بیمه، شتاب دهنده، 
صندوق پژوهــش و فنــاوری، وی ســی و... 
از چنــد مجموعــه کــه فعالیت بیشــتری 
داشــته اند، تقدیر می شــود. برای این کار 
هم یک کمیته علمی تشکیل داده ایم و با 
رعایت همه موضوعــات تخصصی، فنی 
و علمــی، شــاخص هایی تعییــن کرده ایم 
و بــر این اســاس شــاخص جامعی بــه نام 
دانش بنیان یــاری ایجــاد کردیــم کــه با آن 
میزان مشارکت و اثرگذاری را می سنجیم. 
در کنــار جشــنواره نیــز کافه ســرمایه را 
پیش بینی کردیــم که جلســات B2B بین 
ســرمایه گذاران و ســرمایه پذیران انجــام 
می شــود. متقاضیــان از پیــش ثبت نام و 
وقت خــود را رزرو می کنند. جالب اســت 
بدانید ظرف همین مدت کم اطلاع رسانی، 
بیش از هــزار میلیــارد تومان هم از ســوی 
عرضه کنندگان منابع مالــی و هم از طرف 
تقاضاکنندگان درخواست آمده است.«

بخش دیگر فینوتکس تأمین مالی جمعی 
حین رویداد اســت. به گفته آقازاده چند 
پروژه شناســایی شــده اند و در فینوتکس 
معرفی می شوند و در همان رویداد، مردم 
این امکان را دارند که سرمایه گذاری خود 

را انجام دهند. 
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 معاونت علمی در دوره آقای دهقانی، بر 
گســترده شــدن روش های تأمین مالی شــرکت های 
دانش بنیــان تأکیــد دارد. شــما به عنــوان دســتیار 

ایشان، این گستردگی را چگونه می بینید؟
همان طور که می دانید متولی موضوع دانش بنیان، معاونت 
علمی و فناوری است. سال ۱۴0۱ برای حوزه دانش بنیان دو 

اتفاق خیلی خــوب افتاد. اول اینکه ســال ۱۴0۱ 
توسط مقام معظم رهبری با عنوان دانش بنیان 
نام گذاری شــد. در اردیبهشــت همان سال نیز 
قانــون جهــش تولیــد دانش بنیان بــه تصویب 
مجلس شورای اسلامی رسید. همچنین سال 
گذشته آیین نامه ها و دستورالعمل های بسیاری 
در این خصوص تصویب شد که بسیاری از آنها 
نهایی شده اند و برخی هم در حال نهایی شدن 
هســتند. مضــاف بــر اینهــا، موضــوع اقتصــاد 
دانش بنیــان بــه عنــوان و مأموریــت معاونــت 

علمی افزوده شد و نام معاونت به معاونت علمی و فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری تغییر یافت. دکتر 
دهقانی به عنوان معاون این نهاد دید بازی نسبت به اقتصاد 
دانش بنیــان و عملیاتی کــردن آن دارد؛ بنابرایــن از طریــق 
تغییرات ساختاری در معاونت سعی کرده توسعه اقتصاد 
دانش بنیــان را در مأموریت های این نهاد اعمــال کند؛ برای 
مثال معاونت توسعه دانش بنیان و معاونت تأمین مالی و 
توسعه سرمایه گذاری در معاونت علمی ایجاد شد. در واقع 
تا به حال منابعی که به بحث تأمین مالی و ســرمایه گذاری 
دانش بنیان اختصاص می یافت، محدود بود و عمدتاً مبتنی 
بر بودجــه ای که از طــرف دولــت در اختیار صنــدوق نوآوری 
و شــکوفایی و معاونت علمی قرار می گرفت. در چند ســال 
گذشــته پایه این منابع حدوداً ســه هزار میلیارد تومان بود 
که البته تمــام آن هم عملیاتی نمی شــد. در واقع این منابع 
را با مکانیســم ها و فرایندهایی به شــرکت ها و مؤسسات و 
تیم های فناور و نوآور و دانش بنیان تزریق می کردند.  به دلیل 
اتفاقاتی کــه در چهار، پنج ســال گذشــته رخ داد، وضعیت 
اقتصادی کشور نسبت به گذشته دشوارتر شد، اما منابع 

دولتــی نه تنهــا افزایــش پیدا نکــرد، بلکــه از حجــم و قدرت 
اثرگذاری آن نیز کاســته شــد. از آن ســو تعداد و مبلغ مورد 
نیاز شــرکت های دانش بنیــان، خــلاق و نــوآور افزایش پیدا 
کرد. تورم و شرایط اقتصادی هم روی نیاز این شرکت ها تأثیر 
گذاشت. اما همان طور که گفتم، منبع قابل تأمین از سمت 
دولت نتوانسته بود متناسب با تورم افزایش پیدا کند. این 
مســئله باعث شــد شــکاف نســبتاً جدی بین 
عرضه منابع و تقاضــا ایجاد شــود. راه حل این 
بود که ما به ســمت بخش هــای واقعی اقتصاد 
برویم و از بازارهای مالی که بتوانند در این عرصه 
کاری کنند، کمک بگیریم. بخش هایی که شاید 
تا به حال کمتر در حــوزه دانش بنیــان کار کرده 
بودند. بر این اساس دستور کار معاونت تأمین 
مالی و توسعه سرمایه گذاری این بود که پای این 
بخش های فعال بازارهای مالی را به این بخش 
باز کند تا آنها منابع مالی مــورد نیاز معاونت را 
تأمین و این شکاف را پر کنند. منطق معاونت در دوره جدید، 
اقتصاد مبتنی بــر بازدهی اســت. رویکردی که در گذشــته 
دنبال می شد، بیشتر حمایتی بود اما رویکرد فعلی بر مبنای 
بازدهی اقتصادی است. این مسئله باعث شد ما به سمت 
بازارها و نهادهای مالی برویم و از آنها بخواهیم تا در تأمین 

مالی نوآوری و فناوری کشور ایفای نقش کنند. 

 درباره این بازارها و نهادهای مالی بیشتر 
توضیح می دهید؟ چه بخش هایــی را برای همکاری 

در نظر گرفته اید؟
یکی از این بازارها، بازار پول یا نظام بانکی است؛ یعنی تمام 
بانک هــا و مؤسســات اعتبــاری کــه کار بانکــداری می کنند 
و پول را از مــردم می گیرنــد و در قالب تســهیلات در اختیار 
واحدهــای اقتصــادی قــرار می دهنــد. یکــی از اولویت هــای 
ما این اســت که نظــام بانکی و بازار پول به شــکل گســترده 
و قابــل ملاحظــه ای در اقتصــاد دانش بنیــان کشــور ایفــای 
نقش کنند. یعنــی نه تنها به ایــن حوزه خدمات مالــی ارائه 
دهد، بلکــه روی آن ســرمایه گذاری کنــد. دومین بــازار، بازار 

ســرمایه یا بورس اســت که از جمله نهادهایی اســت که به 
شکل جدی می تواند در تأمین مالی زیست بوم ایفای نقش 
کند. اولویت ما در بازار ســرمایه ایجاد یــک بازار تخصصی 
دانش بنیان اســت. با بازار ســرمایه توافق کرده ایم شاخص 
تخصصــی دانش بنیان به رســمیت شــناخته شــود و روی 
تابلو بیایــد. به عــلاوه یــک هیئــت تخصصــی دانش بنیان 
در بــازار بورس شــکل گیرد کــه شــرکت های دانش بنیانی را 
کــه می خواهنــد وارد بــازار بورس شــوند، پذیرش کنــد. قبلاً 
هیئتی که دانش بنیان ها را بشناســد، در بــازار بورس وجود 
نداشــت و دانش بنیان ها با نگاه ســنتی ارزیابی می شدند. 
موضــوع دیگــری کــه در بــازار ســرمایه دنبــال می کنیــم، به 
رسمیت شناخته شدن دارایی های نامشهود است. به علاوه 
از بازار ســرمایه خواســته ایم تــا نهادهای مالــی دیگر مانند 
صندوق هــای خطرپذیــر یــا صندوق هــای اختصاصــی یــا 
شــرکت های ســرمایه گذاری را ســمت ســرمایه گذاری بــر 

شرکت های دانش بنیان، فناور و نوآور سوق دهند. 
بازار مالی ســوم که در دســتور کار ما قــرار گرفته، بــازار بیمه 
اســت. در اصــل قصــد داریــم شــرایطی را فراهــم کنیــم که 
شــرکت های بیمــه بــه دانش بنیان هــا خدمــات بیمــه ای 
ارائــه دهنــد. بیمه هــای ســنتی ریســک های شــرکت های 
دانش بنیــان را به راحتــی پوشــش نمی دهنــد. شــاید تــا 
حدودی هم حق دارند، چون شــناختی از این حوزه ندارند. 
ما در بازار بیمــه به دنبال ایجاد شــرکت بیمــه اختصاصی 
هستیم که بتواند محصولات، سطح کیفیت و ریسک های 
شــرکت های دانش بنیــان و فناوری هــا و نوآوری هــای آنهــا 
را پوشــش دهــد و بیمه کنــد. موضــوع دیگــر این اســت که 
شــرکت های بیمــه ســرمایه گذاری بــر دانش بنیان هــا را در 
ســرفصل ســرمایه گذاری های خــود قــرار دهنــد. خواســته 
دیگر ما ارزیاب تخصصی در حوزه دانش بنیان هاســت. ما 
در حوزه دانش بنیان ها ارزیاب تخصصی که خســارت ها را 
ارزیابی کند، نداریم. به صورت مشــترک در بازارهای بانک، 
بیمه و بورس نیز به دنبال توســعه فناوری های نوین مالی یا 
همان فین تک هستیم. اساســاً در دستور کار ما حمایت از 
توســعه و افزایش رشــد این فناوری های جدیــد در بازارهای 

المیرا حسینی  

elmirahosseini
@gmail.com
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مختلف مالی قرار دارد. در این راستا کارگروه های مشترکی با 
این بازارها شکل داده ایم و به صورت مستمر این موضوعات 
را پیگیری می کنیم. یکی دیگــر از بازارهایی کــه برای تأمین 
مالی اقتصاد دانش بنیان در نظر داریم، منابع خرد مردمی 
اســت. در ایــن راســتا از منابــع قرض الحســنه، خیریــن و 
نیکوکاران، ســازمان های اوقــاف و... اســتفاده خواهیم کرد.  
بخش دیگری کــه برای ما بســیار مهم اســت، تأمیــن مالی 
بین الملل اســت؛ بنابراین از ظرفیت ایرانیان مقیم خارج یا 
خارجی هایی که می خواهند در ایران ســرمایه گذاری کنند، 
بهره می بریم.  خط دیگری کــه دنبال می کنیم، تأمین مالی 
از طریــق نهادهای عمومی اســت. نهادهــای عمومی بزرگ 
مثل بنیاد مستضعفان، ستاد اجرایی فرمان امام، مجموعه 
اقتصــادی بنیــاد شــهید، بنیــاد تعــاون نیروهــای مســلح، 
شــهرداری، کمیته امداد یا هر نهاد دیگری که منابعی برای 

سرمایه گذاری برای افراد تحت پوشش خود دارد. 
مــا روی شــرکت های بــزرگ صنعتــی هــم تمرکــز کرده ایــم. 
شرکت های بزرگ و شناخته شده ای در کشور وجود دارند که 
هر ساله در فهرست ۱00 شرکت برتر یا 500 شرکت برتر قرار 
می گیرند و منابع مالی کافی دارند و می توانند روی طرح های 

خوب سرمایه گذاری کنند. 
بخــش بــزرگ و مهــم دیگــری 
نیــز در کشــور وجــود دارد کــه تا 
بــه حــال بــه حــوزه دانش بنیان 
ورود نکرده و آن هم بخش تعاون 
اســت. بخــش تعــاون ظرفیــت 
کاری، تخصصــی و تأمین مالی 
بزرگــی دارد. به عــلاوه، ســازمان 
و دســتگاه های مختلف کشــور 
اولویت ها و برنامه هایی در حوزه 
تخصصــی و فنــی خودشــان در 
تأمیــن مالــی و ســرمایه گذاری 
دارند، مثل وزارت نفت در حوزه 

پتروشــیمی، وزارت نیــرو در حوزه انــرژی، وزارت بهداشــت 
در حوزه ســلامت، یــا وزارت صمــت در حوزه هــای صنعتی 
و صنایــع معدنــی. ایــن هــم در دســتور کار مــا قــرار دارد که 
با همــکاری آنهــا این منابــع مالی را به ســمت شــرکت های 
دانش بنیانــی که در حــوزه تخصصــی هر کــدام قــرار دارند، 
ببریم.  یک خــط دیگر مــا پارک های علــم و فنــاوری و مراکز 
نوآوری کشور است که در اینها هم موضوعات تأمین مالی 
مطرح است و هم فناوران و شرکت های دانش بنیان مستقر 
در این مراکز را بررسی و شناسایی می کنیم تا بتوانیم با آنها 
همکاری داشته باشیم.  مجموعه های دیگری هم هستند که 
پیش تر هم در این زیست بوم کار کرده اند و شناخته شده اند؛ 
مانند صندوق نوآوری و شکوفایی، صندوق کارآفرینی امید، 
صندوق های پژوهش و فناوری، وی ســی ها، سی وی ســی ها 
و صنــدوق توســعه ملــی و صندوق هــای ضمانــت صنایــع 
کوچک و پیشــرفته. اینها هم در بخــش دیگری قــرار دارند 
که در حوزه تأمین مالی با آنها کار خواهیم کرد. خط تأمین 
مالی جمعی را نیز در نظــر داریم که خط مهمی برای تأمین 
مالی دانش بنیان هاست. روی این خط کم کار شده و باید در 
آینده تقویت شود.  بخش دیگری که پیگیر همکاری با آنها 
هستیم، تسهیلگران تأمین مالی است که شامل شرکت های 
مشاوره سرمایه گذاری، ارزش گذاری دارایی های نامشهود، 

اعتبارسنجی، ضمانت نامه ای و حقوقی می شود. 

در  ســرمایه گذاران  برخــی  حضــور   
زیســت بوم دانش بنیــان نیازمنــد تغییراتــی در 
رگولاتوری اســت. برنامه ای برای پیگیــری این موارد 

دارید؟
شورایی تشکیل شده به نام شورای عالی فناوری ها و تولیدات 
دانش بنیان که رئیس جمهور ریاست آن را بر عهده دارد. این 
یک کارگروه دائمی دارد که همــه رگولاتورها از اعضای آن به 
حســاب می آیند. تمام موضوعات مقرراتی در همین شورا 
مطرح می شود و همگی برای رفع مشکل یا قانون جدید به 

آنجا مراجعه می کنیم.
 

 گفتــه می شــود کســب و کارهای مــا و 
زیســت بوم بــه دلیــل شــرایط خاصــی کــه برخــی 
تأمین کنندگان دارند، آمادگی دریافــت آن منابع را 
ندارد. اکوسیســتم باید چه تغییــری در خود ایجاد 

کند که پذیرای این سرمایه ها باشد؟
مــن معتقــدم رونــد زیســت بوم رو بــه رشــد اســت و تقریباً 
تمام جهت گیری ها به این سمت است که واحدهای فناور 
روزبه روز رشد و توسعه پیدا کنند. واقعیت این است که حرف 
شما درست است و هنوز قد و قواره واحدهای فناور و نیازهای 
مالــی و طرح هایشــان متناســب با انــدازه ای نیســت کــه از 
بازارهای بزرگ تأمین مالی شود، اما رفته رفته اصلاح خواهد 
شد. ما در این خصوص نگران نیستیم، زیرا معتقدیم وقتی 
ما بخش تأمین کننــدگان را ایجاد کرده باشــیم و آنها اعلام 
آمادگی کرده باشند، خود اکوسیستم به آن سمت حرکت 

خواهد کرد تا بتواند منابع مالی را دریافت کرده و رشد کند.

 چطــور می خواهیــد ایــن بخش هــای 
عرضه کنندگان منابع مالی را به 
شــرکت های دانش بنیان وصل 
کنیــد تــا همکاری شــان شــکل 

بگیرد؟
مــا  مأموریت هــای  از  یکــی 
کــردن  در معاونــت، متصــل 
عرضه کننــدگان منابــع مالــی 
اســت.  تقاضاکننــدگان  و 
چــه  تقاضاکننــدگان  ایــن 
کســانی هســتند؟ شــرکت های 
دانش بنیانی که از معاونت علمی 
تأییدیــه گرفته اند و شــرکت های 
خلاق و نــوآور و شــرکت هایی که 
با ستادهای تخصصی معاونت علمی کار می کنند. به علاوه 
شرکت های فناوری که در مراکز رشد و پارک ها مستقر هستند 
و حتی فناوران و نوآورانی کــه در مناطق محروم و کم برخوردار 
ســاکن هســتند، در دســته تقاضاکننــدگان قــرار می گیرند.  
برای اینکه این همرسانی ها اتفاق بیفتد، با نهاد ناظر دولتی 
تک تک اینها وارد مذاکره شده ایم و این مذاکرات ادامه دارد. 
برای این منظور قصد داریم یک زیرساخت سامانه ای فراهم 
کنیم که در آن سامانه همه کسانی که ازشان اسم بردم، هم در 
سمت عرضه و هم در سمت تقاضا، حضور داشته باشند و 
همدیگر را به راحتی پیدا کنند. هرجا هم نیاز به قانونی باشد، 
مصوباتش را می گیریــم و آن را عملیاتی می کنیم.  اساســاً از 
مأموریت های معاونت، ترویج، اطلاع رســانی، شبکه ســازی 
و خدمات مشــاوره ای اســت کــه خیلی کــم به آنهــا پرداخته 
شــده اســت. منظور ارائه خدمــات مشــاوره ای بــه صاحبان 
کســب و کار در حــوزه تأمیــن مالــی و ســرمایه گذاران در حوزه 
ســرمایه گذاری روی کســب و کارهای دانش بنیــان و برگــزاری 
سمینارها و رویدادهای آموزشی متفاوت است. بر همین مبنا 
یکی از کارهایی که اقدامات ترویجی متعارف است، برگزاری 
رویدادهای مناسبی است که این نهادها و افرادی که اسم بردم، 
بتوانند حیــن آن یکدیگر را بیابند و شبکه ســازی کنند. ایده 
فینوتکس از همین جا شکل گرفت. رویدادی که هم حاکمیت 
در آن دخیل اســت، هــم بخش خصوصی و هم زیســت بوم 
نوآوری.  اگر بخواهم جمع بنــدی از توضیحاتم تا اینجا ارائه 
دهم، باید بگویم که ما در معاونت تأمین مالی و سرمایه گذاری 
معاونت علمی چهار مأموریت را دنبال می کنیم. یکی تأمین 
مالی و جذب منابع است که به سراغ عرضه کنندگان منابع 
مالــی می رویــم. دیگــری شناســایی و معرفــی فرصت هــای 
سرمایه گذاری است برای همان سرمایه گذارانی که خدمت 
شما گفتم. مأموریت سوم ما ترویج و توسعه زیرساخت است 
که برگزاری رویداد و ارائه خدمات مشاوره و ایجاد سامانه و... 
در این دسته قرار می گیرد. چهارم هم پشتیبانی از فین تک ها 

و فناوری های نوین مالی در بازارهای مختلف است. 

 شرکت های بزرگی داریم 
که هر ساله در فهرست 
100 یا 500 شرکت برتر 
قرار می گیرند و منابع 
مالی دارند و می توانند 
روی طرح های خوب 
سرمایه گذاری کنند

   عکس: نسیم اعتمادی
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زنان نوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

درباره دایان هندریکس

خودساختهترین
زنثروتمند

»دایــان هندریکــس« در خانــواده ای 
متوســط و دامــدار در ویسکانســین بــه 
دنیا آمد و بزرگ شد. در دامداری سخت 
کار می کــرد و آموختن نظــم و رفتــار کاری 
را از همــان روزگار و از پــدر و مــادرش آغــاز 
کــرد. همســر او پیمانــکار مصالح ســقف 
ســاختمان بــود. آن دو مسیرشــان را بــا 
فرازوفرود زیادی شروع کردند و توانستند 
بعــد از چنــد ســال شــرکت مصالــح 
ســاختمانیabc SUPPLY را تأســیس 
کننــد. پیــش از ســال ۱۹۹۴، شــرکت آنها 
در ۱00 منطقــه در زمینــه تأمیــن مصالــح 
ســاختمانی کار می کــرد. چهــار ســال 
بعد، این شــرکت به بیــش از یک میلیارد 
دلار درآمــد در ســال رســید. در ســال 
2007، همســر دایــان هندریکــس از دنیا 
 رفــت و از آن زمــان، او مدیریــت شــرکت
abc SUPPLY را بر عهده دارد. اکنون این 
شــرکت در بیــش از ۸۴0 نقطــه خدمــات 
و محصولاتــش را عرضــه می کنــد و 
بیست و سومین شرکت خصوصی بزرگ 

در جهان است.
در ســال 202۱، دارایــی دایــان هندریکس 
هشــت میلیــارد دلار تخمیــن زده شــد. 
درآمد شرکت abc SUPPLY در سال 202۱ 

به بیش از ۱5 میلیارد دلار رسید.

INTRODUCTIONمعرفی

گفت و گو با زهرا سلطانی فر، هم بنیان گذار استارتاپ نوروکید که یک پلتفرم شناختی در 
حوزه اتیسم است

هدف ما کمک به 
خانواده های سرگردان است

ترکیب دانش و دغدغه  اجتماعی همواره موجب خلق محصولات و خدماتی می شود که مشکلات واقعی مخاطبان را هدف قرار می دهد و علاوه بر رونق کسب و کار مشکلی اساسی را نیز حل 
می کند. زهرا سلطانی فر، دانش آموخته کارشناسی  ارشد مهندسی پزشکی از دانشگاه علم  و  صنعت، مدرک کارشناسی ارشد دومش را در رشته روان شناسی گرفته است. او می گوید رشته 
مهندسی پزشکی را برای فعالیت در حوزه معلولان و بیماری های خاص انتخاب کرده و همیشه به فعالیت در این حوزه علاقه مند بوده است. از سال 1389، با مجموعه های مردم نهاد در این 

حوزه ها همکاری داشته و به صورت داوطلبانه به عضویت یک انجمن مردم نهاد اتیسم درآمده و به تدریج دوره های متعدد علمی و عملی را در این حوزه گذرانده و مدت کوتاهی متولی آموزش 
و پژوهش انجمن اتیسم ایران نیز بوده است. همین پیشینه باعث می شود تصمیم بگیرد با انجام پروژه ارشد در این حوزه، عملاً به صورت تخصصی وارد حوزه  اتیسم شود و از سال 1394 
به صورت جدی در بخش اختلالات اتیسم فعالیت می کند. او در سال 1398 وارد اکوسیستم استارتاپی شده و با تعدادی از متخصصان این حوزه که از بنیان گذاران استارتاپ ها هستند، 

آشنا می شود و تصمیم می گیرد تحت نظارت متخصصان حوزه شناختی و با حمایت شتاب دهنده شناختی Cognotech اپلیکیشنی در حوزه اتیسم پیاده سازی کند که در فضای آنلاین 
بتواند پاسخگوی بخشی از نیازهای این قشر باشد و اکنون از بنیان گذاران استارتاپ نوروکید، پلتفرم جامع شناختی در حوزه اتیسم است.

نوروکید چیست؟
نوروکیــد نرم افــزاری اســت که با هــدف کمک به تشــخیص 
زودهنــگام اختــلال طیــف اتیســم و برطرف کــردن نیازهــای 
ضــروری خانواده ها در بســتر آنلایــن تولید شــده و هدفش 
ایجاد لحظــات لذت بخش همــراه با آمــوزش بــرای فرزندان 

دارای این اختلال است. در اپلیکیشن نوروکید، چهار بخش 
پیاده سازی شده که در ادامه به آن می پردازم.

تســت غربالگــری اتیســم: بــا جــواب دادن بــه ســؤالات 
چندگزینه ای، خانواده ها متوجه می شوند که آیا فرزندشان 
علائم هشداردهنده ای از اختلال طیف اتیسم دارد و آیا به 

پیگیری توسط متخصصان نیازی هست یا خیر.
پزشک و مشاور: خانواده های دارای فرزند اتیسم می توانند به 
خدمات پزشکی و توان بخشی که توسط متخصصان مجرب 
حوزه اتیســم ارائه می شود، دسترسی داشــته  باشند و برای 

ایشان وقت ویزیت تعیین خواهد شد.

I N T E R V I E W
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زنان نوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

بازی های شناختی: ۱5 بازی شناختی با بیش از 200 مرحله 
با هدف ارتقــای فرایندهای شــناختی نظیر توجــه، حافظه، 
یادگیری و حل مســئله کودکان، بــرای کودکان بــا اختلالات 

عصب رشدی و به ویژه کودکان اتیسم طراحی شده است.
بانک هــای اطلاعاتــی: خانواده هــای دارای فرزنــد اتیســم 
می توانند آدرس، تلفن و اطلاعات تمامی مدارس اتیســم و 
مراکز توان بخشــی مربوط به اختلال اتیســم تحــت نظارت 

بهزیستی را در شهر محل زندگی خود بیابند.

 از چــه زمانــی فعالیــت خــود را شــروع 
کردید؟ سرمایه اولیه )مالی و مهارتی( را از کجا به 

دست آوردید؟
از اسفندماه ۱3۹۸، کار ساخت نرم افزار آغاز شد و در مهرماه 
۱۴00 وارد بازار شدیم )در کافه بازار، مایکت و سیبچه حضور 
داریم و به تازگی وارد گوگل پلی نیز شده ایم( و در سوم آذرماه 
۱۴00، رونمایی رسمی این محصول در رویداد معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری رقم خورد و خبرگزاری های متعددی، 

خبر رونمایی رسمی این محصول را پوشش دادند.
سرمایه مالی اولیه این پلتفرم شامل هزینه تیم فنی بود که 
توسط هم بنیان گذاران بر اساس تقسیم سهام تأمین شد؛ 
البته جمع آوری تیم متخصصان شامل متخصصان حوزه 
شناختی، مدیریت، مهندسی، روان شناسان و روان پزشکان 
و همچنین دسترسی به گروه مشاوران، بخش بسیار مهمی 

از ملزومات اولیه کار بود.

 چــه شــد کــه بــه فکــر راه انــدازی ایــن 
کسب و کار افتادید؟ پایش کدام نیاز شما را به این 

سمت کشید؟

اکثر قریب به اتفــاق این تیم که به تخصص هایشــان اشــاره 
شــد، از کادر درمان بوده اند و هریک از این اعضا به نحوی با 
خانواده های اتیسم در ارتباط هستند و این امر باعث شده 
مشــکلات این خانواده ها را از نزدیک لمس کنند؛ البته این 
فقط درک و حس شــخصی مــا نبود، بلکــه آمار رو به رشــد و 
بالای شــیوع اختلال طیف اتیسم و تشــخیص  دیرهنگام و 
همچنین سردرگمی بیش از حد خانواده ها پس از تشخیص 
فرزندان شــان، مشــکلاتی بود که کل تیم را در شتاب دهنده 
شناختی  COGNOTECHکنار هم جمع کرد تا به عنوان یک 
استارتاپ در حوزه نوآوری اجتماعی به برطرف کردن بخشی از 

نیازهای این حوزه آسیب پذیر بپردازیم.

 رقبای شــما چه کســانی هســتند و چه 
بــرای  نــوآوری مشــخصی  و  رقابتــی  مزیــت 

کسب و کارتان دارید؟
در حوزه داخلی، 2۸ اپلیکیشن و در حوزه بین المللی، بیش 
از 200 اپلیکیشن موجود بازار، مورد بررسی ما قرار گرفت که 
البته موضوع اتیسم یکی از بخش های آنها بود. متأسفانه 
اپلیکیشن های داخلی، کیفیت های حداقلی لازم را در حوزه 
بازی های شناختی مناســب این افراد نداشته و در قسمت 
غربالگری نیــز، به یک تســت بســنده می کننــد و برنامه ای 
جهت پیگیری و مشاوره نداشتند. در مورد اپلیکیشن های 
بین المللــی بــرای جامعــه هــدف خــاص اتیســم، بازی هــای 
شناختی خوبی وجود دارد، اما تنها ۱۴ روز می توان از خدمات 
رایگان آن استفاده کرد و بعد از آن نیاز به خرید اشتراک است؛ 
البته در این برنامه ها نیز پیگیری مناسبی را تدارک ندیده اند 
و محتواهای متنی ثابت، بخش عمده ای از اپلیکیشن ها را 
تشکیل می دهد. ما بر کیفیت گرافیکی و عملکردی مناسب 
اپلیکیشن، جامع بودن فرایندهای تعریف شده در اپلیکیشن 
و پیگیری و ارائه راهکار عملی و صحیح تأکید و تمرکز داریم. 
به عنوان مثال، به  جای انجام تست های اســترس زا و ایجاد 
تنش در ذهن والدین و رها کردن خانواده  پس از آن، چنانچه 
فرزندی مشــکوک به اتیســم تشــخیص داده شــود، فرایند 
غربالگری رایگان برای خانواده برگزار و شناسنامه رشدی به 
ایشان داده می شــود و نوروکید تا تعیین تکلیف تشخیص 
نهایی همراه خانــواده می ماند و خانواده ها را به شــبکه ای از 
متخصصان باتجربه در حوزه اتیسم متصل می کند تا فرایند 

توان بخشی فرزندشان را شروع کنند. 

 اندازه  بازار و سهم شما از این بازار چقدر 
است؟ 

بازار هدف ما والدین کودکان بین دو تا هفت سال و همچنین 
والدین فرزنــدان طیف اتیســم هســتند. طبق آخریــن آمار 
سازمان بهزیستی کشور، از هر ۱50 کودک، یک کودک مبتلا 
به اتیسم است، اما آمار تشخیص های رسمی بسیار پایین تر 
از این عدد است و در کل نزدیک به 30 هزار تشخیص رسمی 
داریم. این مسئله نشان دهنده آن است که هنوز تعداد زیادی 
از کودکان مبتلا به اتیســم به دلایل مختلفــی از جمله عدم 
آگاهی، مشکلات فرهنگی و... مورد تشخیص قرار نگرفته اند. 
ما اکنون با نصب بیش از سه  هزار مورد، دومین اپلیکیشن 
تخصصی اتیسم در بازار هستیم و با توجه به کسب امتیاز 
5 از ۹7 درصد کاربران، به نظر می رسد پتانسیل رشد خوبی 

نیز داشته  باشیم.

 مدل درآمدی شما به چه شکل است؟
مدل درآمدی اپلیکیشن، دریافت کمیســیون کاری به ازای 
ارجاع به متخصصانی است که هر مخاطب نیازمند آن است 
)مثلاً فوق  تخصص روان پزشــک کودک و نوجوان(؛ بنابراین 
سیاســت قیمت گذاری مبتنی بر هزینه تمام شده ای است 
که بر اساس تعرفه وزارت بهداشت تعریف شده است. لازم 
به ذکر است بخش تست های غربالگری، جلسه غربالگری و 
ارائه شناسنامه رشدی )در صورت مشکوک بودن به اتیسم( 
و بانک های اطلاعاتی و بخش بازی های شناختی به صورت 

کاملاً رایگان در اختیار خانواده ها قرار گرفته است.

دو راهکار برای شناختن دنیای زنانه

برایکاهششکافجنسیتیچهکنیم؟

REVIEWبررسی

شاید این سؤال که برای کاهش شکاف جنسیتی 
چه اقداماتی لازم اســت، ســاده به  نظر برسد، اما 
در مــورد کمــک به افــرادی که مــورد تبعیــض قرار 
می گیرند، همیشــه یک ترس و ابهام وجود دارد. 
آیا آن فــرد به کمک ما احتیــاج دارد؟ آیا موقعیت 
او را به درســتی درک کرده ایــم و او مــورد تبعیــض 
قرار گرفته  اســت؟ آیا حمایت ما به عزت نفس او 
ضربه می زنــد؟ آیا ایــن رفتار مــا در جهت کاهش 
شکاف جنسیتی، موجب سوء برداشت می شود؟ 
آیا همکاران زن مــا از ما انتظار کمــک دارند یا این 
حمایت را حمل بــر ناتوانی خود می کننــد؟ اصلاً 
آیا رفتــار حمایتی ما خود تشــدیدکننده  شــکاف 

جنسیتی است؟
مشاهده کردید که ســؤال راحتی نبود. برای افراد 
متوســط جامعه که نگران اثرگذاری رفتارهایشان 
هســتند، همیشــه این ســؤال ها و تردیدها وجود 
دارد؛ برعکس افرادی که رفتارهایشان دستخوش 
ترندهای جامعــه اســت و اهمیت خاصــی به اثر 
رفتارشــان نمی دهنــد. همیــن وســواس و ابهــام 
موجــب کنــد شــدن مســیر حــل تبعیض هــای 
جنســیتی می شــود، اما واقعــاً راه حل چیســت؟ 
بی محابا و تحت تأثیر تب حمایت های جنسیتی 
به هر خانمی در محل کار کمک کنیم و از رفتارش 
دفــاع کنیــم؛ فقط بــه همین دلیــل که یــک خانم 
اســت؟ یا اینکه برای جلوگیری از سوءبرداشت یا 
ســوءاثر نتیجه  رفتارمان بر مســیر شــغلی آن زن 
یا ســایر زنان، دســت روی دســت بگذاریم و هیچ 
حرکتی نکنیم؟»دیوید گلاسکو«، مدیر مرکز تنوع 
و برابری دانشــکده  حقوق دانشــگاه نیویــورک در 
مقاله ای که هاروارد بیزینس ریویو منتشــر کرده، 
سه پیشنهاد برای رفع ابهام و حرکت عملی برای 

پرکردن شکاف جنسیتی ارائه می دهد.
در ابتــدا ایــن مثــال را مطــرح می کنــد که افــرادی 
کــه دارای محدودیــت هســتند، معمــولاً از رفتــار 
ســایرین خوشــحال نمی شــوند؛ چراکــه ممکــن 

اســت در موقعیتی باشــند کــه به کمــک احتیاج 
نداشــته باشــند و این حمایت هــای بیهــوده آنان 
را می رنجانــد. در مورد زنــان و گروه های خاص نیز 

همین امر اتفاق می افتد.
گلاســکو می گویــد بــرای از بیــن بــردن شــکاف 

جنسیتی این دو اصل را مد نظر داشته باشید:
یاد بگیرید: ما برای کشف دنیای اطراف  خودمان به مطالعه، تحقیق و شنیدن و 1
بررســی احتیــاج داریــم، چــه برســد زمانــی کــه 
می خواهیــم دنیای یک فــرد دیگر و با جنســیتی 
دیگر را بشناســیم و در آن دنیا زیست کرده و از او 
حمایت کنیــم. خوانــدن مطلب پیرامون شــرایط 
زنــان، گــوش دادن پادکســت یــا مطالعــه  مقالــه 
می تواند به صــورت ناخودآگاه جهان ما را شــفاف 
کنــد و وســواس مــا را بــه نســبت رفتارهــای 
جنسیت زده بالاتر ببرد. درست است که ما هرگز 
نمی توانیــم موقعیت و جهــان افراد دیگــر را درک 
کنیم و تبعیض ها همیشه وجود دارند، اما همین 
یادگیری هــا باعــث می شــود نســبت بــه جهــان 
جنســیت زده  اطراف مان دید درســت تری داشته 
باشــیم و رفتــار درســت تری بــروز دهیــم. حتــی 
خوانــدن یــک جملــه در روز یــا گــوش دادن یــک 
پادکســت در هفته می تواند رفتار ما را به ســمت 

دنیای بدون تبعیض سوق دهد.
ســؤال کنید: بــرای حمایــت و کمک به  همکار خانم خود از او سؤال کنید. گاهی 2
پیش می آید کــه ما بــدون اینکه خواســته  واقعی 
طــرف مقابــل را بدانیم، بــه او کمک می کنیــم؛ در 
حالی که کمک ما اصلاً در راســتای هدف او نبوده 
است. گلاسکو می گوید همیشه برای کمک کردن 
از طــرف مقابل بخواهید که خواســته و نیــازش را 
مطرح کند و از ســؤالاتی که به حریم شــخصی او 
تجاوز می کند، بپرهیزید و از سؤالات کلی پیرامون 
ناشناخته های دســته ای که فرد به آن تعلق دارد، 

دوری کنید.

   عکس: نسیم اعتمادی
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گفت وگو با رضا احمدی، هم بنیان گذار برچسب هوشمند ویرا که می گوید 
محصول شان یک کار جدید در صنعت بسته بندی غذایی است

 ویرا؛ محصولی از 
دل روزهای قرنطینه نگاهی به سه روند مهم

هوشمندسازی
بستهبندیغذایی

هوشمندسازی بسته بندی غذایی یکی از 
راه های افزایش کیفیت، ایمنی، ماندگاری 
و جذابیــت محصــولات غذایــی اســت. 
در ادامــه بــه پنج رونــد مهم در ایــن حوزه 

پرداخته شده است.
اســتفاده از مــواد پلیمــری هوشــمند و 

تغییرپذیر
این مواد با قابلیت تغییر شکل و وضعیت 
در پاســخ به شــرایط خارجی ماننــد دما، 
رطوبت و فشار، قابلیت ارائه پاسخ بهینه 
در محیط بســته بندی را فراهم می کنند. 
اســتفاده از مــواد پلیمــری هوشــمند و 
تغییرپذیــر، بهبــود قابلیــت بازیافــت و 

بازیافت بسته بندی را نیز مهیا می کند. 
هوش مصنوعی و یادگیری ماشین 

در روش هــوش مصنوعــی و یادگیــری 
ماشین، ابتدا داده های مربوط به خواص 
فیزیکــی و شــیمیایی مــواد غذایــی در 
محیط هــای مختلــف ذخیــره می شــود. 
ســپس بــا اســتفاده از الگوریتم هــای 
یادگیری ماشــین، رویکردی بهینــه برای 
تشخیص و پیش بینی فاســد شدن غذا 
توسعه داده می شود. این روش می تواند 
در تشــخیص فاســد شــدن محصــولات 
پروتئینی مانند گوشت و ماهی نیز مورد 
اســتفاده قرار گیرد. با استفاده از تحلیل 
اســپکترومی پــراش ماهــی، می تــوان بــه 
تشــخیص و پیش بینــی فاســد شــدن 
ماهی ها پرداخــت و از مصرف ماهی های 

فاسد جلوگیری کرد.
بیوفناوری و نانوفناوری 

استفاده از بیوفناوری در تولید بسته بندی 
هوشــمند، به ویــژه در صورتــی کــه مــواد 
بســته بندی از جنس بیولوژیکی باشند، 
می توانــد امکانــات بیشــتری را بــرای 
تشــخیص مواد غذایی فاســد یا ناســالم 

فراهم کند.

TRENDروند

سازمان بهداشت جهانی )WHO( برای مقابله با مسائل 
ایمنی مواد غذایی، نظارت بر نگهــداری و انتقال غذاها 
در زنجیره تأمین و فروشگاه ها را یکی از موارد حیاتی در 
حفظ سلامت عمومی جامعه می داند. برخی آمارهای 
ارائه شده توســط WHO در این زمینه شــامل موارد زیر 
اســت: ۱.  هرســاله بیــش از 600 میلیون نفر در سراســر 
جهان به دلیل مسمومیت های غذایی بیمار می شوند. 
2. هرساله بیش از ۴20 هزار نفر به دلیل مسمومیت های 
غذایی جان خــود را از دســت می دهنــد. 3. بیــش از ۴0 
درصــد از بیماری هــای مرتبط بــا مــواد غذایــی، به دلیل 
مشکلات در نگهداری و انتقال غذاها در زنجیره تأمین و 

فروشگاه ها ایجاد می شوند. 
در کشورهای در حال توسعه، بیماری های مرتبط با مواد 
غذایــی به عنوان یــک عامل مهــم مرگ و میر و از دســت 
دادن سلامتی شناخته شــده اند. در حدود ۴0 درصد از 
موارد بیماری های مرتبط با مواد غذایی در اروپا، به دلیل 
نامناسب بودن شرایط نگهداری و انتقال غذاها در طول 
زنجیره تأمین و فروشــگاه ها رخ می دهد. با توجه به این 
آمار، بهداشــت عمومــی و نظارت دقیــق بر نگهــداری و 
انتقال غذاها در فروشگاه ها و زنجیره تأمین بسیار حائز 
اهمیت اســت و باید توجه ویژه ای به آن شــود. ســازمان 
بهداشــت جهانی همــواره به پیشــبرد پروژه هایــی برای 

گریزازبیماری
 هوشمندی بسته بندی ها 

تا سال 2030

I N T E R V I E W

   عکس:  پریا امیرحاجلو
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بسته بندی مواد غذایی، یکی از موارد مهم در صنعت 
غذایی است که برای حفظ کیفیت و افزایش ماندگاری 
محصولات غذایی بسیار حائز اهمیت است. عوامل 
مختلفی مانند نور، هوا، رطوبت، حشرات، باکتری ها و 
ویروس ها، می تواند در سلامت مواد بسته بندی شده 
تأثیرگذار باشد. یکی از چالش های مهم صنعت غذا، 
تاریخ مصرف محصولات است؛ شاخصی که بسیار 

نسبی است و گاهی همین نسبیت مشکلات زیادی را 
برای مصرف کنندگان ایجاد می کند و باعث 

خدشه دار شدن تصویر برندهای سازنده  هم 
خواهد شد. حالا یک استارتاپ با تولید یک 

حسگر زیستی می خواهد این چالش ها را 
حل کند. 

رضا احمدی 2۶ سال دارد. کارشناسی رشته 
شیمی کاربردی از دانشگاه ارومیه خوانده و در 
حال حاضر دانشجوی ترم آخر رشته شیمی 

دارویی از دانشگاه آزاد است. او با کمک 
استادان خود توانسته یک محصول را ثبت 

اختراع کند که برای اولین بار است در ایران و جهان تولید 
می شود.

 لطفاً در مورد محصول تــان بفرمایید و 
اینکه از چه زمانی روی این محصول کار کرده اید؟ 
ایده اولیه از کجا شکل گرفت و مسیر دستیابی به 

این محصول چگونه بود؟
حــدود چهــار ســال پیــش بــه واســطه ارتبــاط بــا اســتادان و 
عملیاتی شدن دروس، ایده محصولی را به عنوان پی اچ سنج 
پیگیری کردم که نســبت به پی اچ ســنج های موجــود در بازار 
تفاوت های زیادی داشــت. مهم تریــن تفاوت آن ایــن بود که 
این پی اچ ســنج نوری بــود و من به همین واســطه بــا پلیمر ها 
آشنا شــدم و کم کم ایده بسته بندی هوشــمند و جدید مواد 
غذایی شکل گرفت. از دو سال پیش تحقیقات من در مورد 
بسته بندی هوشمند شروع شد.  مقالات بسیار زیادی هم در 
جهان و هم در ایران در این مورد نوشته شده است. نمونه های 
خارجی بســیار زیادی هم وجود دارند که بــه دلایل مختلف 
نتوانســته اند در بازار نفوذ داشته باشــند. این بود که با یکی 
از استادان دانشــگاه، این موضوع را مطرح کردم و ایشان هم 
از ایده اســتقبال کردند و هم اکنون نیز جــزء هم بنیان گذاران 
مجموعه ما هستند. آقای دکتر مجتبی نصیری نژاد، دکترای 
پلیمــر دانشــگاه امیرکبیر هســتند و وقتــی ایده را شــنیدند 
بسیار خوش شان آمد و همراهی قابل توجهی داشتند. این 
موضوع مصادف شده بود با قرنطینه کرونا. دانشگاه و دروس 
آن به صورت آنلاین برگزار می شد و من در خانه می توانستم 
روی ایده کار کنم و تست ها و آزمایش های مختلفی را در این 
فرصت انجام دهم. تعدادی از لوازم آزمایشگاهی را تهیه کردم 
و در خانه شروع به آزمایش روی مواد زیستی کردم و شاید نیاز 
بود بیش از هزار بار یــک آزمایش را انجام دهم کــه حدود دو 

ماه زمان می برد، اما خوشبختانه پس از آن به نتیجه مثبت 
رســیدم و توانستم یک حســگر زیســت تخریب پذیر تولید 
کنم که به واسطه مواد اولیه، بســیار ارزان قیمت خواهد بود 
و تولید و اســتفاده از آن برای بسته بندی مواد غذایی توجیه 
دارد. برای اینکه زودتر به نتیجه برسم و بتوانم محصولی قابل 
اســتفاده برای صنعت تولید کنم، تمرکــز را روی محصولات 
لبنی گذاشتم؛ چراکه فسادپذیری، حساسیت و مسمومیت 
ناشی از مصرف شیر، آمار بالایی دارد و همچنین از آن دست 
محصولاتی اســت که مرجوعــی آن هم بســیار 
زیاد است. با این تمرکز توانستم در ابتدای سال 
۱۴00 گواهی ثبت اختراع محصول را کسب کنم.

 ماهیت محصول شــما چیســت؟ 
چه نیازی را شناسایی کردید؟ تیم شما از چه 

زمانی شکل گرفت؟
تا به اینجای کار تیمی در کار نبــوده و همه کارها 
را تا مرحله ثبت اختراع به تنهایی پیش برده ام. 
ســؤالی کــه مــن همیشــه در ارائه هــا می پرســم، 
این اســت که چقــدر می توانید بــه تاریخ  انقضای درج شــده 
روی بســته بندی مــواد غذایــی اعتماد کنیــد؟ مصرف کننده 

چالش هــای مختلفــی هنــگام 
خرید با تاریخ انقضا دارد. محل 
چاپ آن، مخدوش بودن آن، درج 
دو تاریــخ  مصــرف و گمراه شــدن 
مصرف کننــده از جملــه ایــن 
چالش هاســت و حتــی ممکــن 
است محصولی تاریخ انقضای 
آن نگذشــته باشــد، ولــی طعــم 
و رنــگ آن تغییــر کــرده باشــد یا 
حتی طعم و رنگ طبیعی داشته 
باشد، اما پس از مصرف آن دچار 
مشکل شود و حتی ممکن است 

دچار مسمومیت های شدید غذایی شویم. اینها مشکلاتی 
است که مصرف کننده در ارتباط با تاریخ انقضای محصولات 
غذایی صنعتی با آن مواجه اســت و تاکنون راه حل درســتی 
برای آن ارائه نشده است. در واقع تاریخ انقضا برآوردی است 
از بدترین شرایط نگهداری که ممکن است فقط چند شاخص 
را پیش بینی کند، اما نمی تواند تمام شرایط محیطی را در نظر 
بگیرد. راه حلی که ما ارائه داده ایم، یک برچســب هوشــمند 
اســت کــه از کارخانــه روی محصــولات نصب می شــود. این 
برچسب هوشمند، محیط داخلی بسته بندی را شبیه سازی 
می کند و این شبیه سازی بر اساس تمام شرایط فساد آن ماده 

بسته بندی شده روی برچسب تأثیر می گذارد. 
 

 مصرف کننده چطور باید متوجه شــود 
کــه محصــول ســالم اســت؟ همچنیــن در مــورد 

چگونگی کارکرد این برچسب توضیح دهید؟

این برچسب سه رنگ دارد؛ رنگ بنفش نشان دهنده سلامت 
محصول و سلامت شرایط حمل و نقل و نگهداری تا مصرف 
اســت. در واقع فروشــنده با نگاه کردن به برچسب محصول 
می تواند متوجه شــود که آیا محصولی کــه تحویل می گیرد، 
از ســلامت کافی برخوردار اســت یــا خیر و همیــن امر باعث 
می شود میزان مرجوعی به شدت کاهش یابد. اگر شرایطی که 
محصول در آن نگهداری یا حمل می شود، از استاندارد کافی 
برخوردار نبوده باشد، رنگ برچسب به رنگ خاکستری تغییر 
می کند و این یعنی محصول سالم است، اما باید هرچه زودتر 
مصرف شود و در صورتی که محصول از این مرحله عبور کند 
و دچار فساد و تغییر رنگ و مزه شــود، رنگ آن زرد می شود و 
این یعنی محصول دیگر قابل استفاده نیست. در طراحی این 
رنگ ها به کسانی که دچار کوررنگی هستند و شاید نتوانند 
رنگ های دیگر را تشخیص دهند، توجه ویژه ای شده است. 
ما رنگ هایی را انتخاب کردیم که حتی این افراد هم بتوانند آن 

را تشخیص دهند.

 در مورد تجاری سازی این محصول هم 
برایمان بگویید؟

یکی از چالش های تولید هر محصول نوآور، تجاری سازی 
و ورود آن بــه بــازار اســت. مــن 
آشــنایی چندانی با آن نداشتم 
و پس از جســت وجو با مفاهیم 
استارتاپ آشنا شدم و فهمیدم 
باید برای ارائــه یک محصول به 
بــازار، یــک تیــم خوب تشــکیل 
داد؛ از این رو با یکی از دوستانم 
به نــام ســیدمحمدرضا نجیبی 
صحبت کردم و هسته اولیه تیم 
ما با همراهی آقــای نصیری نژاد  
و فریــد نــادری حقیقت شــکل 
گرفــت. از طریــق اطلاع رســانی 
کمــپ زمســتانی دیجی نکســت ثبت نــام و فرصــت ارائه 
پیــدا کردیــم و خوشــبختانه مــورد اســتقبال واقــع شــد. 
آنها به مــا پیشــنهاد دادند به جــای قرار گرفتن در مســیر 
مستقیم سرمایه گذاری از مسیر کمپ به سرمایه گذاران 
متصل شویم که هم ما با دیجی نکست بیشتر آشنا شده 
باشــیم و همه آنها بتوانند ارزیابی بهتری از تیم ما داشته 
باشند؛ چراکه فرایند سرمایه گذاری بســیار فشرده است 
و معمولاً برای آن فرصت آشــنایی وجود ندارد. البته هنوز 
ســرمایه گذاری اتفاق نیفتــاده و این مرحله از کســب وکار 
ما احتمالاً تا دو ماه دیگر شــکل خواهــد گرفت. محصول 
ما آماده ورود به بازار اســت و از مرحله نمونه اولیه گذشته 
و بــا همــکاری یکــی از بزرگ تریــن برندهای تولیــد لبنیات 
توانســته ایم از مرحله آزمایش  های واقعــی برای محصول 
عبــور کنیم و طبــق گــزارش آزمایشــگاه کارخانه ایــن برند، 

محصول ما با دقت بالای ۹5 درصد جواب می دهد.

NEWSخبر

 بی باک برای حذف 
ظروف یک بارمصرف 

می جنگد

ابتکاراستارتاپ
فرانسوی

»بی بــاک« اســتارتاپی فرانســوی اســت 
کــه هــدف خــود را حــذف اســتفاده از 
بسته بندی های یک بارمصرف پلاستیکی 
می داند و بــه جای آن، بســته بندی هایی 
بــا قابلیت اســتفاده مجــدد بــرای غذاها 
پیشــنهاد می دهــد. ایــن شــرکت در 
جــولای 2022، بــه میــزان 6.۴ میلیــون 
دلار ســرمایه جــذب کــرد. بنیان گــذاران 
فیوچــرز فیوچــر، ایمپکــت مایف، ســید 
وان، نوتــوس تکنولــوژی، ســون کپیتــال 
پارتنرز بلواکین فاند و همچنین چند فرد 
فعال در صنعت، در جمع آوری ســرمایه 

این استارتاپ مشارکت داشتند. 
بی بــاک از ســال 20۱۸ بــا شــرکت های 
خدمــات تهیــه غــذا در فرانســه ماننــد 
سودکســو، کمپــاس و اولیــور همــکاری 
می کــرد. در حــال حاضــر، ایــن شــرکت 
نیــز بــه بــازار زنجیره هــای غذایی ســریع 
ماننــد برگرکینــگ می پــردازد. بــه گفتــه 
بنیان گــذاران بی بــاک، آنهــا به دنبــال 
محوریتــی هســتند کــه در آن می توانند 
ارزش بیشــتری را بــه ارمغــان بیاورنــد، 
بنابرایــن از انجام هــر کاری که هم راســتا 
بــا اهداف شــان نباشــد، دوری می کننــد. 
ایــن شــرکت بــه جــای اینکــه بــر خریــد 
دســتگاه های شست وشــوی حرفــه ای 
توســط رســتوران ها تمرکز کند، باور دارد 
کــه بیشــتر بســته بندی های غذایــی در 

رستوران ها شسته نمی شوند. 
آنها می گویند که بی باک چند کار اصلی 
را انجــام  می دهــد؛ اول، از طریق داده ها، 
پایــداری و شــفافیت را بــرای مشــتریان 
فراهــم می کنــد. مشــتریان می تواننــد با 
اســتفاده از پلتفــرم، موجــودی ظــروف 
خــود را به صورت زمــان واقعی مشــاهده 
کننــد، تعــداد ظــروف غذایــی را کــه گــم 
شده اند، محاسبه کنند، سیستم سپرده 
را ایجــاد کننــد و تأثیــر زیســت محیطی 
ظروف قابل اســتفاده مجدد را مشاهده 
کننــد. دوم، در زمینــه جمــع آوری ظروف 
غذایــی استفاده شــد ه کمــک می کنــد، 
امــکان ارســال کیوســک های بازگشــت 
هوشمند را فراهم می آورد و یک سیستم 
سپرده را برای رستوران خاص کاربر ایجاد 
می کند. ســوم، بی باک امکاناتی دارد که 
می تــوان آن را یــک شــرکت فین تــک نیز 
دانســت؛ چراکه می تواند سیســتم پول 

نقد و پاداش را برای شما مدیریت کند.

افزایش اطلاعات مصرف کنندگان در مورد مواد غذایی و 
سلامت آنها تلاش کرده اســت. از این رو، در سال 20۱5، 
سازمان بهداشت جهانی برنامه غذایی جهانی را تدوین 
کرده که تا سال 2030 برای بهبود امنیت و سلامت مواد 
غذایی در سراسر جهان به کار می رود. این قوانین شامل 
افزایش اطلاعــات مصرف کننــده در مورد مــواد غذایی و 
سلامت آنها، ترویج استفاده از برچسب هوشمند برای 
ســلامت مــواد غذایــی به عنــوان ابــزاری جهــت افزایش 
آگاهی مصرف کننــدگان در مــورد مــواد غذایــی و ارتباط 
بین ســلامت و آنها، تشــویق تولیدکنندگان به استفاده 
از برچســب هوشــمند برای ســلامت مــواد غذایــی روی 

محصولات خود به منظور افزایش آگاهی مصرف کنندگان 
و بهبود سلامت جامعه و ارائه اطلاعات دقیق و کامل در 
مورد مواد غذایــی بــرای مصرف کننــدگان، از جمله مواد 
افزودنی، مشتقات چربی و مواد مضر برای بهبود سلامت 
مصرف کنندگان است. عدم آگاهی از سلامت مواد غذایی 
صنعتی می تواند هزینه های ســنگینی  را به خانواده ها، 
دولت  و نظام ســلامت تحمیل کند؛ از این رو به کارگیری 
نوآوری در تمــام حلقه های زنجیره تأمیــن غذا، به منظور 
افزایش سطح سلامت و کیفیت برای سازمان بهداشت 
جهانی از اهمیت ویژه ای برخوردار است و به این منظور 

قوانین جدیدی را تصویب کرده است.

عباس عین علی 

abbas.einali 
@gmail.com

  با همکاری یکی از 
بزرگ ترین برندهای 

تولید لبنیات 
توانسته ایم از مرحله 

آزمایش  های واقعی برای 
محصول عبور کنیم
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لجستيک
L O G I S T I C

استارتاپ سنگالی 2/5 
میلیون دلار سرمایه بذری 

جذب کرد

شروعخوب
برادرانندویه

مصطفــی و آلیــون ندویــه، دو بــرادر 
ســنگالی پــس از اینکــه اســتارتاپ 
 20۱۸ هتلــداری خــود را در ســال 
فروختنــد، بــه فکــر ورود بــه حــوزه 
دیگری و راه اندازی اســتارتاپ جدیدی 
شــدند. آنها تصمیم گرفتند وارد حوزه 
لجستیک شــوند و اســتارتاپ فناورانه 
»چارجــل« را راه انــدازی کننــد. آنهــا 
می گوینــد: »لجســتیک در ســنگال 
از انســجام کافــی برخــوردار نیســت و 
ناکارآمدی هــای زیــادی دارد. بنابرایــن 
مــا تصمیــم گرفتیــم قبــل از اینکــه 
دســت به کار شــویم، بازار و فرصت ها و 

چالش های آن را بشناسیم.«
چارجل قصد دارد شرکت های ترابری را 
با ترابران مرتبط سازد و تمام فرایندهای 
آفلایــن را دیجیتالــی کنــد. به عــلاوه 
فرســتندگان می تواننــد کالاهــای خود 
را ردیابــی کننــد و از تحویــل آن مطلــع 

شوند.
چارجــل بالاخــره ســال گذشــته متولد 
شــد، اما هنوز به طــور کامــل راه اندازی 
نشــده، امــا بــا ایــن حــال توانســته 
شرکت های بسیار بزرگی مثل مرسک و 
گریمالدی را مشتری خود کند. به گفته 
بــرادران ندویه، چارجــل از ســال آینده 
برای مشــتریان بیشــتری در دســترس 
خواهــد بــود. چارجــل اخیــراً توانســته 
2/5 میلیون دلار سرمایه بذری جذب 
کنــد. بــرادران ندویــه می گوینــد: »مــا 
قصــد داریــم از لحــاظ جغرافیایــی نیز 
کســب وکار خــود را توســعه دهیــم و به 
یک کشور آفریقایی فرانسوی زبان وارد 
شــویم.« در حــال حاضــر، چارجــل به 
کشورهای همسایه خدمات می دهد. 
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یکی از زیرساخت های 
اساسی هر اقتصادی 
صنعت لجستیک 

است که از لحاظ تأثیر 
و اهمیت، بی شباهت 
به سیستم گردش خون 

بدن نیست. توسعه بازارها و فرا رفتن کسب و کارها 
از محدوده های محلی، به کمیت و کیفیت صنعت 

لجستیک و هزینه ای که می تواند برای یک کسب و کار به 
همراه داشته باشد، بستگی دارد. طولانی شدن تحریم ها 

و تأثیری که در جنبه های مختلف لجستیک ایران از 
جمله فرسودگی ناوگان این صنعت داشته، هر سال 

بیش از پیش نمایان می شود و هزینه آن خود را در قیمت 
تمام شده کالاها نشان می دهد. بر اساس آنچه فعالان این 
عرصه بیان می کنند، حال گردش خون اقتصاد ایران مانند 

بسیاری دیگر از بخش هایش خوب نیست و نیازمند و 
چشم انتظار تغییر رویکرد در سیاست های بالادستی 

کشور برای بهبود و رشد است. 

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com

در انتظار
تابستان داغ قیمت ها

صاحبان کسب و کارهای لجستیک می گویند 
افزایش هزینه های این صنعت بر قیمت  نهایی کالاها تأثیر می گذارد

I N T E R V I E W

بابک عقیلی نسب
مدیرعامل شرکت پستکس

تورم بزرگ ترین چالشــی اســت که صنعت لجســتیک در 
سال ۱۴02 با آن مواجه خواهد شد. اینکه تورم چه تأثیری بر 
شرایط تولید خواهد گذاشت و قیمت جابه جایی محصول 
چقدر خواهد بود، مسائلی هستند که ناگزیر لجستیک را 
تحت تأثیر خود قرار خواهند داد. بزرگ ترین پاشنه آشیل 
در حوزه لجستیک ایران این اســت که تأثیر لجستیک بر 
قیمت تمام شده کالا، حدود ۱3 تا 20 درصد قیمت تمام شده 

آن اســت که درصد بالایــی به حســاب می آید و 
باعث می شود این صنعت در برابر تغییرات 

آسیب پذیر باشد. یکی دیگر از معضلاتی 
که پیش بینــی می کنم امســال دامن گیر 
صنعت لجستیک کشــور خواهد شد، 
افزایــش قیمــت ســوخت و حامل هــای 
انرژی است؛ با گراهایی که از سوی دولت 

در خصــوص افزایــش تدریجــی و 
مرحلــه ای بــا شــیب کــم قیمــت 

سوخت شاهدیم، باید منتظر 
اتفاق هــای ترســناک تری در 

ایــن حــوزه باشــیم. بــه هر 
حــال افزایــش قیمــت 
لجســتیک در کشــور 
در  بســزایی  تأثیــر 
قیمــت تمام شــده کالا 

و در نهایــت عرضــه آن 
دارد. مصرف کننده ایرانی 
همیــن امــروز هــم تــوان 
خــود را برای خریــد کالا 
از دســت داده است. از 

ســویی این یک ارتباط دو طرفه اســت و وقتــی خرید وجود 
نداشته باشد، صنعت لجستیک هم بازار خود را از دست 

خواهد داد.
در عین حال یک موضوع دیگر که آن هم از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت، بحــث کهنگی ناوگان لجســتیک کشــور 

اســت. این مســئله نتیجه سیاســت های غلط 
واردات خــودرو و تأثیــرات تحریــم اســت. اگــر 
این نــاوگان بــه روز نشــود، بایــد منتظــر تأثیرات 
تمام شــده صنعــت  قیمــت  در  عمیق تــری 
لجستیک باشــیم؛ زیرا هر چقدر ناوگان 
شما کهنه تر باشــد، هزینه انجام کار 
بالاتر می رود. خواه ناخواه تأثیر این 
جریــان در همه بخش هــا خودش 
را نشــان خواهــد داد. امســال بــه 
نظــر مــن ســالی اســت کــه اگــر 

لجستیکی ها در کشور نقدینگی 
نداشــته باشــند، بســیاری از 

آنها غرق خواهند شد.  
در صنعــت و تولیــد 
معمــولاً بــا افزایــش 
هزینه ها بیشترین 
فشــار را بر بخش 
لجســتیک بــرای 
پاییــن نگــه داشــتن 
قیمت وارد می کنند. 
دلیــل  همیــن  بــه 
نقدینگــی  نبــودن 
در دســت تولیدی هــا 
و صنعتی هــا در عمــل 
بــه لجســتیک تســری 

پیدا می کند و در چنین شــرایطی اگر بخــش مالی صنعت 
لجستیک نتواند عدم نقدینگی را کنترل کند، آن کسب و کار 

زمین خواهد خورد.
به طور طبیعی بخش بزرگی از صنعت لجســتیک کشــور 
درگیــر اتفاقــات قطعــی و فیلترینــگ اینترنت، تحریــم و... 
شده است. مجموعه ما در شش ماه اول سال 
گذشــته، تمــام اهدافــی را که بــرای طول ســال 
ترســیم کرده بودیم، به دســت آورد، اما بعد از 
اتفاقاتــی که در ســطح جامعــه افتــاد و قطعی 
و اختــلال اینترنــت و فیلترینگ اینســتاگرام، 
ما حــدود ۴0 درصــد بــازار خــود را در یــک بازه 
زمانی سه ماهه از دســت دادیم و همین باعث 
شد یک موج بزرگ تعدیل نیرو را در مجموعه 
خود تجربه کنیم. در نهایت با تصمیماتی که 
گرفتیــم، بــا برخــی قراردادهایی که توانســتیم 
با بزرگ ترین خرده فروشــی های کشــور امضا کنیــم و ایجاد 
ســرویس PUDO )توزیــع حضــوری( آن بخــش از دســت 
رفته بازار تا حد زیادی جبران شــد و توانســتیم هدف ســال 
گذشته مان را که ۱/5 میلیون مرسوله بود، تقریباً به دست 
آوریم و عملیات حدود یک میلیــون و 350 هزار مرســوله را 

انجام دادیم. 
دربــاره اینکه امســال آیــا قــادر خواهیم بــود به هــدف خود 
که ارسال ســه میلیون مرسوله اســت، برســیم؟ در این باره 
همه چیز به تابستان داغ قیمت های ایران بستگی دارد که 
آرام آرام خودش را نشان می دهد و اینکه آیا شاهد گشایشی 
در اقتصــاد ایران خواهیم بــود یا نــه؟ از ابتدای ســال تا الان 
شواهد نشان می دهد که رسیدن به این هدف برای مجموعه 
ما شــدنی اســت، اما بــه هر حــال اینجا کشــوری اســت که 
تصمیم ها خلق الســاعه اســت و اتفاقات قابــل پیش بینی 

نیست. 

هر چقدر ناوگان لجستیک کهنه تر باشد، هزینه انجام کار بالاتر می رود
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لجستيک
L O G I S T I C

محمدرضا قادری، عضو هیئت مدیره شرکت ملی 
پست و رئیس مرکز نوآوری پست

اصلی ترین چالشــی که در مسیر صنعت لجستیک 
کشــور قــرار دارد، بهینــه نبــودن آن بــه دلیــل عــدم 
هوشمندی سیستم است. امروزه شاهد رشد صنایع 
هســتیم در حالی که هیچ نظام مدیریتی یکپارچه ای 
در حوزه لجســتیک کشــور اتفــاق نیفتــاده و این خلأ 
چالش هــای مختلفــی ماننــد قیمــت تمام شــده بالا، 
ظرفیت نامتناســب و نامتــوازن و... را در ایــن حوزه به 
وجــود آورده اســت. صنعــت لجســتیک در قیمــت 
تمام شــده کالا نقش مؤثری دارد. امروز مواردی مانند 
اســتهلاک تجهیــزات صنعــت و بــالا بــودن هزینــه 
نگهداری آنها باعث افزایش هزینه در این حوزه شده 
و در نتیجه باعث افزایش تورم می شود که مانعی برای 
تولید است. در سال گذشته بیشــترین نرخ تورم را در 
بخش لجستیک داشتیم. بخش زیادی از هزینه های 
لجستیک مربوط به هزینه های حمل و نقل می شود که 
متأثر از قیمت وسایل نقلیه است که در سال گذشته 
افزایش چشم گیری داشــته و این افزایش قیمت را در 
زمینه لــوازم یدکی، پشــتیبانی و نگهداری هم شــاهد 
بوده ایم. به طور کلی در ایران، به خاطر همان عدم بهینه 
بودن صنعت لجســتیک ســهم این حــوزه در قیمت 
تمام شــده کالا نسبت به ســایر نقاط دنیا بالاست؛ به 
طوری که حدود دو برابر متوســط جهانی و شاید چند 
برابر کشورهای پیشرفته است. بنابراین اگر ما بتوانیم 
این صنعت را به سوی بهینه شــدن و هوشمند سازی 

ببریم، می توانیم تا حد زیادی ســهم لجســتیک را در 
قیمت تمام شــده کنتــرل کنیم کــه نتیجــه آن کاهش 
قیمت نهایی کالا و تورم است. راه حل بهینگی صنعت 
لجستیک، یکپارچه سازی و هوشمند کردن آن است. 
امروز البتــه برای ایــن موضــوع برنامه هایی هــم وجود 
دارد؛ شرکت ملی پست سال آینده در این حوزه پروژه 
پســت لجســتیک را انجام خواهد داد و بر اســاس آن 
سعی دارد برای لجســتیک میانه که رده خرده بارها را 
شامل می شــود، راهکار داشــته باشــد و بتواند هزینه 
حمل کالاهای خــردی مانند یخچال و تلویزیــون را که 
امروز شــامل خدمات شــرکت ملی پســت نمی شود، 

کاهش دهد.

در ایران صنعت لجستیک بهینه  نیست

تأثیر منفی خبرهای گرانی سوخت بر صنعت لجستیک
نوید صفوی، مدیرعامل شرکت کالارسانان چاپار 

یکی از عمده چالش های که مجموعه ما با آن روبه رو است، 
موانعی اســت که برای قراردادها و مجوزهایمان با نهادهای 
مختلف کشور داریم. ما همچنان به روال سال های گذشته 
قراردادهایمان در حوزه بین الملل کوتاه مدت است. قراردادها 
و مجوزهای ما گاهی حتی یک ماهه بــوده و بلندمدت ترین 
حالت آن نهایت شــش ماهه و یک ساله بوده اســت. ما در 
حوزه  داخلی و خارجی با این مشــکل مواجه هستیم و برای 
فعالیت مــان بایــد از چنــد ارگان و ســازمان مختلــف مجــوز 
بگیریم. بیشترین چالش ما با سازمان تنظیم مقررات است 
که بخشــی از مجوزهای حوزه کســب و کار ما به این سازمان 
مربوط می شود. ســازمان هواپیمایی، معاونت حمل و نقل و 
ترافیک شهرداری تهران هم از دیگر نهادهایی هستند که باید 
از آنها مجوز بگیریم. در این میان »اتحادیه وانت بار« هم هر از 
چند گاهی می آید و مدعی می شود. گرفتن مداوم این تعداد 
مجــوز از نهادهای مختلــف زمان بر اســت و باید یک ســری 
تمهیدات برای گرفتن هر کدام از این مجوزها در نظر بگیریم 
که مســائل خاص خود را دارد. از ســویی برای مثــال وقتی از 
سازمان تنظیم مقررات مجوز نداشته باشیم، در گمرک برای 
پست سریع بین المللی به مشکل بر می خوریم که می تواند 

خدمات ما را تحت تأثیر قرار دهد.
از سویی خبرهایی که درباره سوخت مطرح می شود، حتی اگر 
اجرایی هم نشود باز در صنعت لجستیک تأثیر گذار است. 
وقتی چنین بحثــی در فضــای جامعه مطرح اســت، افرادی 
که ما با آنهــا کار می کنیم، ماننــد راننده های درون شــهری و 
برون شــهری تحت تأثیر این قضیه قــرار می گیرند و بالطبع 
کسب و کار ما را هم تحت تأثیر قرار می دهند. البته سوخت 
موضوعی اســت که همیشــه بــه صــورت مســتقیم مطرح 
می شــود، اما افزایش هزینه های نگهداری ماشین آلات هم 
برای ما یک چالش بزرگ است که هیچ جا به صورت رسمی 

درباره آن صحبت نمی شود.
با توجه به اینکه بخش عمده ای از مشتریان ما را مشتریان 

B2C تشــکیل می دهند، با توقف کســب و کار آنها در ســال 
گذشــته به دلیل مشــکلات اینترنت، بازار ما هــم با کاهش 
چشم گیری همراه شد. از سویی ما در مجموعه خود نیز برای 
ساده ترین کارها مانند صدور بارنامه های الکترونیک در سطح 
شهر با مشکل مواجه بودیم. از آن طرف بازار مشتریان ما هم 
تحت تأثیر قرار گرفته بود و تقریباً از 25 تا 30 درصد از هدفی 

که مشخص کرده بودیم، عقب ماندیم. 
در حال حاضر شــرایط بهتــر شــده، اما همچنان بــه حالت 
شش ماهه اول سال ۱۴0۱ برنگشته است. امسال برآورد ما 
این است که اگر شرایط خوب باشد، بتوانیم همان هدفی را 
که سال قبل برای خود مشخص کرده بودیم، جبران کنیم و 
اگر این اتفاق بیفتد با توجه به شــرایطی که در آن هســتیم، 

احساس می کنم موفقیت بزرگی به دست آورده ایم. 

درباره شش استارتاپ لجستیکی در جهان با رشدهای فوق العاده

فراترازانتظار

REVIEWبررسی

بازار زنجیره تأمین به سرعت در حال رشد است. 
پیش بینی می شود این بازار در سال 2023 به 2۱/۹ 
میلیارد دلار برســد که حداقل شش میلیارد دلار 
بیشتر از ارزشی است که در ســال 2020 تخمین 
زده شده بود. آنچه در پی می آید، فهرستی از شش 
استارتاپ لجستیکی است که رشد بالایی دارند 
و در تلاش انــد صنعت لجســتیک را دیجیتالیزه 

کنند.

 فلاک فرایت
»فــلاک فرایت« در ســال 20۱5 در شــهر 
انســینیتاس در کالیفرنیــا تأســیس شــد. ایــن 
استارتاپ کامیون های مشترک ارائه می دهد. یعنی 
بارهای چند شرکت با یک کامیون به مقاصد خود 
برده می شوند. این کار باعث می شود انتشار کربن 
کمتــر و در هزینه ها نیز صرفه جویی شــود. فلاک 
فرایت توانسته در پنج سال رشــد 2600 درصدی 
داشــته باشــد. این شــرکت در آخرین دور تأمین 
مالی خود 2۱5 میلیون دلار جذب کرد و ارزشش به 

یک میلیارد دلار رسید.

 بادبی  
بادبــی نیــز در ســال 20۱5 در شــهر 
اســتکهلم در ســوئد تأســیس شــد و توانســت 
ظــرف پنــج ســال ۱275 درصــد رشــد کنــد. بادبی 
خدمات لســت مایل دلیــوری به خرده فروشــان و 
کسب وکارهای تجارت الکترونیک ارائه می دهد؛ 
یعنی کالا را از نزدیک ترین مرکز توزیع به مقصد 
می رســاند. نکته جالب در مورد بادبی این اســت 
که حمل ونقــل را بدون اســتفاده از ســوخت های 
فسیلی انجام می دهد. بادبی با برندهای معروفی 
مثل اچ اندام، زالاندو و آســوس کار می کند. بادبی 
در چهار کشور فعالیت دارد و در ماه بیش از یک 

میلیون بسته تحویل می دهد.
 

 ایرمی
ایرمی هم یک اســتارتاپ سوئدی است 
که در ســال 20۱5 تأسیس شده و توانسته در پنج 

ســال ۸۴7 درصد رشــد کنــد. ایرمی یک شــرکت 
لجســتیکی متخصــص در حمل ونقــل شــهری 
است. این پلتفرم به برنامه ریزی تحویل و نظارت بر 
زمان ارسال کمک می کند. ایرمی ادعا می کند که با 

بیش از ۱00 کسب وکار همکاری دارد. 

 اکسل هایر
خرده فروشــان  بــه  نیــز  اکســل هایر 
و کســب وکارهای تجــارت الکترونیــک خدمــات 
لســت مایل ارائــه می دهد. اکســل هایر بــه دلیل 
الگوریتم مســیریابی اش مــورد توجه قــرار گرفته 
است. این استارتاپ توانسته در پنج سال به رشد 

۱500درصدی دست یابد. 

 سی کیپات اکسپرس
سی کیپات اکســپرس در ســال 200۴ در 
جاکارتــا، اندونــزی تأســیس شــد. این اســتارتاپ 
توانســته در پنــج ســال بــه رشــد 3۸00درصــدی 
دست یابد. سی کیپات اکسپرس خدمات مربوط 
به ذخیره ســازی، انبار و لســت مایل دلیوری ارائه 
می دهد. پیش بینی می شود که ارزش بازار تجارت 
الکترونیــک اندونــزی با نرخ رشــد مرکب ســالانه 
2۱درصدی تا سال 2025 به ۸2 میلیارد دلار برسد. 
سی کیپات اکســپرس در دومین دور تأمین مالی 
خود توانســت 275 میلیــون دلار ســرمایه جذب 

کند. 

 پاک 
پاک به کسب وکارهای تجارت الکترونیک 
خدمات ارائه می دهد. تخصص این شرکت تحویل 
در همان روز یا روز بعد از ثبت سفارش به انتخاب 
مشتری است. علاوه بر کالاهای معمولی، پاک در 
ارائه خدمات تحویل ســرد نیز فعالیــت دارد. این 
اســتارتاپ در بارســلون، اسپانیا تأســیس شده و 
در حال حاضر در بیش از 60 شــهر در کشورهای 
اسپانیا، پرتغال، فرانسه و بریتانیا فعالیت می کند. 
این استارتاپ توانسته در پنج ســال ۱600 درصد 

رشد کند. 
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12,000,000

2,851,418

1,826,023

%56

%84

%69

 نمودار رشد تعداد مشتریان تیپاکس 
در 4 سال گذشته و پیش بینی سال آینده

 تیـــپاکس
 به روایــت آمار

19,542,913

تعداد کل پاکت ها 
و بسته های  
جابه جا شده

نگاهی به گزارش سال 1400 تیپاکس 

جابهجاییبیشاز۱۹میلیونبسته

REPORTگزارش

تیپاکس به عنوان یکی از شــرکت های خصوصی 
فعال در حوزه پســت، گــزارش ســالانه ۱۴00 خود 
را منتشــر کرده اســت. در این گزارش اعلام شــده 
که این شرکت توانسته در ســال ۱۴00 بیش از ۱۹ 
میلیون بســته جابه جا کند و تعــداد کاربرانش با 
رشد 6۹ درصدی نسبت به سال گذشته به بیش 

از هشت میلیون رسیده است.
شـــرکت تیپاکــس اعــلام می کنــد بیـــش از 5۴50 
نفـــر نیـــروی انســـانی دارد و در ســال ۱۴00 موفق 
بـــه ثبت رکورد جابه جایی ۱50 هزار بسته در یک 
روز شده اســت. بر اســاس اعلام تیپاکس، تعداد 
کل مشــتریان تیپاکس در ســال ۱۴00 به هشــت 
میلیون و ۹۱6 هزار و 7۱۱ نفر رسیده است. تیپاکس 
پیش بینی کــرده که تعداد مشــتریانش در ســال 

۱۴0۱ به رقم ۱2 میلیون نفر کاربر رسیده باشد.
 تعداد کل پاکت ها و بسته های جابه جا شده نیز 
برابر ۱۹ میلیون و 5۴2 هزار و ۹۱3 بسته بوده است. 
تعداد کل ناوگان لجســتیک این شــرکت هم سه 
هــزار و 2۱۸ و تعــداد کل نمایندگی هــای آن نیز به 
۸۱3 رسیده است. تعداد مشتریانی که با تیپاکس 
بسته ارسال کرده اند، با رشد 3۴درصدی نسبت 
به ســال ۱3۹۹ به دو میلیون و ۴7 هــزار و ۸5۸ نفر 
رســیده و تعداد مشــتریانی که از تیپاکس بسته 
دریافت کرده اند نیز با 5۱ درصد رشد به عدد شش 

میلیون و ۸6۸ هزار و ۸53 نفر رسیده است.
در این گزارش به مشتریان قراردادی تیپاکس هم 
اشــاره و گفته شــده که این مشــتریان ســازمان یا 
کسب وکارهایی هستند که به خاطر حجم بالای 
ارسال بسته های خود و برخورداری از شرایط ویژه، 
نسبت به عقد قرارداد اقدام می کنند. مشتریان 
قراردادی تیپاکس نیز طبق این گزارش از رقم ۱۸35 
مشتری در سال ۱3۹۹ با 300 درصد رشد در سال 

۱۴00 به پنج هزار و 50۴ مشتری رسیده است.
بخــش دیگــر ایــن گــزارش بــه تعــداد تماس های 
تلفنی مشتریان با تیپاکس اختصاص پیدا کرده 
است. طبق این گزارش ۱00 نفر در واحد پشتیبانی 
مشــتریان در ســال ۱۴00 فعالیت کرده انــد که به 

چهــار میلیــون و ۴00 تمــاس ورودی ایــن شــرکت 
پاسخ داده اند. تیپاکس اعلام کرده میزان رضایت 
مشتریان در اسفند ۱۴00 از خدمات دریافت شده 
از پشتیبانی مشتریان این شرکت ۹0 درصد بوده 
اســت. تیپاکــس همچنیــن اعلام کــرده کــه از هر 
هزار بسته ارسالی در ســال ۱3۹۹، ۹ مورد با ثبت 
شکایت همراه بوده اند که این میزان در سال ۱۴00 

به شش مورد کاهش یافته است.
این شــرکت لجســتیکی در بخش دیگــری از این 
گزارش بــه توســعه نماینــدگان خــود اشــاره کرده 
اســت. طبق این گزارش این شــرکت در 3۱ استان 
و شــهرهایی با جمعیت 3 هزار نفــری نیز حضور 
دارد. گسترده ترین پوشش تیپاکس در استان های 
اصفهان، فارس و گیــلان بوده و کم جمعیت ترین 
شــهری که تیپاکس در آن نمایندگی افتتاح کرده 
نیــز شــهرهای مرودشــت، لیســار و بنجــار بــوده 
است. تیپاکس می گوید در سال ۱۴00 نمایندگی 
بــازار پاچنــار بیشــترین ارســال بســته را در بیــن 
نمایندگی های این شرکت داشته است. بر اساس 
اعلام تیپاکس، کل ناوگان لجستیک این شرکت 
برابــر 3 هــزار و 2۱۸ اســت کــه از ایــن میان هــزار و 
۱52 نــاوگان بین شــهری و دو هــزار و 66 نــاوگان 

درون شهری است.
تیپاکــس ادعــا می کنــد که ســعی کــرده بــا کمک 
فناوری هــای روز صنعت لجســتیک نوآوری های 
لازم را در شرکت خود پیاده سازی کند. این شرکت 
در توضیح عملکرد سامانه »مای تیپاکس« خود 
که در واقع اپ این شرکت است، گفته که در سال 
۱۴00 بیش از ۴6۴ هزار نصب داشته که نسبت به 

سال ۱3۹۹، 50 درصد رشد داشته است.
مای تیپاکــس ۱3۹۸ فعالیــت خــود را در اســتان 
تهران آغاز کرد و تا پایان این سال 20 استان دیگر 
نیــز بــه دایــره خدمات رســانی آن اضافــه شــدند. 
مای تیپاکــس درگاهــی برای ثبــت ســفارش ها به 
صورت آنلاین اســت و کاربــران از ایــن طریق قادر 
خواهند بود بسته را جلوی در منزل خود تحویل 

بدهند یا تحویل بگیرند.



نمودار رشد تعداد بسته های ارسال شده با تیپاکس

از هر 1000 بسته ارسالی
در سال 1399، 9 مورد با ثبت شکایت همراه بوده اند که در سال 1400 به 6 مورد کاهش یافته است

5,504
مشتری قراردادی در تیپاکس در سال 1400 

300% رشد مشتری قراردادی

)1399( 1,835

1397 1398 1399 1400

6,868,853

1,140,861

2,047,858

مشتری گیرنده

1.140.861 نفر از مشتریان در برخی 
سفارش ها نقش گیرنده و در برخی 

سفارش ها نقش فرستنده داشته اند

تعداد کل 
ناوگان لجستیک

مشتری 
فرستنده

تعداد
مشترک

تعداد کل مشتریان

19,542,913

3,218

813

149,987

25,596

تعداد کل پاکت ها 
و بسته های  
جابه جا شده

تعداد کل 
ناوگان لجستیک

تعداد کل 
نمایندگی ها

بیشترین بسته
جابه جا شده در یک روز

بیشترین  پاکت
جابه جا شده در یک روز

8,916,711

19,963,253

13,893,384

7,086,866

4,231,421

%43

%96

%67
9,5
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فارابی و دیجی پی از 
محصول مشترک مدیریت 

ثروت رونمایی کردند

ازمشاورهتا
سرمایهگذاریامن

دیجی پــی و گــروه مالــی فارابــی از 
محصــول مشــترک مدیریــت ثــروت 
رونمایــی کردنــد. ایــن محصــول در 
بخش های متنوعــی همچون طرح های 
ســرمایه گذاری بورســی )صندوق هــای 
درآمــد ثابــت و ســهامی(، طرح هــای 
سرمایه گذاری غیربورسی )طلا، ملک، 
تأمیــن مالــی جمعــی و ارز دیجیتــال(، 
ریسک سنجی )مشاوره سرمایه گذاری 
منطبق بر پورتفوی کاربر( و سبدگردانی 
کاربــران  بــه  ســرمایه(  )مدیریــت 

خدمات دهی می کند.
مدیریت ثروت به مجموعه فرایندهای 
مبتنی بــر فنــاوری گفته می شــود که با 
تجزیه و تحلیــل تمامی نیازهــای مالی 
مشــتری و پیشــنهاد محصولات مالی 
و سرمایه گذاری مناســب، به مدیریت 
دارایــی و بهبــود کیفیــت زندگــی بــرای 

مشتری منجر می شوند.
ایــده اصلــی ایــن ســرویس، انجــام 
ســرمایه گذاری های امــن و کم ریســک 
در شــرایط ناپایدار اقتصادی اســت که 
به کاربــران اجازه می دهــد ضمن حفظ 
ارزش دارایی های خود، راه های مطمئن 
برای افزایش این ســرمایه  را شناســایی 
و متناسب با پرتفوی خود بدون گرفتار 
شدن در ریسک های پیش بینی نشده، 

سرمایه گذاری کنند.
عــلاوه بــر ســرمایه گذاری های بورســی، 
بخــش جــذاب دیگــر بــرای کاربــران، 
ســرمایه گذاری در زمینــه طــلا، ملک و 
ارز دیجیتال است که به زودی از طریق 
این محصــول در دســترس کاربران قرار 
خواهد گرفت. از دیگــر ویژگی های این 
محصول ارائه مشاوره های غیرخودکار 
بــرای ســرمایه گذاری در صندوق هــای 
مختلــف و ارائــه مشــاوره های خــودکار 
و انتخــاب بهتریــن و مناســب ترین 
روش هــای ســرمایه گذاری منطبــق بــر 

پورتفو و بدون دخالت کاربر است.
ایــن ســرویس بــا طراحــی یــک برنامــه 
کنترل شــده کــه بــر اســاس شــرایط، 
ریســک پذیری  ســطح  و  اهــداف 
بــه  می شــود،  تنظیــم  مشــتریان 
نگهداشــت، افزایش و مدیریت ثروت 
در ابعــاد مختلــف زندگــی و آینــده 
مشــتری کمک می کنــد و در نهایت به 
توســعه الگوریتم های تعیین ریسک و 

معاملات سرمایه منجر می شود.

NEWSخبر

در حالی که رفته رفته اعتماد مردم به بانک های 
سنتی کم می شود، فناوری اپل با خدمات مالی 

گلدمن ساکس به هم می پیوندند تا قدرتمندترین 
فین تک آمریکا را بسازند؛ آیا همکاری این دو  آینده 

بانکداری را تغییر می دهد؟

هفته گذشــته اپل توپ خــود را به زمین بانک هــا انداخت. نئوبانک اپل
همان طــور کــه می دانیــد بانک هــای ایــالات متحــده بــه 
حساب های سپرده فقط 0/5 درصد ســود ارائه می دهند. 
امــا اپــل اعــلام کــرده ۴.۱5 درصــد بــازده ســالانه را بــه 
پس انداز کنندگان ارائه می دهد. این محصول جدید بانکی 
اپل دقیقــاً زمانی ارائه می شــود که بانک هــای منطقه ای به 
دنبال بحران بانکی در سیلیکون ولی، در حال دست وپا زدن 
برای حفظ سپرده هایشــان هســتند. البته اســتارتاپ های 
فین تکــی هم بــا همیــن مشــکل مواجــه هســتند و از عدم 

نقدینگی رنج می برند. 

  استفاده از اعتماد عمومی
البته خود اپل مجوز بانکداری ندارد، این محصول در واقع 
متعلق به بانک گلدمن ساکس ایالات متحده آمریکاست 
و تحت پوشــش شــرکت بیمه ســپرده فــدرال قــرار دارد. در 
دنیای فین تک، اپل هم یک نئوبانک مانند چایم، روولوت و 
مونزو محسوب می شود، اما اپل یک نقطه قوت نسبت به 
نئوبانک های دیگــر دارد و آن هم قدرت برندش اســت. اپل 

 ؟؟؟؟

در مورد تغییر استراتژی های 
نوآورانه رابوبانک

نوآوریازدیدیک
بانک۱۲۵ساله

در ســال ۱۸۹۸ دو تعاونــی بانکــی بــه نام هــای رایفایــزن و 
بوريلیــن در هلنــد افتتــاح شــدند. ایــن بانک هــا به عنوان 
تعاونی هــای بانکــی بــرای خدمــت بــه جوامــع کشــاورزی 
محلی فعالیــت می کردنــد. 75 ســال بعــد، ایــن دو بانک 
با هم ادغام شــدند و رابوبانــک متولد شــد. رابوبانک ۱25 
سال پس از تأسیس، اکنون یک سازمان بزرگ بین المللی 
است. در هلند، رابوبانک ندرلند، یکی از بانک های پیشرو 
کشور است که بر وام مسکن و تسهیلات کسب وکارهای 
اقتصادی کوچک و متوســط تمرکز دارد. امروزه رابوبانک 

در 7۸ منطقه شعبه دارد. 
رابوبانک همچنان به عنوان یک تعاونی بانکی کشاورزی، 
بر مــواد غذایی و کشــاورزی تمرکــز دارد و به اهــداف اولیه 

تأسیس خود پایبند است. در همین راســتا، رابوبانک در 
بخش کشــاورزی آمریکای کشــاورزی، آمریکای جنوبی و 
استرالیا فعالیت چشم گیری دارد. در واقع این سه منطقه 
از جهان، بخش عمده ای از تولید غذا و اقتصاد کشاورزی 
را تشــکیل می دهند. لازم به ذکر اســت که رابوبانک همه 
بازیگران را در کل زنجیره ارزش غذایی، از کشاورزان گرفته 

تا خرده فروشان تأمین مالی می کند.
ایده اصلی رابوبانک این بود که با کمک هم مشــکلاتی را 
حل کنیم که به تنهایی نمی توان آنها را پشت سر گذاشت. 
در واقــع در آن زمــان کشــاورزان بزرگ تــر بــه کشــاورزان 
کوچک تر کمک مالی می کردند تا بتوانند کسب وکار خود 
را بسازند و رشــد دهند. رابوبانک همچنان این ذهنیت و 
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بیش از دو میلیارد آیفون در سراسر دنیا در دست مردم دارد 
و اکنون هم می خواهد به عنوان شبکه گلدمن عمل کند. 

بــر اســاس نظرســنجی ســالانه گالــوپ، تنهــا 27 درصــد از 
آمریکایی ها به بانک های خود اعتماد زیاد یا 

خیلی زیاد دارند.
در ســال ۱۹7۹، 60 درصــد از مــردم چنیــن 
اعتمادی به بانک ها داشــتند. از طرف دیگر، 
اپل برای دهمین ســال متوالی در سال 2022 
بر اساس رتبه بندی سالانه بهترین برندهای 
جهانــی اینتربرنــد، رتبــه اول را کســب کــرد. 
تنهــا بانکــی کــه توانســت در ایــن رتبه بندی 
رتبه زیر 25 کســب کند، جی پی مــورگان بود. 
جی پی مورگان رتبه 2۴ و یوتیوب رتبه 25 را در 

این رتبه بندی به دست آوردند.  لازم به ذکر است که حساب 
پس انداز جدید با بازدهی بالا فقط برای مشتریان دارای کارت 
اعتباری اپــل )Apple Card( در دســترس خواهــد بود. این 
کاربران می توانند در عرض چند دقیقه حساب کاربری خود 
را باز کنند. کش بک های این کاربران به عنوان پول نقد و به طور 

خودکار به حساب های سپرده پربازده آنها انتقال می یابد. 
این حساب روی داشبورد در کیف پول دیجیتال اپل نمایش 
داده خواهد شد که در آن کاربران می توانند موجودی و سود 

کسب شده خود را ببینند. 

  بانکداری نامرئی
حساب پس انداز تنها یکی از خدمات اپل است. ماه گذشته 
این شرکت خدمات BNPL را نیز راه اندازی کرد و به کاربران 
این امــکان را داد که بتواننــد خرید خود را در چهار قســط و 
بدون بهره یا کارمــزد انجام دهند. به علاوه اپــل در ماه ژوئیه 
قابلیت پرداخت با یک کلیک را هم راه اندازی کرد که دستگاه 
آیفون را به یک پایانــه پرداخت دیجیتــال تبدیل می کند و 
کاربران را مقدور می ساخت تا پرداخت مستقیم از کارت های 
خود انجام دهند. اپل بــا ارائه این محصولات می خواهد به 

تمام جوانب زندگی مشتریانش ورود پیدا کند. 
گلدمن ساکس نیز اساســاً یک بازیگر زیرســاختی است و 
با ایولو یــا کراس ریــور که بــه فین تک ها خدمــات می دهند، 
شــباهت هایی دارد. در واقع گلدمن ســاکس یک مؤسسه 
مالی پیشرو در جهان است که طیف گسترده ای از خدمات 
مالــی را بــه مشــتریان بــزرگ و متنوعــی ماننــد شــرکت ها، 
مؤسسات مالی، دولت ها و افراد ارائه می دهد. دفتر مرکزی 
این شرکت در ســال ۱۸6۹ تأسیس شــد و در نیویورک واقع 
اســت. برخــی معتقدنــد شــراکت گلدمــن و اپــل می تواند 
بانکــداری را بــه ســمت نامرئــی شــدن ببــرد، زیــرا مــردم از 
ستون های مرمری و تشریفات بانک ها خسته شده اند و به 

دنبال دسترسی راحت تر و خدمات به روزتر هستند. 

  جاه طلبی های اپل
قبــل از ایــن محصــول جدیــد مشــترک اپــل و گلدمــن، 
کش بک هــای کارت هــای اعتبــاری اپــل به طــور خــودکار به 
حســاب اپل کــش کاربــران منتقــل می شــد. اپل کــش یک 
کارت دیجیتالی در کیف پول دیجیتالی اپل بود که توســط 
بانک گریــن دات صادر می شــد. اما اپل جاه طلب تــر از این 
حرف ها بود و می خواست مشتریانش بتوانند در 
آی مسیج از طریق کش اپ پول انتقال دهند. اپل 
می خواهد با ترکیب حســاب های سپرده،  انتقال 
P2P، پرداخت با یک کلیک در فروشگاه ها و دکمه 
اپل پی در واریزهای آنلاین، کیف پول دیجیتالش 
را به یک داشــبورد مالی کامل برای مشــتریانش 

تبدیل کند. 
برخی معتقدنــد رقابت بیــن بانک ها و اپــل دارد 
ســخت می شــود. رقابت کیف پول هــای فیزیکی 
با یک داشبورد مالی کامل و رنگارنگ واقعاً آسان 
نیست. یکی از دلایل دشواری رقابت با کیف پول دیجیتال 
اپل این است که اپل به اشخاص ثالث امکان دسترسی به 
تراشه های NFC خود را نمی دهد. این تراشه همان قطعه ای 
اســت که امــکان پرداخت با یــک کلیــک در فروشــگاه ها را 

فراهم می کند. 

مدیرعامل فردابانک از فشار نهاد ناظر برای ایجاد چسبندگی 
بیشتر بین بانک و شعبه دیجیتال می گوید

اگربانکدربانکتأسیسشود،نئوبانکنیست

INTERVIEWگفت و گو

نوید رجایی پور، مدیرعامل فردابانک در گفت و گو 
با میثم سلیمانی در برنامه اتاق آبی از فردابانک و 

مدل کسب وکار این نئوبانک می گوید.
رجایی پور در پاسخ به این ســؤال که آیا فردابانک 
نئوبانــک اســت یــا تنهــا بانــک دیجیتــال بانک 
ایران زمین گفت: »در تلاش هستیم که نئوبانک 
باشــیم. اگــر بانــک در بانــک تأســیس شــود، 
نئوبانک نیست. شاید موبایل بانک هایی باشند 
با رویکــردی متفــاوت، امــا از آنجــا که بخشــی از 
فردابانک از صنعت تلکام آمده، ایــن ادعا را دارد 

و می خواهد صرفاً یک بانک دیجیتال نباشد.«
به عقیده رجایی پور، نئوبانک فقط افتتاح حساب 
نیست. او همچنین معتقد است که تاکنون هیچ 
ضوابطــی در حوزه نئوبانک منتشــر نشــده و اگر 
بخواهند در یک اکوسیستم حضور جدی داشته 
باشــند، باید رگولیشــن آن را هــم رعایــت کنند و 
درصدد آن هستند که به عنوان یک صنعت تلکام 
مجوزی در نئوبانک داشته باشند یا حتی مجوز 

یک بانک مجازی.
مدیرعامــل فردابانــک می گویــد در چهارچــوب 
ضوابطی که وجــود دارد به شــعبه های دیجیتال 
بانک ها تأیید می دهنــد تا با یک برنــد دیگر وارد 
بــازار شــوند و آنهــا نیــز از ایــن مســیر و فرصــت 
اســتفاده کردند و قطعــاً اگــر در آینده رگولیشــن 
و ضوابطــی صــورت بگیــرد، ایــن مســیر را تغییر 
خواهنــد داد؛ هرچنــد فشــارهای واحــد نظــارت 
نســبت به گذشــته بیشــتر شــده تا چسبندگی 
میان بانک  و شعبه دیجیتال افزایش پیدا کند و 
ضوابطی وجود دارد که ســهم بیشتر کسب و کار 

باید متعلق به یک بانک باشد.
او در پاسخ به این سؤال که با توجه به توضیحاتی 
که قبل تر بیان شد، عملاً در ایران نئوبانکی شکل 
نخواهــد گرفــت، این گونــه گفــت: »بــا تعاریــف 
نئوبانک چــه در بخش خصوصی یــا انجمن ها 
اختــلاف نظرهایــی بــا نهــاد ناظــر و حاکمیتی 
داریم، اما مجبوریــم از ظرفیت هــای موجود 
با عناوینی که وجود دارد اســتفاده کنیم و با 
تعاریــف کســب وکاری  آن تغییراتــی ایجاد 

کنیم، نه الزاماً بانکی بودن آن.«
رجایی پــور در توضیــح علــت شــباهت 
فردابانــک بــه بلوبانــک می گویــد: »در 
مجموعــه، خیلــی وقت ها به دلیــل تعلل 
و صبــری کــه داشــتیم بــرای کامل بــودن 
محصــول به رقبــا باختیــم. احتمــالاً یک 
چیزهایی یادآوری چیز دیگری باشــد. اگر 
در دنیــا بگردیــد، نئوبانک هــا را می بینیــد 

که هر کدام در حــال نوآوری هســتند اما در 
نهایت انتظار می رود بســته ای که به دســت 
مخاطب می رسد خارق العاده باشد. اهمیت 
ابزار به دیزاین و لوگو نیست. از نظر دو دیزاینر 
کلی اختلاف ممکن است وجود داشته باشد، 

اما از نظر مردم چنین نیست. شما باید به این 

بپردازید که چه محصول و سرویســی می توانیم 
ارائه دهیم که متفاوت باشد و چه مشکلی از مردم 

حل می کند.«
رجایی پور درباره جذابیت و ویژگی برتر فردابانک 
نســبت بــه ســایر نئوبانک هــا توضیــح می دهد: 
»بــه خاطــر محدودیت هــا و مشــکلات اجرایــی 
که امســال نهاد ناظر به مــا وارد کرد و بــا توجه به 
پیچیدگی های لایحه ها و سطح  بالای سخت گیری 
که در سیستم وجود داشت، این مسیر نسبتاً با 
سرعت خیلی زیادی طی شده، اما در زمان بندی 
امسال ما یکسری ارزش هایی به کاربر پیشنهاد 
می دهیم. مهم ترین موردی که فردابانک روی آن 
تمرکز دارد بحث باندل کردن خدمات بوده است. 
به عبارتی کاربر با احراز هویت از یک اپلیکیشن 
خدمات متنوعی را که در طول روز به آن نیاز دارد 
دریافت می کند. از ســاده ترین موارد که در تلکام 
هم وجود داشــته و در ایران هم خیلی خوب اجرا 
نشــده، موضــوع باندل کــردن خدمــات موبایل با 

بانک است.«
مدیرعامل فردابانک می گوید که در آینده حتماً 
بــه بحــث ارائــه تســهیلات و خدمــات اعتباری 
خواهد پرداخت، زیرا برای طرفین سودآور است 
و در حــال حاضــر بخــش بزرگــی از نیــاز جامعه 

خرید اعتباری است.

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com

فرهنگ را حفظ کرده و بــاور دارد موضوعات اجتماعی از 
جمله امنیت غذایی و امنیت انرژی اهمیت زیادی دارند. 
به همین دلیل این بانک تصمیمی گرفته تــا از پروژه های 
نوآور حمایت کند. البته رابوبانــک از همان ابتدا هم یک 
بانک نوآور محســوب می شــد. البتــه این نــوآوری جهت 

نداشت و نامنظم بود.
اما اکنــون رابوبانک به نــوآوری به عنوان یــک هنر می نگرد 
و بــر پروژه هایــی متمرکز می شــود کــه از نــوآوری در جهت 
ارتقا و تأمین امنیت غذایی و انرژی بهره می برد. رابوبانک 
بر اســاس تجربیــات خــود در طــول ۱25 ســال آموخته که 
چگونه ایده تولید و به سرعت آنها را عملی کند، زیرا نوآوری 
نیازمند سرعت است و اگر ایده ها تسریع نشوند، بی ارزش 

خواهند شــد. رابوبانک هیچ وقت 
اصــرار نداشــته روی پروژه هایی 
کار کنــد که زاده اســتراتژی ها و 
رویکردهــای شــرکت اســت. 
درواقــع ایــن بانــک نــوآوری 

مبتنــی بــر کســب وکار 
را کلیــد اصلــی خــود 
می دانــد و بــاور دارد 
ایــن نــوآوری اســت 

کــه یــک کســب وکار 
رهبــری  را 

می کند.
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در حالی که شرکت های بزرگ در حال تعدیل نیرو 
هستند، برخی شرکت ها در تلاش اند متخصصان 

کریپتویی را جذب کنند

موقعیت های 
شغلی رمزارزی

در ده شرکت برتر!

کوین بیس به نقض قوانین 
حفظ حریم خصوصی 

بیومتریک متهم شد

تأکیدبراهمیت
حفظدادهها

صرافی ارز دیجیتال کوین بیس با یک شکایت دسته جمعی 
به دلیل جمع آوری الگوهای چهره و اثر انگشت مشتریان 
خود بــدون اطــلاع و رضایت آنهــا که نقــض قوانین حفظ 
حریم خصوصی بیومتریک ایلینوی اســت، مواجه شده 

است.
فــدرال  دادگاه  در  مطرح شــده  شــکایت  ایــن  در 
سانفرانسیسکو، ادعا شده است که صرافی ارز دیجیتال 
کوین بیــس داده هــای چهــره را از شناســه ها و ســلفی های 

آپلودشده توسط مشتریان جمع آوری می کند.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، این شــرکت همچنین هنگام 
ورود مشتریان به حســاب های خود با اســتفاده از فناوری 
اسکن انگشت، داده های اثر انگشت را جمع آوری می کند. 

فریلنسر با درآمد شش رقمی
نقشه راه موفقیت در اقتصاد گیگ

انتشارات راه پرداخت منتشر کرد

لورا بریگز، نویسنده، مربی و سخنران به 
هزاران کارآفرین مشتاق کمک کرده که آزادی و 

انعطاف پذیری رهایی بخش شیوه جدیدی از کار 
کردن را بیابند. اکنون، او اینجاست تا راهنمای 

تجربه شده خود در همکاری با شرکت هایی مانند 
مایکروسافت و بیزینس اینسایدر را به اشتراک 

بگذارد و به شما کمک کند کسب وکار خود را 
گسترش دهید و به قله مالی جدیدی صعود کنید.
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همکاری دولت با بخش خصوصی برای رگولاتوری کسب وکارهای رمزارزی

دریافتاینمادبامعرفینامه

REPORTگزارش

در آخریــن جلســه کارگــروه مشــورتی راهبــری 
تجــارت الکترونیکــی )کمیته نوآوری و توســعه 
کاربردهــا( کــه در تاریــخ ۱3 اردیبهشــت ۱۴02 
با حضــور رئیــس مرکــز تتــا، نماینــدگان بانک 
مرکزی، شــاپرک و دیگــر دســتگاه های مرتبط و 
همچنین سازمان نظام صنفی رایانه ای )رئیس 
نصر تهران، رئیس کمیسون بلاکچین و رمزارز و 
رئیس کمیسیون فین تک(، انجمن فناوری های 
نویــن مالــی- فین تــک )رئیــس هیئت مدیــره 
و رئیــس کمیســیون رمــزارز( و رئیــس انجمــن 
فنــاوران زنجیــره بلــوک )بلاکچیــن( به عنــوان 
تشــکل های تخصصــی حــوزه رمــزارز برگــزار 
شــد، دربــاره ســازوکار ثبــت و احــراز اطلاعــات 
کســب وکارهای رمــزارزی بــه منظــور رفــع 
مشــکلات آنهــا از جملــه بــرای درگاه پرداخت 
 اینترنتــی، مبتنــی بــر روش خودتنظیم گیــری

)Self-Regulation( بحث و تبادل نظر شد.
در این جلســه ابتــدا ســابقه موضــوع از جمله 
سلســله جلســات و جمع بنــدی ســال ۱۴00 
بین مرکز توســعه تجــارت الکترونیکــی، بانک 
مرکزی، شاپرک و بخش خصوصی با محوریت 
ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای تحــت عنوان 
»تدابیــر مشــترک جهــت اجــرای بهینــه الزام 
اینماد برای پرداخت یارها« مرور شــد. ســپس 
ملاحظــات و نقطه نظــرات نماینــدگان بانــک 
مرکزی، شــاپرک و دیگــر دســتگاه های مرتبط و 
همچنین تشکل های بخش خصوصی مطرح 
شــد؛ از جمله تأکید بر اینکــه مبادله رمــزارز از 
حیث نظــام مجوزدهــی، ســازوکار تنظیم گری، 
نظارت و... هنوز در ایران و بســیاری از کشورها 
کــه در تنظیم گیــری تبحــر و تجربــه بیشــتری 
هم دارنــد، مقررات گذاری نشــده اســت؛ روش 
خودتنظیم گیری طبــق تجربه جهانی، بســیار 
مترقی تر از نظام مجوزدهی سنتی بوده و از این 
جهت نبود مجوز بــرای کســب وکارهای رمزارز 
در صورت طراحی راهکار مناسب، می تواند به 
عنوان یــک فرصت و تجربه جدید برای کشــور 
تلقی شود. راهکار مدنظر باید متمرکز بر سمت 
کســب وکار )و نه عمــوم مردم( باشــد تــا بتواند 
عمده مشــکلات حــال حاضــر را برطــرف کند، 
ضمــن اینکه نباید مشــکلات جدیــدی به ویژه 
از حیث تعلیق اینمــاد و... ایجاد شــود؛ فرایند 
ثبت و احراز اطلاعات، بررســی و تأیید و... باید 
بــرای کســب وکارها شــفاف باشــد و در صورت 
عدم تأیید، امکان اصلاح رفتار، رفع اشکالات و 
تلاش مجدد وجود داشته باشد؛ راهکار مدنظر 
محدود به کســب وکارهای موجود نبوده ولی با 
توجه به برنامه شاپرک برای پالایش درگاه های 
پرداخــت و بــازه زمانــی محــدود بدیــن منظور، 

اولویت با کسب وکارهای موجود باشد.
در نهایــت خروجــی جلســه بدیــن صــورت 

جمع بندی و مورد تصمیم گیری قرار گرفت:
۱. کسب وکارهای مجازی حوزه رمزارز می توانند 

بــا دریافــت معرفی نامه از یکی از ســه تشــکل 
ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای، انجمــن 
فناوری هــای نویــن مالــی )فین تــک( و انجمــن 
فنــاوران زنجیــره بلــوک )بلاکچین(، نســبت به 
ثبــت درخواســت ذیــل رشــته فعالیت »ســایر 
حوزه های مالــی« و انتخاب تشــکل و بارگذاری 
معرفی نامه خود در سامانه اینماد اقدام  کنند.

2. بانک مرکزی نســبت به بررســی درخواست 
از طریــق بررســی اســناد و مــدارک و انجــام 
استعلامات لازم حسب مورد اقدام و در صورت 
نبود مشــکل، نســبت به تأیید درخواســت در 

سامانه اینماد اقدام می کند.
3. کســب وکارهای تأییدشــده امــکان دریافت 
درگاه پرداخــت با کد صنــف مربوط در شــبکه 
پرداخــت کشــور را داشــته و هنــگام اســتعلام 
شاپرک از سامانه اینماد، پاسخ مثبت با رشته 
فعالیــت »ســایر حوزه هــای مالــی« دریافــت 
خواهد شد. این پاســخ برای سایر دستگاه های 
اســتعلام کننده از مرکــز تتــا نیز وجــود خواهد 

داشت.
۴. مرکــز تتــا به عنــوان مرجــع پاســخگویی بــه 
اینترنتــی،  کســب وکارهای  اســتعلامات 
بــا همــکاری دیگــر دســتگاه ها نســبت بــه 
ایجــاد وحــدت رویــه در مــورد کســب وکارهای 
تأییدشــده، از طریق مکاتبات و هماهنگی های 

بین دستگاهی اقدام خواهد کرد.
کســب وکارهای  فعالیــت  بــر  نظــارت   .5
معرفی شده توسط هر تشکل از حیث پایبندی 
به قوانیــن و مقررات و اســتمرار رعایت الزامات 
مصوب، بر عهده آن تشکل بوده و بدین منظور 
مجــاری تصمیم گیر هر تشــکل، اختیــار کامل 
جهت تعیین شــرایط معرفی اولیه، تمهیدات 
لازم جهت ارزیابــی دوره ای و توســعه و تجهیز 
زیرســاخت های نظارت مســتمر و هوشمند بر 

اعضای خود را دارد.
6. مرکــز تتــا دسترســی پنــل یکپارچــه نظارت 
سامانه اینماد را جهت حفظ ســوابق نظارت و 
امکان درج اخطار نظارتی برای کسب وکارهای 
متخلف را در اختیار هر تشکل قرار خواهد داد. 
7. عملکرد تشکل های تخصصی بابت صحت 
عملکرد و نظارت بر اعضای خــود طی بازه های 
زمانــی مشــخص مــورد ارزیابــی قــرار گرفتــه و 
در مــورد ادامــه فعالیــت آنهــا یــا جایگزینــی با 

تشکل های دیگر تصمیم گیری خواهد شد.
۸. الزامــات مصوب فعلی برای کســب وکارهای 
رمزارز کمافی الســابق برقرار بوده و تشکل های 
تخصصــی به عنــوان نهادهــای خودتنظیم گــر 
)SRO(، با استفاده از تجارب و ارائه نقطه نظرات 
اصلاحــی نســبت بــه ضوابــط موجــود )همراه 
با راهــکار جایگزیــن جهت رفــع دغدغه هــا( یا 
پیشــنهاد ضوابــط جدیــد بــه مراجــع ذیربــط، 
نقش فعال تری در تدوین ضوابــط حوزه رمزارز 

ایفا خواهند کرد.

شرکت های حوزه رمزارز برای استخدام کارشناسان این 
حوزه مصمم تر از همیشه هستند.

با اینکه سال گذشته ســال بدی برای دنیای رمزارز بود، 
اما شرکت ها تصمیم دارند استعدادهای برتر کریپتویی 
را حفــظ کننــد. آنهــا نســبت به پتانســیل ایــن صنعت 
چشم انداز روشــنی دارند و می خواهند خدمات خود را 
بــا به کارگیری متخصصــان ارزهای دیجیتال، گســترش 

دهند.
در ادامــه بــه بررســی شــرکت هایی می پردازیم کــه چند 
موقعیــت شــغلی در حــوزه رمــزارز و بلاکچیــن ایجــاد 

کرده اند.
 

 بیت گت
دیجیتــال  ارز  صرافــی   
»بیت گــت« از ســال گذشــته 
کارکنان خود را دو برابر کرد و به 

۱300 نفر رساند.
بیت گــت در حــال گســترش  

کســب وکارش در بازارهــای نوظهــوری ماننــد آفریقــا و 
آمریــکای لاتین اســت و می خواهد فرصت های شــغلی 
فوق العاده ای را برای کارشناسان این کشورها فراهم کند. 
در حال حاضر بیش از 36 موقعیت شغلی در لینکدین 
فهرست شــده، اما نماینده این شــرکت اعلام کرده 300 

موقعیت شغلی دیگر نیز باز خواهد شد. 

وینترمیوت
»وینترمیــوت« یــک شــرکت 
معاملاتی الگوریتمی اســت که 
نقدینگــی را بــرای بازارهــای ارز 

دیجیتال فراهم می کند.
ایــن شــرکت خدماتــی پیرامون 
بازارسازی هم ارائه می دهد و در زمینه تقویت نقدینگی 
در اکوسیســتم رمــزارز با صرافی ها و ســایر فعــالان بازار 
همکاری می کند. پلتفرم استخدام »لور« نشان می دهد 
که این شــرکت حداقل ۱5 موقعیت شــغلی باز در لندن 

و سنگاپور دارد.

یونی سواپ
»یونی ســواپ« برتریــن صرافی 
غیرمتمرکــز اتریــوم و یکــی از 
پروتکل هــای  محبوب تریــن 
دیفای است. این پلتفرم از سال 
20۱۸ بــه اکوسیســتم رمــزارز با 
یک اپلیکیشــن غیرمتمرکز برای مبادله توکن سرویس 
داده است. یونی سواپ در حال حاضر در جست و جوی 
افراد بااستعدادی است که بتوانند به این شرکت کمک 
کنند تا همچنــان در صدر باقــی بماند. به نظر می رســد 

یونی سواپ حداقل ۱2 موقعیت شغلی باز دارد. 

مالتی ورس ایکس 
پلتفــرم بلاکچیــن »مالتی ورس 
 ایکــس« بــه دنبــال گســترش 
ایجــاد  و  خــود  اکوسیســتم 
همکاری های جدید اســت و در 
ایــن راســتا فرصت های شــغلی 
هیجان انگیــزی را بــرای متخصصــان توســعه بلاکچین 
ایجاد کرده اســت. ایــن شــرکت ۱5 موقعیت شــغلی در 
زمینه توســعه فرانت اند و بک اند، توســعه کســب وکار، 

بازاریابی و طراحی UI/UX دارد.

دیلویت
حرفــه ای  خدمــات  شــرکت 
چندملیتی »دیلویت« خدماتی 
چــون مشــاوره، امــور مالیاتــی، 
حسابرسی و آدیت به مشتریان 
ارائــه  ارز دیجیتــال  صنعــت 
می دهد. این شرکت در حال حاضر 33۱ موقعیت شغلی 

باز در حوزه امور مالیاتی دارد. 

ریپل
»ریپــل« یــک شــرکت فنــاوری 
در  مســتقر  و  بلاکچیــن 
سانفرانسیسکو است و به خاطر 
 XRP بــر ســر  SECدعوایــش بــا
خبرساز شده است. این شرکت 
به بازارهای آسیا، به ویژه ژاپن، کره جنوبی و تایلند راه یافته و 
در حــال حاضــر بیــش از 55 موقعیــت شــغلی در تورنتــو، 

سانفرانسیسکو، بنگلور، لندن و سنگاپور دارد.

کوین بیس
صرافی رمزارز »کوین بیس« نیز 
با SEC به دلیل نقض احتمالی 
قوانیــن اوراق بهــادار درگیــر 
اســت، اما این درگیری هــا مانع 
رشــد صرافی ارزهــای دیجیتال 
ایالات متحده نشــده اســت. چــون صرافــی کوین بیس 
تقریبــاً 60 موقعیت شــغلی باز کــرده و به دنبــال جذب 

متخصصان حوزه رمزارز است. 

بایننس
»بایننــس« بزرگ تریــن صرافــی 
رمزارز جهان از نظر حجم مبادلات 
اســت. این صرافی اخیراً به دلیل 
عدم ثبت نــام مناســب  کاربران با 
مقامــات مالــی ایالات متحــده بــا 
مشکل مواجه شده است. با این حال، این صرافی بیش از 

3۸0 موقعیت شغلی باز در سراسر جهان دارد.

طبــق ایــن دادخواســت، جمــع آوری و ذخیره ســازی ایــن 
داده هــا توســط صرافــی کوین بیــس، کاربــران را در معرض 
»خطرات جدی و غیرقابل برگشت در ارتباط با حفظ حریم 

خصوصی« قرار می دهد.
این موضوع در حالی مطرح می شــود که مطابــق با قوانین 
جدید ایلینوی در مورد حفظ حریم خصوصی، این صرافی 
باید هنگام جمع آوری داده های بیومتریک از کاربران اجازه 
می گرفته اســت. علاوه بر این، صرافی رمزارزی کوین بیس 
باید هدف از جمع آوری این داده ها، زمان ذخیره سازی، نحوه 
اســتفاده و چگونگی حذف دائمی آنها را به شکل عمومی 

منتشر می کرده است.
لازم به ذکر است کوین بیس جهت احراز هویت از کاربران 

می خواهد که اســکن  یــک کارت شناســایی معتبــر و یک 
عکس سلفی را آپلود کنند. سپس این اطلاعات را در ایجاد 
یک الگوی بیومتریک از چهره کاربر به کار می برد که در تأیید 

تطبیق چهره استفاده می شود.
انتشــار این خبــر، نگرانــی فزاینــده در مــورد حفــظ حریم 
خصوصــی داده ها و نیاز شــرکت ها بــه شــفافیت در مورد 
نحوه جمع آوری و اســتفاده از داده های کاربران را به ویژه در 
مورد اطلاعات حساس بیومتریک مانند تشخیص چهره 

و داده های اثر انگشت برجسته می کند.
از آنجا کــه تعداد شــرکت هایی که داده هــای بیومتریک از 
کاربران دریافــت می کننــد، رو بــه افزایش اســت، احتمالاً 

شکایت هایی از این دست نیز بیشتر مطرح خواهند شد.
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

رویدادهای نمایشگاهی اکوسیستم یکی پس از دیگری 
آماده برگزاری می شوند؛ آیا مخاطبان هم آماده اند؟

 زنگ ها برای 
چه کسی به صدا 

درمی آیند؟

نگاهی به رویدادهای تخصصی و پاسخ به یک پرسش دشوار

بهدنبالچهمیگردیم؟

REVIEWبررسی

 رویدادهــا یکــی از اجزای اکوسیســتم 
نــوآوری هســتند و مهم تریــن ایــن 
رویدادها نمایشگاه های تخصصی و متمرکز بر 
مفاهیم کســب وکارهای نوآور و فناورانه است. 
بــه  می تواننــد  تخصصــی  نمایشــگاه های 
استارتاپ ها و شرکت های نوآور کمک کنند تا با 
دیدن رقبــا و هم صنفان خــود، بتواننــد از نقاط 
ضعف و قوت آنها یاد بگیرند و به بهبود کیفیت 

خدمات و محصولات خود بپردازند. 

 در این نمایشــگاه ها، شــرکت هایی که 
ســابقه بیشــتری دارنــد و پرســودتر و 
موفق تر هستند، می توانند با به اشتراک گذاری 
تجربیــات خــود و ارائــه راهکارهایــی بــرای 
اســتارتاپ های دیگــر کمک کننــده باشــند. 
نمایشــگاه اینوتکس تهران یکــی از بزرگ ترین 
نمایشگاه های فناوری و نوآوری در ایران است که 

هرساله برگزار می شود. 

 ایــن نمایشــگاه بــا هــدف نمایــش 
جدیدتریــن دســتاوردهای فنــاوری، 
ارتقــای صنعــت کشــور و ایجــاد فرصت هــای 
همــکاری و تبــادل تجربــه بیــن شــرکت ها، 
دانشگاه ها، مؤسسات تحقیقاتی و صنعتگران 
برگزار می شــود. در این نمایشــگاه شــرکت های 
بــزرگ و کوچک فنــاور، ارائه دهنــدگان خدمات 
فناوری، محققان و دانشــجویان حضور دارند و 
آخریــن دســتاوردهای فنــاوری را بــه نمایــش 

می گذارند. 

 بــا نگاهــی بــه مســیر رشــد اینوتکس 
می تــوان شــباهت هایی از یــک مــدل 
اســتارتاپی را در آن دید. این نمایشگاه هر سال 
بخش هــای متنوعــی را معرفــی می کنــد. در 
جدید تریــن بخش هــای اضافه شــده بــه ایــن 
نمایشگاه عنوان فینوتکس به چشم می خورد 

که فعالیت هــای تأمیــن  مالی بــرای تیم هــا را بر 
عهــده دارد. علاوه بــر اینوتکس، چنــدی پیش 
مجــدداً خبــر برگــزاری الکامــپ منتشــر شــد؛ 
رویدادی که بارها و بارها به تعویق افتاد و این بار 
قــرار اســت چهــارم تیرمــاه شــروع بــه کار کند و 
ســرانجام طلســمی را کــه کرونــا بــه جانــش 

انداخت، بشکند. 

 در ادامه این رویدادها به رویداد بورس، 
بانک و بیمه می رســیم کــه آن هم یک 
رویداد تخصصی است و در فضای مالی کشور 
مخاطبان جدی ای دارد، اما حضور در رویدادها 
و نمایشــگاه ها بــا توجــه بــه روزهــای ســخت 

کسب وکارها، مخالفان و موافقان زیادی دارد. 

 عده ای می گویند آن قدر گرفتاری های 
کســب وکارها زیــاد اســت کــه چیــزی 
ماننــد نمایشــگاه دردی از آنهــا دوا نمی کنــد و 
عده ای هم معتقدند در این شــرایط باید از هر 
فرصتی برای رساندن صدای کســب وکارها به 
گوش سیاســت گذاران اســتفاده کــرد. عده ای 
ناامیدانه، بی هیچ ذوق و شوقی تنها نظاره گرند 
و عده ای هم حتی اگر نتوانســته  باشند در این 
نمایشــگاه ها شــرکت کننــد، کمــاکان خــود را 
مخاطــب آن می داننــد و حتــی به عنــوان 
بازدیدکننــده هــم که شــده، فرصت حضــور را 

مغتنم خواهند دانست. 

 ایــن شــد کــه گــزارش ویــژه ایــن هفته 
کارنگ را به همین رویدادها اختصاص 
دادیــم و از فعــالان اکوسیســتم و آنهایــی کــه 
پیش تــر حضــور پررنگــی در ایــن رویدادهــا 
داشــتند، پرســیدیم که ایــن نمایشــگاه ها چه 
تأثیــری در فضــای فعلــی اکوسیســتم دارد و 
شــرکت کنندگان در ایــن نمایشــگاه ها، بــا هــر 

عنوانی، به دنبال چه چیزی باشند؟

I N T E R V I E W

   عکس:  نسیم اعتمادی
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

POINT OF VIEWدیدگاه

 هادی فرنود
بنیان گذار رویداد همفکر

دیگرمثلگذشته
نیست...

وضعیتی که در حال حاضر کسب وکارها 
در اکوسیســتم با آن روبه رو هستند، یک 
وضعیت بحرانی است. حوزه کسب و کارها 
دیگر مانند سال های قبل نیست که بتوان 
ایــن رویدادهــا را به عنــوان نقــاط عطــف 
تحلیل کــرد.  اگر قبلاً نمایشــگاه فرصتی 
برای تعامــل، حــل و بیــان مطالبــات بود، 
امروز دیگر این کارکرد خود را هم از دست 
داده اســت. انــگار قــرار نیســت صــدای 
هیچ کــس به هیچ شــکلی شــنیده شــود. 
ظاهراً مطالبه گری جرم شــده و مشکلات 
فعلــی کســب و کارها هــم چیزی نیســت 
که بتــوان از طریق فعالیت هــای صنفی و 
جمعی آن را حل کرد.  موضوع اینترنت و 
دسترسی کسب و کارها به اینترنت آزاد نیز 
به یک موضوع امنیت ملی تبدیل شــده 
است. مسدود شدن شبکه های اجتماعی 
مهمی که کسب و کارهای زیادی بر بستر 
آنهــا فعالیــت می کردنــد و تحریم هــای 
داخلــی و خارجــی بــه مشــکلاتی تبدیل 
شده که راه حل آنها برگزاری نمایشگاه ها 
و فعالیت هــای صنفی نیســت.  من فکر 
می کنم امسال نمایشگاه ها رونق سال های 
گذشــته را نداشــته باشــند. یعنــی هــم 
شرکت کنندگان کمتری را شاهد خواهیم 
بود و هم حضور کمرنگ تر کسب و کارها را.

فرصت ارتباط با رگولاتور

محمد شریعتمدار، بنیان گذار جیبیت
ســه رویداد مهم در پیش اســت کــه اینوتکــس، الکامپ و 
نمایشــگاه بورس، بانک و بیمه هســتند. با توجــه به اینکه 
برگــزاری نمایشــگاه اینوتکس امســال هم توســط شــرکت 
اســنا انجــام می پذیــرد، فکــر می کنــم نمایشــگاهی باشــد 
کــه نوآوری هــای خوبــی در آن اتفــاق بیفتــد، ولی بایــد این 
موضوع را در نظر داشت که نمایشگاه اینوتکس نمایشگاه 
کسب وکارهای نوآور و کوچک است و بیشــتر روی نوآوری 
و فناوری معرفی تیم های کوچک متمرکز است. از آنجایی 
کــه ایــن نمایشــگاه بــا حمایــت معاونــت علمــی و فنــاوری 
ریاســت جمهوری و پــارک علــم و فنــاوری پردیــس برگــزار 
می شود و نام نمایشگاه نیز نمایشگاه نوآوری است، خیلی 
وقت هــا کســب و کارهای بــزرگ هــم حضــور پیــدا می کنند 
که ایــن امــر می تواند جنبه حمایتی داشــته باشــد یــا برای 
مقاصد برندینگ در نمایشگاه فعالیت می کنند و ارتباطات 
حاکمیتی و دولتــی این نمایشــگاه می تواند دســتاوردهای 
خوبی برای آنها به همراه داشته باشد. نمایشگاه اینوتکس 
به مدت ســه ســال در پــارک علــم و فنــاوری پردیــس برگزار 
شــده اســت. این نمایشگاه در گذشــته در بوســتان گفتگو 
و نمایشگاه بین المللی برگزار می شــد که به نظر نویسنده، 
بهتر بود و اســتقبال بهتری به واســطه دسترســی آسان تر 
شکل می گرفت، اما در دو سال گذشته هم استقبال خوبی 

از آن بــه عمل آمد. با ایــن حال، جنس نمایشــگاه الکامپ 
کاملاً متفاوت اســت. این نمایشــگاه مخاطب عمومی تری 

دارد و گستردگی موضوع بیشتری در آن دیده می شود. 
در واقــع بزرگ تریــن نمایشــگاه حــوزه فنــاوری اطلاعــات 
و ارتباطــات اســت و هــم مخابــرات و ارتباطــات را دربــر 
می گیرد و هم اســتارتاپ ها و فین تک ها و سایر بخش های 
تخصصی. برای شــرکت هایی که فعالیت های B2B انجام 
می دهند، شرکت در نمایشگاه های عمومی مانند الکامپ 
موضوعیتــی نــدارد و شــاید نمایشــگاه هایی از جنــس 
نمایشــگاه بــورس، بانــک و بیمــه بیشــتر بــه اهــداف آنان 
نزدیک باشــد. بــه عبارت دیگــر، نمایشــگاه الکامــپ برای 
شــرکت هایی کــه به دنبــال تبلیغــات عمومی تــر هســتند، 
مناســب تر اســت. امــا نمایشــگاه اینوتکــس، بــا تمرکز بر 
حوزه هــای خــاص فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات، بــرای 
شــرکت های تخصصی تر قابل توصیه اســت. به هر حال، 
شرکت در نمایشــگاه ها یک فرصت برای شناســایی رقبا، 
کســب اطلاعات از تحولات صنعت و ارتباط با مشــتریان 
و همکاران است.  نمایشگاه هایی مانند الکامپ، فرصتی 
بــرای شــرکت های تــازه وارد در حــوزه فنــاوری و ارتباطــات، 
جهــت معرفــی خدمــات و محصولات خــود به مشــتریان 
و همــکاران دارای پتانســیل اســت. شــرکت های باســابقه  
هم می تواننــد به دنبال جذب مشــتریان جدیــد و نمایش 
آخریــن دســتاوردهای خــود در نمایشــگاه هایی ماننــد 

الکامپ باشند.

کوچک ترها بازدیدکننده می شوند

احمد طاهرخانی، بنیان گذار هومکا
من فکر می کنم مهم ترین فایده این نمایشگاه ها شبکه سازی و تقویت کانال های ارتباطی باشد و با توجه 
به اینکه شرکت ها در ابتدای سال جدید بودجه  منقبضی دارند و سیاســت های مالی انقباضی را در 
پیش گرفته اند، ارتباطات بیش از پیش برای آنها اهمیت دارد و نیاز دارند که فروش شان را با هزینه کمتر 
افزایش دهند. نمایشگاه این فرصت را برای کسب وکارها به وجود می آورد تا با افراد و شرکت های دیگر 
وارد تعامل شوند تا بتوانند از طریق شراکت، تعریف محصول مشترک یا استفاده از ظرفیت های هم به 
اهداف خود برسند. من فکر می کنم که نمایشگاه های امسال کم رونق تر از سال های گذشته باشند و با 
توجه به وقفه ای که به خاطر کرونا در برگزاری بسیاری از این نمایشگاه ها به وجود آمد، شرکت ها این گونه 
فعالیت ها را به صورت خودجوش در پــی گرفته اند. یعنی آنچه را که به عنوان دســتاورد از 
نمایشگاه انتظار داشتند، از مسیر های دیگر محقق کردند. شکل مشارکت هم به 
نظر من این گونه خواهد بود که کســب و کارهای بزرگ باقدرت حضور خواهند 
یافت و کسب و کارهای کوچک تر به عنوان بازدیدکننده، مخاطبان نمایشگاه ها 
خواهند بود. احتمال اینکه نهادهای دولتــی و حاکمیتی حضور پررنگ تری 
داشته باشــند هم بیشتر اســت. اوضاع برای کســب و کارهای کوچک خوب 
نیست. شاید بسیاری از آنها علاقه داشته اند که در این نمایشگاه ها شرکت 
کنند، اما به واســطه شرایط ســخت اقتصادی، بســیاری از آنها حتی از پس 
پرداخت اجاره غرفه هم برنمی آیند. به هر حال در یک نمایشگاه 
هزینه های مختلفی اعم از اجاره غرفــه، هزینه های دکور و 
نیروی انسانی دخیل است و اکنون شرایط برای بسیاری از 
کسب و کارها به گونه ای است که این دست فعالیت ها 
مقرون به صرفه نیست. ولی شرکت ها، مدیران عامل 
و هم بنیان گذاران به عنوان بازدید کننده حتماً حاضر 
خواهنــد شــد تــا بتواننــد از ظرفیت هــای ارتباطی و 
شبکه ســازی اســتفاده کنند. هم حضور و هم عدم 
حضور در نمایشگاه می تواند معنادار باشد. حضور 
در نمایشگاه فرصت مطالبه گری را فراهم می آورد و 
عدم حضور در نمایشگاه هم به نوعی بیانگر وضع 
موجــود اســت. باید دیــد چه کســانی حضــور پیدا 
می کنند و چه کســانی غیبــت دارنــد. مــن در دایره 
دوســتانم، بــا بیشــتر کســب و کارهایی کــه صحبت 
می کردم، بیان می کنند که تمایلــی به حضور در هیچ 
نمایشــگاهی ندارنــد. بــه هر حــال ایــن نمایشــگاه ها 
به نوعی قدمگاه مسئولان هم به شمار می رود و آنانی که 
در نمایشگاه حضور دارند، باید صدای غایبان هم باشند 

و مشکلات اکوسیستم را به گوش آنها برسانند.

B2B فرصتی برای تعاملات

مهدی عبادی، هم بنیان گذار وندار
ما در حال آماده شدن برای حضور در نمایشــگاه الکامپ هستیم. با توجه 
به جنس کسب و کارمان، تجربه ای از حضور در نمایشگاه اینوتکس ندارم، 
ولی فکر می کنم نمایشگاه اینوتکس از دوره های گذشته توانسته مخاطب 
خود را پیدا کند و به کســب  وکارهای نــوآور فرصتی برای ارائه دســتاوردهای 
خود بدهد، امــا تجربه حضور ما در ســال های گذشــته در نمایشــگاه هایی 
ماننــد الکامــپ تجربه خوبــی بــوده، ولــی آنچه مشــخص اســت، اینکه بر 
خــلاف ســال های گذشــته، امســال نمی تــوان خیلــی بــه 
برگــزاری پررونــق نمایشــگاه ها امیــدوار بــود. در کل 
فضای اکوسیستم به واسطه اتفاقات گوناگونی که 
پشت سر هم رخ داد، پویایی خود را از دست داده 
است. با توجه به اتفاقاتی که در ماه های گذشته 
بــرای کســب و کارها رخ داده، نمی تــوان امیــدوار 
بــود کــه از تریبــون نمایشــگاه صدایــی بــه گوش 
حاکمیت برســد. این نمایشــگاه ها شــاید فرصتی 
برای تعاملات B2B باشــد. احتمالاً بیشتر 
شرکت کنندگان در این نمایشگاه ها با 
هدف شبکه ســازی حاضــر خواهند 
شــد. برای مــا نمایشــگاه هایی که 
جنبه های تخصصی تری دارند، 
حائز اهمیت اند. نمایشگاهی 
ماننــد بانــک، بــورس و بیمــه 
بیشــتر به جنس کسب وکار 
مــا نزدیــک اســت. مــا قصد 
داشــتیم بــرای حضــور در 
نمایشگاه بانک، بورس و بیمه 
نیز اقدام کنیم، اما متأســفانه 
فرایندهــای معیــوب ثبت نــام مــا را 
منصرف کرد. اگــر بخواهم کلیتی از 
فضای نمایشگاه های امسال متصور 
شــوم، متأســفانه بایــد بگویــم فضــای 
امیدوارکننده ای مشــاهده نمی شود و 
نمی توان انتظار داشــت نمایشــگاه ها 
با رونق ســال های پیــش از کرونا برگزار 

شود.
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نگاهی به برخی 
استارتاپ های اروپایی که 
علیه تغییرات آب و هوایی 

برخاسته اند

۱0استارتاپفناورانه
وتحولگرایاروپایی

تک توآی ایمپکت: یک مرکز دیجیتال 
کــه بنیان گــذاران، ســرمایه گذاران و 
مربیــان را گــرد هــم مــی آورد و بــرای 
استارتاپ های تأثیرگذار سرمایه جمع آوری 

می کند.
اینترنتــی  شــرکت  یــک  ایرلــی: 
لهستانی است که در ارائه داده هایی 
از آلودگی هــا از یــک محــل خــاص 

تخصص دارد. 
کلایم ورکــز: یــک شــرکت سوئیســی 
که با فناوری حذف دی اکسید کربن، 
این ترکیــب را از هــوا گرفتــه و آن را در 
زیر زمین ذخیره می کند. این شرکت 
به تازگی اعــلام کــرده می خواهــد وارد بازار 

ایالات متحده آمریکا شود. 
مالــی  بــازار  یــک  هوی فایننــس: 
کشــاورزی پایدار در لیتوانی است که 
با برنامه اعتبار کربن به کشاورزان در 
ذخیــره دی اکســید کربن در خــاک کمک 

می کند. 
سولارفودز: یک شرکت نوپا و مستقر 
در هلســینکی اســت کــه تنهــا از 
انرژی هــای تجدیدپذیر و دی اکســید 
کربــن بــرای تولیــد محصــولات پروتئینی 

استفاده می کند.
امبی سنس: شــرکت تجزیه وتحلیل 
داده هــای زیســت محیطی اســت 
کــه ریســک های زیســت محیطی را 
ارزیابی کــرده و راه حل هایی برای آنها 

ارائه می دهد. 
زولار: شرکت آلمانی که سیستم های 
انــرژی خورشــیدی ارائــه می دهــد تــا 
خانوارها بتوانند مصرف انرژی خود را 

برنامه ریزی و مقایسه کنند.
اورستد: یک شرکت دانمارکی است 
که می خواهــد دور از کرانه دریا مزارع 
بــادی، راه حل هــای ذخیــره انــرژی 
تجدیدپذیر و نیروگاه های انرژی زیســتی 

را توسعه دهد. 
ووی تکنولوژی: یک استارتاپ سوئدی 
در زمینه حمل ونقل میکرو است که 
اسکوترها و دوچرخه های برقی را برای 

جابه جایی شهری راه اندازی می کند.
کربن اکوویتی: پلتفرم سرمایه گذاری 
هلندی که بــه ســرمایه گذاران امکان 
دسترسی به صندوق های خصوصی 

پیشرو در حوزه آب وهوا را می دهد.
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حوزه های زیســت فناوری، علوم زیســتی و داروسازی برای 
بوستون اهمیت زیادی دارد و سال هاست که بر آنها تمرکز 
دارد. تا چند سال پیش، سلامت دیجیتال بحث مهمی در 
صحنه مراقبت های بهداشتی بوستون محسوب نمی شد، 
اما پــس از ابتکار چندجانبه ای که در ســال 20۱6 تصویب 
شــد، بوســتون تصمیم گرفت به عنوان یک رهبــر ملی در 
زمینــه ســرمایه گذاری و فعالیــت مراقبت های بهداشــتی 
دیجیتال ظهور کنــد. بوســتون از قبل بســیاری از عناصر 
کلیدی را برای این هدف در دســت داشــت؛ از دانشــگاه ها 
و بیمارستان های عالی گرفته تا ســرمایه گذاران خطرپذیر 
و فرهنگ اســتارتاپی. این عناصــر فرصتی را بــرای تصرف 
بخشــی از بازار بزرگ عظیم و رو به رشد سلامت دیجیتال 
)که ارزش آن در دهه آینده بیــش از 32 میلیارد دلار برآورد 

می شود( فراهم می کنند. 

 حمایت دولت
دولت بــرای تشــویق فعالیت هــای ســلامت دیجیتــال در 
سراسر ایالت، مشارکت هایی بین بخش دولتی و خصوصی 
تشکیل داده است. نمونه یکی از این مشارکت ها، ابتکار 
اخیــر دولــت بــرای ســرمایه گذاری 250 هــزار دلاری در دو 
آزمایشگاه نوآوری سلامت دیجیتال، پالس و تک اسپرینگ 
اســت. ایــن دو آزمایشــگاه نوآورانه، ارتبــاط نــوآوران حوزه 
ســلامت دیجیتال را با شــرکای اســتراتژیک، استعدادها 
و مشــاوران اکوسیســتم مراقبت های بهداشــتی آسان تر 
می کننــد.  به عــلاوه در نوامبــر 20۱6، فرمانــدار بیکــر یــک 

شــورای مراقبت هــای بهداشــتی دیجیتــال متشــکل از 
33 عضو ایجاد کرد. شــورا مأموریت داشــت تا گســترش 
مراقبت هــای بهداشــتی دیجیتــال در سراســر ایــالات بــه 
توسعه اقتصادی منجر شــود. این شــورا در ابتدا به عنوان 
پیونــدی بیــن بخش هــای دولتــی و خصوصی عمــل کرده 
و از طریــق اصلاحــات و ابتــکارات به جامعــه مراقبت های 

بهداشتی خدمت می کند.

 نقش دانشگاه
یکــی دیگــر از اجــزای اصلــی نــوآوری پررونــق بوســتون، 
استعدادهای برتری است که از دانشگاه های MIT، هاروارد 
و بوســتون فارغ التحصیــل و وارد اکوسیســتم شــده اند. 
ماساچوست با مشکل فرار مغزها دست وپنجه نرم می کند 
و یکی از تنها ایالت های ساحلی است که فارغ التحصیلان 
دانشگاهی را از دست می دهد. گزارش ها نشان می دهند 
که مهندسان نرم افزار، کارآفرینان و مخترعانی که زمانی به 
سیلیکون ولی هجوم می آوردند، اکنون به دلیل فرصت های 
موجــود تصمیــم می گیرنــد در بوســتون و ماساچوســت 
بماننــد. دانشــگاه ها همچنیــن فرصت هایــی را بــرای 

همکاری های بین سازمانی فراهم می کنند. 

 همکاری نظام سلامت
بوستون خانه بسیاری از بیمارستان های برجسته است.
نظام هــای ســلامت در بوســتون ماننــد بیمارســتان زنان و 
بریگهام، بیمارســتان ماساچوست و بیمارســتان کودکان 

بوســتون فرایندهایــی را بــرای ارتبــاط بــا اســتارتاپ های 
سلامت دیجیتال و تسهیل بررسی و پذیرش آزمایش های 

پیشنهادی و مطالعات تحقیقاتی ایجاد کرده اند.
بیمارستان بریگهام و زنان یک مرکز نوآوری دیجیتال به نام 
آی هاب راه اندازی کرده که با پزشــکان، محققــان و کارکنان 
بــرای تســریع و تجاری ســازی ایده های ســلامت دیجیتال 
همکاری می کند. آی هاب با نوآوران صنعت شریک می شود 
تا راه حل های سلامت دیجیتال را با چالش های بیمارستانی 
مطابقت دهد و هکاتون ها، انجمن های تحقیقاتی ماهانه و 
سایر رویدادهای نوآوری را میزبانی کند. بیمارستان کودکان 
هم بوســتون تیم نــوآوری خــود را بزرگ تــر و شــتاب دهنده 
نــوآوری خــود را راه انــدازی کــرده اســت. این شــتاب دهنده 
بــا موفقیــت ســه پــروژه را در اســتارتاپ های مراقبت هــای 
بهداشــتی ایجاد کرده که بیش از ۱3 میلیون دلار ســرمایه  
از وی سی ها جمع آوری کرده اند و با غول های فناوری مانند 

اپل، اوبر و گوگل مشارکت و همکاری های موفق داشته اند.

 سرمایه گذاران خطرپذیر
سرمایه گذاران خطرپذیر نیز نقش مهمی در اکوسیستم 
ســلامت دیجیتال در حــال رشــد بوســتون ایفــا کرده اند. 
جامعه وی ســی ها در زمان مناســب به تغییر مسیر حوزه 
سلامت از زیست فناوری و داروسازی به  سلامت دیجیتال 
پاســخ داد و از آن حمایــت کرد. بــرای مثال در ســال 20۱5، 
این جامعــه 37۸ میلیون دلار در اســتارتاپ های ســلامت 

دیجیتال مستقر در بوستون سرمایه گذاری کرد. 

بوستون یکی از قوی ترین اکوسیستم های نوآوری مراقبت های بهداشتی را دارد

کلید موفقیت بوستون
در سلامت دیجیتال
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NEWSخبر

جذب سرمایه 2.5 
 میلیون یورویی

وال بلژیکی

 وال؛استارتاپ

بهاشتراکگذاری
دانشبینکارکنان

یکشرکت

وال، یــک اســتارتاپ مســتقر در گنــت 
اســت کــه توانســته 2.5 میلیــون یــورو 
بــرای به اشــتراک گذاری دانــش بیــن 
کارکنان جمع آوری کند. وال قصد دارد 
از این ســرمایه جهت گسترش تیمش 
و همچنین توســعه در دیگر کشورهای 

اروپایی و آمریکایی استفاده کند. 
کســب وکارهایی کــه بــا ســرعت زیادی 
رشــد و توســعه پیــدا کننــد، زمــان 
کافــی بــرای آمــوزش نیروهــای جدیــد 
و  همین طــور انتقــال تجربــه نیروهــای 
قدیمی تــر بــه نیروهــای تــازه وارد خــود 
ندارنــد. ایــن کســب وکارها نمی توانند 
کاری کنند که دانش بین نیروهایشــان 
انتقال پیــدا کنــد. وال دقیقاً بــرای رفع 
ایــن مشــکل طراحی شــده اســت. این 
اســتارتاپ بــه شــرکت های کوچــک و 
متوســط راه حلــی ارائــه می دهــد کــه با 
کمک آن می توانند تیم خود را آموزش 
دهنــد و تأثیــر آن را بــر تجــارت خــود 

ببینند.
»گــری وان بوتســل«، مدیرعامــل و 
یکــی از بنیان گــذاران وال می گوید: »با 
جــذب ســرمایه می توانیــم تیم خــود را 
بزرگ تــر کنیــم و بــه توســعه محصــول 
خــود بــرای کســب وکارهای کوچــک و 
متوســط و همچنین کارآفرینــان ادامه 
دهیم.« لازم به ذکر اســت کــه این دور 
از سرمایه گذاری به رهبری والتا ونچرز، 
یک صندوق ســرمایه گذاری خطرپذیر 
در بنلوکــس و پیــک، یــک صنــدوق 
سرمایه گذاری در آمستردام انجام شد.
شــریک  وائلــه«،  دی  »کوئــن 
سرمایه گذاری در والتا ونچرز می گوید: 
»ایده وال، یعنی ارائــه دانش و آموزش 
در جریــان کار، بــرای ما جذاب بــود. ما 
خوشــحالیم کــه از ایــن تیــم حمایــت 
و برنامــه آن را بــرای دیجیتالی کــردن 

آموزش تقویت می کنیم.« 
»اســتفان بــاری« از پیــک نیــز اظهــار 
مــی دارد: »ما از رشــد وال شــگفت زده 
شده ایم. رشد فوق العاده این استارتاپ 
نشان دهنده سطح نیاز کسب وکارها به 

ایده و برنامه وال است.«

آمــازون اخیــراً اعــلام کــرده بخش 
تولیــد  کــه خــط  را  »هالــو« 
و  ســلامت  گجت هــای 
تندرستی اســت، تعطیل 
می کند. ایــن ســومین بار 
در طــول دو ســال گذشــته 
است که آمازون بخش های 
مربــوط بــه ســلامت خــود را 
تعطیــل می کنــد. »آمازون کــر« و 
»هاون« هر دو از بخش های ســلامت آمــازون بودند که 
شکســت خوردند. اما یــک حقیقیت در مــورد آمازون 
وجود دارد؛ این شرکت از امتحان کردن نمی ترسد و اگر 
محصول یا بخشی طبق برنامه پیش نرود، به راحتی آن 

را از دور خارج می کند. 
هالــو کــه در ســال 2020 راه انــدازی شــد، خــط تولیــد 
گجت های سلامتی پوشیدنی بود. این گجت ها کیفیت 
خــواب و درصــد چربــی کاربــران را ارزیابــی می کردنــد و 
بــه یــک اپلیکیشــن در گوشــی های هوشــمند متصــل 

می شدند.
طبق اعلام آمازون تمام این دستگاه ها و اپلیکیشن های 
آنهــا از اول اوت از کار خواهنــد افتــاد. به عــلاوه، ایــن 
شــرکت تمامی داده هــای باقی مانــده را از دســتگاه های 
هالو حذف خواهد کرد. آمازون گفته به تمام مشتریانی 
که در ۱2 ماه قبل گجت های هالــو را خریداری کرده اند، 

بازپرداخت خواهد داد. 

مایــکل آبرامــز،  شــریک اجرایــی شــرکت »نامــروف 
و اسوشــیت« در مــورد ایــن اتفــاق نوشــت: »فــروش 
ساعت های هوشــمند در طول همه گیری کرونا افزایش 
یافته بود، اما پاندمی رو به اتمام بوده و اپل هم به عنوان 
یک رقیب قدر از ســال ها پیش وارد بازار شده است. به 
همین دلیل آمازون تصمیم گرفته به جای سرمایه گذاری 
بیشــتر در این بخــش و رقابت بــا اپــل، از ضررهای خود 
بکاهد و منابعش را برای فرصت هایی که رشد پایدارتری 

دارند، هزینه کند.«
لینــدا فینــکل، مدیرعامل شــرکت مشــاوره 
فناوری مراقبت های بهداشتی »آویا« نیز با 
آبرامز موافق اســت. او خاطرنشــان می کند: 
»در هر بازار پرسروصدایی مانند گجت های 
پوشــیدنی، مســیری وجود دارد کــه از نقطه 
ظهــور شــروع می شــوند و بــه نقطــه اشــباع 
می رســند.« او در ادامــه می نویســد: »رفتار 
بازار واضح است. همیشــه برنده و بازنده ای 
وجــود خواهــد داشــت. مــا انتظــار داریــم با 

توجه به شرایط مالی، بازار گجت های سلامتی خلوت تر 
شود.« 

آمــازون هنــوز اعــلام نکــرده کــه چــه تعــداد کارمنــد در 
نتیجه تعطیلــی این بخش اخــراج خواهند شــد، اما در 
اطلاعیــه خــود گفتــه کارمنــدان غرامــت، مزایــای بیمه 
درمانــی انتقالی و حمایــت از کاریابــی دریافت خواهند 
کرد. آخریــن باری کــه آمازون یــک بخــش مراقبت های 

بهداشــتی را تعطیــل کــرد، همین چهــار ماه پیــش بود. 
آمازون کــر 3۱ دســامبر ۱۴0۱  به طور کامل متوقف شــد. 
آمازون کــر یــک کســب وکار مراقبت هــای اولیــه و فــوری 
هیبریدی بــود که توســط کارفرمایــان حمایت می شــد. 
آمازون کــر در ســال 20۱۹ تأســیس شــد و بــه کارکنــان 
خدمــات بالینی مجازی 2۴ ســاعته در هفــت روز هفته 
ارائه می داد. آمــازون بعداً خدمات حضــوری و تلفنی را 

به آمازون کر افزود.
طبــق یادداشــتی کــه نیــل لیندســی، معاون 
ارشــد خدمات ســلامت آمــازون در 2۴ اوت 
بــرای تیــم خدمــات بهداشــتی ایــن شــرکت 
فرستاده بود، این کســب وکار به دلیل اینکه 
نتوانست انتظارات مشتریان خود را برآورده 

سازد، تعطیل شد. 
هزینه هــای  کاهــش  بــرای  نیــز   هــاون 
مراقبت هــای بهداشــتی کارکنــان شــرکت 
راه انــدازی شــده بــود. هــاون توســط آمــازون 
و دو ســرمایه گذار دیگــر تأســیس شــد، امــا 
در ادامــه راه بــه علــت اینکــه هر کــدام از آن دو شــریک 
کســب وکارهای ســلامت خود را داشــتند، از همراهی با 

آمازون و توجه کافی به هاون جا ماندند. 
آمــازون اکنــون ســه کســب وکار شکســت خورده در 
حــوزه ســلامت دارد. حــالا بایــد دیــد آیــا ایــن شــرکت 
جاه طلبی های خــود را در حوزه ســلامت تعدیل می کند 

یا همچنان منابع خود را صرف این حوزه خواهد کرد؟

آمازون از سال 2021 سه بخش مرتبط با سلامت را تعطیل کرده است 

خداحافظ هالو

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com



شــــــــــــــمــــــــــــــاره 94
17 اردیبهشت 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

26

برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D

رویکرد همدلانه در 
ارتباطات سازمانی

دربارهامپتیک
گریــن لــرد، روان شــناس دارای مجــوز، 
بنیان گــذاران  از  یکــی  و  مدیرعامــل 
»امپتیک« است؛ یک شرکت مستقر در 
سیاتل که هدف آن ایجاد همدلی بیشتر 
در ارتباطــات شــرکتی اســت. او در جوایز 
»گیــک وایــر« در مــاه آینــده فینالیســت 

مدیر اجرایی سال استارتاپ است.
لرد به مدت ۱5 ســال روی همین مشــکل 
کار کرده است؛ شناسایی کلمات و عباراتی 
کــه همدلــی، اعتمــاد و اتحــاد را افزایــش 
می دهد. مسیر او برای تبدیل شدن به یک 
بنیان گذار منحصر به فرد است. این کار در 
داخل آی سی یو شــروع شد؛ جایی که لرد 
تحقیق می کرد چگونه گوش دادن همدلانه 
بــه راننــدگان پــس از تصــادف اتومبیــل 
می تواند به کاهش عادات نوشیدن الکل 

در آینده کمک کند.
در سال 2020 لرد با همکاران سابق خود، 
نیــکلاس برتاگنولــی و تــاد هیــرش بــرای 
راه انــدازی امپتیــک همــکاری کــرد. ایــن 
شــرکت در ابتــدا بــا نــام »امپتــی راکس« 
شــروع به کار کرد کــه از طریق یک پلتفرم 
بازی ســازی، ارتباط انســانی را به اعضای 
شــرکت ها آموزش مــی داد. بنیان گــذاران 
متوجه شــدند که یک فرصــت تجاری در 
ایــن میــان وجــود دارد و امپتیــک متولــد 
شــد. ایــن شــرکت بــه شــرکت های بزرگ 
در صنایعــی ماننــد بیمــه، مراقبت هــای 
بهداشــتی و منابــع انســانی خدمــات 
می دهــد. نرم افــزار آن مکالمه هایــی را که 
در متــن، ایمیــل، تماس هــای صوتــی و... 
اتفــاق می افتد، تجزیــه و تحلیل می کند. 
ایده این اســت که به کارکنــان کمک کند 
ســوءتفاهم های احتمالی یا تفســیرهای 
نادرســت را در ارتباطات خود شناســایی 

کنند و در زمان واقعی تنظیم کنند.
لــرد همچنیــن صــدای پیشــرو در بخش 
رو به رشــد ســلامت روان دیجیتال است. 
او بنیان گــذار گروهــی بــه نــام درمانگــران 
در فناوری اســت کــه بیــش از 3000 رهبر 
دارد و در تقاطــع فنــاوری و ســلامت روان 

کار می کنند.

INTRODUCTIONمعرفی

تحقیقات بسیاری روی مدل های مختلف کاری صورت گرفته 
ولی همه چیز بستگی به فرهنگ سازمانی هر شرکت بستگی 

دارد؛ بنابراین معیارهای ارزیابی خود را داشته باشید

 کار هیبریدی
یا حضــوری؟

با گذر 7۴ درصد از شرکت های 
ایــالات متحــده بــه مــدل 
کار ترکیبــی دائمــی، 
کارفرمایان توجه خود 
را به سنجش موفقیت 
سیاست های بازگشت 
به دفتر معطوف کرده اند. 
در حالــی کــه یــک مــدل 
ســنتی کار در دفتــر وجــود دارد، 
راه هــای زیادی بــرای انجــام کارهــای ترکیبی موجود اســت؛ 
مدلی کــه بــرای فرهنــگ و ســبک کاری یک شــرکت خوب 
عمل می کند، ممکن است در جاهای دیگر، حتی در همان 
صنعــت کارکــرد خوبــی نداشــته باشــد. اولین قــدم جهت 
سنجش، ایجاد معیارهای موفقیت واضح است. متأسفانه 
تعداد کمی از شــرکت ها جنبه های مهم انتقال کار ترکیبی 
را اندازه گیــری می کنند. به عنوان مثال، یــک گزارش جدید 
از اومدیا نشان می دهد 5۴ درصد از سازمان ها دریافته اند 
بهره وری با اتخاذ یک ســبک کاری ترکیبی بهبود یافته، اما 

تیم کوک، مدیرعامل اپــل در ماه مارس بــه کارمندانش 
ایمیل زد و تهدید کرد علیه کسانی که حداقل سه روز در 
هفته به دفتر کار نمی روند، اقدام خواهد کرد. گروهی از 
کارمندان که خود را »اپل توگدَرِ« می نامند، از برنامه های 
شــرکت عقب نشــینی کرده انــد و طومــاری توییتــری بــه 
اشتراک گذاشته اند که در آن استدلال می شود کارکنان 
نشان داده اند که می توانند عملکردی استثنایی از خانه 
داشته باشند. گفته می شود یک کانال با بیش از ۱0 هزار 
کارمند برای حمایت از کار از راه دور ایجاد شــده اســت. 
کوک تابستان گذشته در یادداشتی به کارمندان شرکت 

گفته بود: »این چهارچوب اصلاح شده توانایی ما را برای 
کار انعطاف پذیر افزایش می دهد و در عین حال همکاری 
حضــوری را که بــرای فرهنــگ ما بســیار ضروری اســت، 
حفظ می کند.« اما در نامه سرگشاده ای که در وب سایت 
اپل توگدر منتشر شد، اتحادیه خواستار »کار منعطف 

در مکان« شد و بیش از ۱250 نفر آن را امضا کرده اند.
یکی از کارمندان که طبق پروفایل لینکدین خود شرکت 
را ترک کــرده، گفتــه دلیــل اصلی تــرک کار او، سیاســت 

بازگشت به دفتر اپل بوده است. 
یــک شــخص آگاه بــه ایــن اتفاقــات می گویــد کــه اپــل 

اصطکاکخلاقانه؟
مزخرفاست!
کارمندان اپل راضی به 

بازگشتن به دفتر نیستند
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تنها 22 درصد از سازمان ها معیارهایی را برای تعیین کمیت 
بهبود بهره وری در نتیجه کار ترکیبی ایجاد کرده اند. تجربه 
نشان می دهد مهم است که کل مدیران ارشد به طور فعال در 
تدوین معیارها مشارکت داشته باشند و هیئت مدیره آنها را 
تأیید کند. اغلب اوقات، مدیران پرمشغله این تمایل طبیعی 
را دارند که این مســئولیت را به گردن بخش منابع انســانی 
بیندازند، اما این کار اشتباه است. گذار به مدل کار هیبریدی 
دائمی یــک تصمیم اســتراتژیک در مورد آینــده بلندمدت 
شرکت است. این امر مســتلزم درجه ای از توجه و مراقبت 
در بالاترین ســطوح ســازمانی اســت. در حالی که داده های 

بیرونی زیادی در مورد اولویت های کاری ترکیبی 
وجــود دارد، هر شــرکت فرهنگ، سیســتم ها و 

فرایندهای خاص خود را دارد.

 کار ترکیبی با دستمزد کمتر
شرکت ها بر معیارهای موفقیت مختلفی تمرکز 
می کنند کــه هر کــدام ممکــن اســت کم و بیش 
مهم باشند. معیارهای خارجی نشان می دهند 
کــه ارائــه مــدل کار از راه دور هــم حفــظ و هــم 
اســتخدام را تســهیل می کند. به عنوان مثال، 

یک نظرســنجی از ۱000 رهبر منابع انسانی نشان می دهد 
۹5 درصد از پاسخ دهندگان معتقدند ارائه کار ترکیبی برای 
اســتخدام مهم اســت و 60 درصد کار ترکیبی را برای حفظ 
کارکنان لازم می دانند. در گزارش »اول لبز« که 2300 کارمند 
تمام وقت ایالات متحده را مورد بررسی قرار داده، 52 درصد 
گفته اند حاضرند 5 درصد از دستمزدشــان کم شــود اما در 

ازای آن بتوانند محل انجام کار خود را انتخاب کنند. 
بنابرایــن در صــورت اتخــاذ خــط  مشــی انعطاف پذیرتــری 
توسط مدیران ارشد، توصیه می شــود آن را در صفحه »به 
ما بپیوندید« وب ســایت خــود قــرار دهند. منابع انســانی 
ناگزیــر متوجــه می شــود که اشــاره بــه ایــن خط مشــی در 
درخواست های متقاضیان شغلی و همچنین استخدام های 
احتمالی که در مصاحبه هــا به آن علاقه نشــان می دهند، 
افزایش پیدا می کند. این اشتیاق چیزی است که می توان 
آن را اندازه گیری کــرد. اندازه گیری یک معیار کلیدی یعنی 
عملکرد، بسته به ماهیت کار ممکن است سخت یا آسان 
باشد. به عنوان مثال، مطالعه دفتر ملی بررسی اقتصادی 
ایــالات متحــده در مورد یــک کارآزمایــی تصادفــی کنترلی 
گــزارش داد کــه عملکــرد مهندســان نرم افــزار اختصــاص 
داده شده به یک برنامه ترکیبی را در مقایسه با یک برنامه 
زمانی دفتر محور مقایســه می کند. مهندسانی که در یک 
مدل هیبریدی کار می کردند، ۸ درصد کد بیشتر را در یک 
دوره شش ماهه نوشتند. نوشتن کد یک معیار استاندارد و 
عینی بهره وری است و شواهد قوی از بهره وری بالاتر انجام 
حداقل برخی کارها  از راه دور است. اگر هیچ گزینه ای برای 
سنجش عملکرد واضح وجود ندارد، از ارزیابی های هفتگی 
منظم عملکرد از ســوی سرپرســتان اســتفاده کنید. با این 
حال، بایــد از نرم افزار ردیابــی اجتناب کرد؛ گــزارش اول لبز 

نشان می دهد استفاده از نرم افزارهای ردیابی باعث می شود 
۴5 درصد از کارمندان دچار استرس شوند.

 معیارهایتان را بهبود بخشید
همــکاری و نــوآوری معیارهــای مهمــی بــرای عملکــرد مؤثر 
تیم هســتند، امــا اندازه گیــری آنهــا آســان نیســت. این به 
ارزیابی های کیفی بیشــتری از رهبران و اعضای تیم متکی 
اســت. با ایــن حــال بــا آمــوزش تیم هــا در زمینــه نــوآوری و 
تکنیک های همکاری ترکیبی مؤثر، می توانید این معیارها را 
بهبود بخشید. چندین معیار سنجش سخت برای فرهنگ 
و مدیریــت اســتعداد ســازمان مهــم هســتند؛ 
روحیــه، مشــارکت، رفــاه، شــادی، فرســودگی 
شــغلی، قصد ترک، روابط و ترک بی ســر و صدا. 
به عنوان مثــال، گزارش اول لبز نشــان می دهد 
۴6 درصــد از کارمندان اگر به طــور تمام وقت به 
دفتر بازگردند، به انجام حداقل هایی که مانع از 
اخراج شان شود، بسنده می کنند. دستیابی به 
این معیارها به اســتفاده از رویکردهای کیفی و 
ذهنی بیشتری نیاز دارد، مانند نظرسنجی های 
سفارشی که به طور خاص با سیاست های کاری 

ترکیبی و از راه دور تطبیق داده شده است.

 اهمیت اندازه گیری توسعه حرفه ای
شــما می توانید معیارهایی چون توســعه حرفه ای و رهبری 
و همچنیــن عضویــت و ادغام اعضــای تیم جــوان را در نظر 
بگیرید. بــر اســاس نظرســنجی ها، 5۸ درصــد از کارمندان 
محروم از توســعه حرفه ای کافــی کار خود را تــرک می کنند. 
توســعه رهبری برای تداوم طولانی مدت هر شرکتی حیاتی 
اســت. حضــور و ادغــام کارکنــان جــوان در تیم رهبــری نیز 
پیش نیاز اساسی موفقیت است. با این حال اکثر شرکت ها 
در تلاش هســتند تــا بفهمند چگونــه ایــن کارهــا را در یک 

محیط ترکیبی به خوبی انجام دهند.
اندازه گیــری توســعه حرفــه ای از طریــق ابزارهــای ذهنــی 
ماننــد نظرســنجی و گروه هــای متمرکــز به بهتریــن وجه 
انجــام می شــود. همچنیــن می توانیــد میــزان پیشــرفت 
کارکنان را در زمینه هایی که پیشــرفت حرفــه ای دریافت 
کرده اند، ارزیابی کنید و اثربخشی روش های ارائه یادگیری 
حضوری را با روش های از راه دور مقایسه کنید. هنگامی 
که داده های پایــه را از ایــن معیارهای مختلــف در اختیار 
دارید، مدیران ارشــد می توانند تعیین کنند که کدام یک 
بــرای ســازمان اهمیت بیشــتری دارد. ســه تا پنــج معیار 
اصلی را انتخاب کنید و اهمیت آنها را نسبت به یکدیگر 
بسنجید. با استفاده از این معیارها، کسب وکار می تواند 
در مورد کارهای ترکیبی تصمیم بگیرد که به بهترین وجه 
برای نتایج مورد نظر آنها بهینه شــود. برخی شرکت ها با 
اتخاذ این رویکرد دریافتند که می توانند به بهترین شکل 
به هدفــی کــه بــرای مــدل هیبریــدی دائمی خــود تعیین 

کرده اند، برسند.

کار منعطف فقط کار از راه دور و مختص کارمندان اداری نیست

هیچراهحلیکسانیوجودندارد

REVIEWبررسی

از زمــان همه گیــری کوویــد، کار انعطاف پذیر به 
یکی از بحث برانگیزترین موضوعات در دنیای 
کار تبدیــل شــده اســت. هرچنــد کار منعطف 
بــر ســرفصل های جهانــی تســلط یافتــه، امــا 
برخــی کارشناســان معتقدنــد پایــان کار از راه 
دور نزدیــک اســت، زیــرا برخــی از بزرگ تریــن 
شــرکت های جهان از کارمندان می خواهند به 

دفتر بازگردند.
داده هــا نشــان می دهــد انعطاف پذیــری در کار 
غیرقابــل مذاکره اســت. این موضــوع اغلب به 
اندازه میزان پرداختی شــرکت ها مهم اســت و 
بســیاری حاضرند در صورت نبود ایــن امکان، 
حتی در شــرایط نبود امنیت شــغلی و افزایش 
هزینه های زندگی، شــغل خود را ترک کنند. با 
این حال انعطاف پذیری فقط مربوط به کار از راه 
دور نیست. این تنها بخشــی از معادله است. 
نگاه کــردن بــه آن از طریــق این منشــور باریک 
باعث می شود که فقط برای یک بخش از نیروی 
کار، یعنی کارمندان دفتری معنا داشته باشد.

برای برخورد عادلانه با نیروی کار، ما باید مزایای 
کار انعطاف پذیــر را بــرای گروه هــای مختلــف از 
جملــه کارگــران غیــر اداری بــه ارمغــان بیاوریــم 
و طــرز تفکــر خــود را در مــورد انعطاف پذیــری 
گســترش دهیــم. داده هــای »وورک مانیتــور 
پالــس« بــر اســاس دیدگاه هــای 7500 کارگــر 
در ایــالات متحــده، بریتانیــا، فرانســه، آلمان و 
استرالیا نشان می دهد که تفاوت قابل توجهی 
در نــوع انعطاف پذیــری مــورد نظــر گروه هــای 

مختلف کارگران وجود دارد.
ســه نفر از هر ۱0 نفــر )30 درصد( از افــرادی که 
در نقش هــای غیــر اداری هســتند، تقریبــاً دو 
برابــر تعــداد کارمنــدان دفتــری )۱6 درصــد( به 
برنامــه کاری انعطاف پذیــر بیش از ســایر انواع 
انعطاف پذیــری اولویــت می دهنــد. یک چهارم 
22 درصــد(  دیگــر از کارکنــان غیــر اداری )
انعطاف پذیــری در ســاعات کار را مهم تریــن 

می دانند.
بــرای ایــن گــروه از کارگــران، کار منعطــف فقط 

مربوط به محل کار آنها نیســت، بلکه به نحوه 
کار آنهــا نیــز مربــوط می شــود. به عنــوان مثال 
کارگــر خرده فروشــی را در نظــر بگیرید کــه باید 
شــیفت های عصر را در اولویت قــرار دهد تا به 
تعادل بین مسئولیت های مراقبت از کودک در 
طول روز کمک کند یا مهندســی که شغل دوم 
خود را در طول همه گیری شــروع کــرده و اکنون 

هر ماه ساعت های نیمه وقت کار می کند.
مهــم ایــن اســت کــه کســب و کارها تشــخیص 
دهند هر موقعیتی منحصر به فرد است. وقتی 
صحبــت از کار انعطاف پذیــر به میــان می آید، 

هیچ راه حل یکسانی وجود ندارد.
داده هــا همچنیــن نشــان می دهــد فقــدان کار 
انعطاف پذیــر بــرای نقش هــای غیــر اداری بــه 
شکاف برابری منجر می شــود. تنها یک چهارم 
)2۴ درصد( از کارکنان غیر اداری از زمان شیوع 
بیماری همه گیر انعطاف پذیری بیشــتری را در 
مقایســه با کارکنان دفتری مشــاهده کرده اند. 
بسیاری از کارکنان غیر اداری احساس می کنند 
کارفرمایــان بــه انــدازه کافــی تــلاش نمی کند تا 
نیازهای آنها را برآورده کند و معتقدند می توان 
انعطــاف بیشــتری را فراهــم کــرد. ایــن نشــان 
می دهد اغلب کارگران غیر اداری از جنبش کاری 
انعطاف پذیر عقــب مانده انــد و در حال حاضر 
از مزایای انعطاف پذیری که نیــروی کار اداری از 
آن لذت می برد، مانند وقت بیشتر با خانواده، 
توانایی دنبال کــردن یک ســرگرمی و کار بهتر و 

تعادل زندگی بهره نمی برند.
کمبود جهانی نیروی کار، بهبود انعطاف پذیری 
بــرای کارگــران غیــر اداری را بــه یــک ضــرورت 
تبدیــل  کســب وکارها  بــرای  اســتراتژیک 
کــرده اســت. ارائــه انعطاف پذیــری بــه روشــی 
منصفانه تــر و یکپارچه تــر بــرای همــه کارگــران 
در نهایــت بــه بهبــود ســطح اســتخدام، حفظ 
و بهــره وری کمــک می کنــد. بــرای اســتفاده از 
ایــن فرصــت و بهره منــدی از تأثیــر مثبــت آن، 
کارفرمایان باید راه هایی برای گســترش مزایای 

انعطاف پذیری به همه کارگران بیابند.

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com

سیاســت بازگشــت بــه دفتــر را به عنــوان راهــی بهتــر برای 
همــکاری و ایجــاد »اصطــکاک خلاقانــه« تبلیــغ می کنــد، 
اما »ایــن برای اکثــر تیم های توزیع شــده در ســطح جهانی 

مزخرف است«.
آنها گفته اند کــه توضیح اپــل مبنی بر اینکه همیشــه به 
این شکل عمل کرده، هم احمقانه و هم بسیار نامتناسب 
با اپل اســت. این برعکس نوآوری اســت و اکثر طرفداران 
کار از راه دور متوجه آن می شــوند. این فرد افزود: »به هر 
حال نیمی از روز یا بیشــتر صــرف کنفرانس های مجازی 

می شود.«
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خرده فروشی
R E T A I L

تنها پنــج ماه پــس از اینکــه بــرای اولین بــار علاقه بــه متون 
نوشته شده توسط ماشین افزایش یافت، مثلاً دانشجویان 
کالج از آن برای نوشــتن مقاله اســتفاده می کنند و اینترنت 

مملو از متون بی خاصیت و بی محتواســت که انســان را در 
مورد منشاء هر آنچه می خوانیم، به شک می اندازد. اکنون 
که ماشــین ها از انسان ها باهوش تر شــده اند، ممکن است 

هرچند این روزها استفاده از هوش مصنوعی در 
خرده فروشی تبدیل به روند شده، اما این همه 

تحولات خرده فروشی نیست

بازگشت به 
فروشگاه های 

کوچک محلی

درباره لوکا؛ ابزار قیمت گذاری برای خرده فروشان

کمکبهاستراتژیقیمتگذاری

REPORTگزارش

»لوکا« یک ابزار برنامه ریــزی و پیش بینی قیمت 
ســاخت اســتارتاپ برای خرده فروشــان، به تازگی 
اعلام کرده که 2/5 میلیــون دلار به رهبری »منلو 
ونچرز« با مشارکت وای کامبینیتور، سوما کپیتال 

و فرشتگان سرمایه گذار جذب کرده است.
لوکا توسط تنوی سورتی و یوناه مان که با هم در تیم 
قیمت گذاری اوبر کار می کردند، تأسیس شد. مان 
روی قیمت گــذاری »اوبر ایتس« متمرکــز بود، در 
حالی که ســورتی رهبری گروه قیمت گذاری »اوبر 
پول« را بر عهده داشت. مان در مصاحبه ای گفته 
اســت: »در طول دوره کاری من در تیم اوبرپول در 
سال 20۱۹، اوبر در آستانه عرضه اولیه سهام بود 
و من با پیکربندی مجــدد الگوریتم قیمت گذاری 
اوبرپول، مســئول کارکــرد اقتصاد واحد بــودم. در 
طی ۱0 ماه، ما موفق شــدیم با اســتفاده از فناوری 
قیمت گــذاری، حفره بزرگــی در ســود و زیــان اوبر 

ایجاد کنیم. این ما را به فکر واداشت.«
مان لوکا را به عنوان کمک خلبان قیمت گذاری برای 
خرده فروشان سازمانی توصیف می کند. به زبان 
ساده، این پلتفرمی اســت که از هوش مصنوعی 
برای شناسایی درآمد و حاشیه سود، توصیه هایی 
بــرای تعدیــل قیمــت و ســنجش نتایج اســتفاده 
می کند. مان می گوید: »اســتراتژی قیمت گذاری 
یکی از قوی ترین اهرم هایی است که خرده فروشان 
برای ایجاد حاشــیه و رشــد درآمد دارند. تیم های 
قیمت گــذاری خرده فروشــی بــرای ایجــاد یــک 
استراتژی باید حجم زیادی از داده ها را از کانال های 
متعدد ترکیب کنند؛ تاریخچه فروش، روند بازار، 

تغییرات قیمت رقبا و موجودی ها.«
نیاز گســترده بازار ، بذر اســتارتاپ هایی را که روی 
بهینه سازی و قیمت کار می کنند، کاشت. »پرایس 
اف ایکس«، یکی از فروشــندگان موفق  این حوزه، 
ده هــا میلیــون دلار بــرای نرم افــزار قیمت گــذاری 
 SaaS الگوریتمــی خود کــه بــرای کســب وکارهای

طراحی شده، جمع آوری کرده است. »فچر« که بر 
تعدیل قیمت برای صنعت خطوط هوایی تمرکز 
دارد، اخیــراً  ۱2/5 میلیــون دلار از طریــق فــروش 

سهام، سرمایه جذب کرده است.
پلتفرم لوکا تلاش می کند قیمت های خرده فروشی 
را با اســتفاده از داده های تاریخی و ســیگنال های 
دیگــر بهینــه کنــد. تمایــز لــوکا ظاهــراً در موتــور 
قیمت گذاری آن نهفته است که داده های تاریخی 
فــروش و موجــودی خرده فروشــان و همچنیــن 
سیگنال های رقبا را برای پیش بینی عملکرد فروش 
محصــولات در مقاطع قیمتی مختلــف دریافت 
می کند. هنگامــی کــه توصیه هــای قیمت گذاری 
لوکا تأیید شد، حجم فروش را بررسی می کند و به 

بررسی روندهای نامطلوب می پردازد.
مان می گوید: »برخــلاف دیگران، ما یک شــرکت 
قیمت گــذاری پویــا نیســتیم. راه حــل مــا مکمــل 
تصمیم گیرندگان انســانی اســت و هــدف ما این 
است که با تبدیل دریایی از داده ها به توصیه های 
واضــح و بــا ســطوح بالایــی از توضیــح، قــدرت 
فوق العــاده تصمیم گیــری را در اختیــار انســان ها 

قرار دهیم.«
روزهای اولیه جذب مشــتری برای لوکاســت. این 
اســتارتاپ تاکنــون تنهــا با هشــت برنــد کار کرده 
اســت. مان می گوید: »بعد از همه گیری، بیشــتر 
خرده فروشــان به دلیل هزینه های بیشــتر جذب 
مشــتری، کاهــش هزینه هــای مصرف کننــده و 
افزایش نرخ های بهره، رشــد و فشــار را احســاس 
می کنند. بیشــتر ابزارهای نرم افزار خرده فروشــی 
به ندرت بر معیارهای کسب وکار تأثیر می گذارد، در 
حالی که مدیران خرده فروشی که با آنها مصاحبه 
کرده ایم فعالانه به دنبال فرصت های بهینه سازی 
درآمد هســتند. اینجاســت که ما وارد می شویم؛ 
راه حل ما ارزش تجاری مستقیم و قابل اندازه گیری 

ایجاد می کند.«

درباره پابلیکس و مؤسس آن

مردیکهبه
کارمندانش

اهمیتمیداد

پابلیکس یکــی از بزرگ تریــن ســوپرمارکت های زنجیره ای 
آمریکاســت کــه بیــش از ۹0 ســال ســابقه دارد. بــه گفتــه 
فوربس، بیش از ۱000 فروشگاه پابلیکس در سراسر ایالات 
متحده فعال هســتند و خانــواده جنکینــز دارای ثروتی به 

ارزش بیش از ۸/۸ میلیارد دلار است.
جورج اولین فروشــگاه خود را در وینتر هیون، پس از اینکه 
مالک جدید فروشگاه های »پیگلی ویگلی« از ملاقات با او 
امتناع کرد، راه اندازی کــرد. او دو فروشــگاه اول خود را برای 
افتتاح یک سوپرمارکت در ســال ۱۹۴0 که بعدها به عنوان 
»قصر غذا« شــناخته شــد، تعطیل کرد. پابلیکــس که در 
فلوریدا مرکزی تأســیس شــد، حضور خود را در این ایالت 
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خرده فروشی
R E T A I L

خرده فروشان برای جذب مخاطب باید به ارائه خدمات 
منحصربه فرد بپردازند

خدمتمتناسببامحصول

REPORTگزارش

فروشگاه های خرده فروشــی برای ایجاد خریدی 
به یادماندنــی و تعامــل بــا مشــتریان بــه ترکیب 
مفاهیــم چندمنظــوره و تجربــه در چنــد ســال 
گذشــته روی آورده انــد. »ســی بی تو« یــک برنــد 
مبلمان و دکوراســیون لوکس در ۱۱ می مفهومی 
جدید و تجربــه ای منحصر به فرد تولیــد خواهد 

کرد.
این شرکت 26 فروشگاه در سراسر ایالات متحده 
و کانادا دارد و در دو سال گذشته 20 درصد رشد 
داشته است. در این کانسپت جدید، »سی بی تو 
دیزاین شــاپ« در ملیبو افتتاح خواهد شد، زیرا 
لس آنجلــس در حــال حاضــر یکــی از بازارهــای 
برتــر این برنــد اســت و پتانســیل بالقــوه ای برای 
خرده فروشی مبلمان لوکس در این محل وجود 

دارد.
برخلاف سایر فروشگاه ها، این مکان تنها 2250 
فوت مربع مســاحت خواهد داشــت کــه تقریباً 
یک چهارم فضــای معمول آن اســت. ایــن پروژه 
به طور انحصاری توســط گــروه طراحــان داخلی 
سی بی تو اجرا خواهد شد. آنها به طور ماهرانه ای 
آمــوزش دیده انــد تــا بــا به روز رســانی های جزئی 
به مشــتریان بــرای تکمیل طراحی مجــدد خانه 

کمک کنند. 
رایان ترف، رئیس ســی بی تو می گویــد: »در طول 
دو سال گذشــته، مشــتریان بیشــتر روی ایجاد 
فضاهــای کاربــردی کــه نیازهــای منحصر به فــرد 
خانه های آنها را برآورده و ســبک شــخصی آنها 
را منعکس می کند، سرمایه گذاری کرده اند. این 
تقاضا در رشد برنامه خدمات طراحی رایگان ما 

قابل مشاهده است.«
ســایر برندهای مبلمــان و کالاهــای خانگی این 
فرصت را یافته اند تا تجربه و مفهوم فروشــگاه 
خــود را بــه روز کننــد. بــرای مثــال، »آراچ« بــر 
تجربه های خرده فروشــی منحصربه فــرد خود، 

یعنی رســتوران هایش تمرکز کرده است. علاوه 
بر این »پاراشوت«، یک برند کوچک تر کالاهای 
خانگــی D2C، پــس از دو برابــر کــردن تعــداد 
فروشــگاه های خود در سراســر ایــالات متحده، 
تمرکز خــود را بــر رویدادهای درون فروشــگاهی 
معطوف کرده اســت. حتی »ایکیــا« اخیراً یک 
سرویس طراحی داخلی مجازی راه اندازی کرده 
اســت.  برای خرده فروشــان ضــروری اســت که 
تجارب بی نظیری را به صورت آنلاین و حضوری 
ایجاد کنند تا مشتریان را درگیر خود نگه دارند. 
برای سی بی تو، این به معنای میزبانی رویدادها 
نیز هست. فروشــگاه ملیبو این برند قصد دارد 
برنامه هــای طراحی منظمــی به نام »ســی بی تو 
شــاپ تاک« را میزبانی کند؛ جایــی که طراحان 
جلسات، نمایش و بحث های میزگرد را رهبری 

می کنند.
به طور کلــی خدمات بــه یک جنبه حیاتــی برای 
جذب مشتریان به فروشــگاه های خرده فروشی 
تبدیل شــده اســت. مارکو کاتنا، یکی از شــرکای 
مک کنزی معتقد است که افزودن یک سرویس 
کلیدی برای رشد خرده فروشی ضروری است. او 
می گوید: »گام دوم توسعه یک پیشنهاد خدماتی 
است. خدماتی که با محصول پیشنهادی سازگار 
است و می تواند به نیازهای خدماتی برآورده نشده 
پایگاه مشتریان وفادار شما پاسخ دهد و آن را حل 
کند.« آر اچ برندی اســت که این ضرورت را دیده 
و آن را از طریــق مفاهیــم مختلــف مهمان نوازی 
مبتنی بر خدمــات به کار گرفته اســت. اما حتی 
برندهــای غیــر مبلمــان و کالاهــای خانگــی نیــز 
فرصتی برای ارتقای بازی خود دیده اند. به عنوان 
مثال »مدیســون ریــد« که به دلیــل محصولات 
رنگ آمیــزی مــو معــروف اســت، در ســال 20۱7 
شــروع به افتتاح »کالر بارز« کرد و اکنون بیش از 

۸0 فروشگاه در سراسر کشور دارد.

خطرات اجتماعی و سیاسی در پیش باشــد. با این حال به 
نظر می رســد آینــده برای شــرکت هایی که بــا مصرف کننده 

سر و کار دارند، در قدم اول روشن و پر پول است.
از هــوش مصنوعی می تــوان برای ایجــاد برندهــای جدید و 
طراحــی محصــولات اســتفاده کــرد. توضیحــات محصول 
در حــال تغییر اســت و خدمات مشــتری به طــور یکپارچه 
پیش مــی رودو... به نظر می رســد همه اینها بســیار جذاب 
باشــند، اما انقلابی نه؛ حداقل نــه در این مرحلــه. این تولد 
تجارت الکترونیک نیســت. بیشتر شــبیه متاورس است؛ 
یک شیء درخشان و جالب توجه دیگر که جهان را برای یک 
یا دو فصل متحول کرده بــود. مدت زیادی اســت که هوش 
مصنوعی وجود دارد. چندین دهه است که شرکت هایی که 
با مصرف کننده مواجه اند، از آن استفاده می کنند. هیاهوی 
زمســتان گذشــته بیشــتر به این امر برمی گشــت که مردم 

جهان فهمیدند انقلاب دیجیتال تا کجا پیش رفته است.

 خرده فروشی فیزیکی؛ تغییریافته و متفاوت
در همین حال، یک تحول اساسی در خرده فروشی فیزیکی 
در حال وقــوع اســت. اکنون کــه همه گیــری کم رنگ شــده، 
خرده فروشــی فیزیکــی بــه روشــی تغییر یافتــه و متفــاوت 
بازگشــته اســت. ممکــن اســت بگوییــد خرده فروشــی بــه 
ریشه های خود باز می گردد، اما به نظر می رسد مراکز خرید 
یا مرده اند یا در حال مرگ هستند. شاید این امر از عوارض 
جانبی قرنطینه، قیمت بنزین، تــورم و اختلالات اقتصادی 
باشد. اما نشانه ها می گویند مصرف کنندگان تمایل دارند 
به خانه نزدیک تر بمانند. بنابراین انقلابی که در ســال های 
قبل از همه گیری شروع شده بود، با ورشکستگی و انحلال 

برندهای قدیمی مانند »سیرز«، »پنی« و »کی مارت« روند 
ســریع تری به خود گرفته اســت. امروزه شرکت هایی مانند 
»تارگــت« و »مارشــالز/هوم گــودز« به  جای فروشــگاه های 
بزرگ تــر، فروشــگاه های کوچک تــری را در مراکــز خریــد باز 

افتتاح می کنند. 

 تحول تجارت الکترونیک
تجارت الکترونیــک فروشــگاه های فیزیکی را حــذف نکرد. 
هدف، عملکرد و انرژی جدیــدی به آنها داد. مــردم پیش از 
اینکه برای انجام خرید واقعی خود بیرون بروند، به صورت 
آنلاین به مقایسه خریدهای خود مشغول می شوند. این امر 
به طور فزاینده ای نشان دهنده رویکرد جدید مصرف کنندگان 
به تجارت الکترونیک است. اگر به عنوان یک ناظر صنعت 
خرده فروشــی، ایــن صنعــت را زیــر نظــر بگیریــد، متوجــه 
می شوید که مردم به طور فزاینده ای خرید محلی را ترجیح 
می دهند و داده هــا نیز از این موضوع پشــتیبانی می کنند. 
آنها ممکن است مانند گذشته به برندها وفادار نباشند، اما 
نسبت به جایی که محصولات خاصی را خریداری می کنند، 
وفادار می مانند. مصرف کنندگان به جای رفتن به »کاستکو« 
یا »والمــارت« برای خرید، به صورت فزاینــده ای برای خرید 
محصــولات خــاص بــه فروشــگاه های مختلــف مراجعــه 
می کننــد. هرچــه فروشــگاه های بیشــتری را بازدیــد کننــد، 
احتمال کمتری دارد که بخواهند برای خرید به خارج از محله 
خود سفر کنند. این احساس مانند نوستالژی یا میل فزاینده 
برای اصالت و ارتباط در جامعه ای است که تحت سلطه همه 
چیزهای دیجیتال است؛ جایی که هدف یک تجارت، یافتن 

رایج ترین و سودآورترین مسیر است.

گســترش داد و فروشــگاه هایی را در میامی و جکســونویل 
افتتاح کرد. ســوپرمارکت های زنجیره ای در طول دهه ها به 
تکامل خود ادامه دادند و نانوایی و اغذیه فروشــی هایی به 
فروشــگاه اضافه شــدند. در ســال ۱۹5۱، تنها 2۴ فروشگاه 
پابلیکس وجود داشت، اما در سال ۱۹6۹ تعداد آنها به ۱50 
رسید. جورج در طول زندگی حرفه ای خود به عنوان »آقای 
جورج« شناخته می شد و از کارگران خود مراقبت می کرد. 
کنت اولسن که رئیس وونس بود، به سوپرمارکت نیوز گفته 
است: »جورج روحیه کارآفرینی و تصوری از آینده صنعت 
داشت، اما بیشتر از همه او مردی بود که به کارمندان خود 

اهمیت می داد و از آنها به عنوان همکارانش یاد می کرد.«
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تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

تولید پارچه بر پایه دست ســاخته های 
باســتانی و اختراعــات علمی مدرن 
انجــام شــده اســت. نخســتین 
بافته هــا بــه شــکل تورهایــی 
ساخته شــدند که در آن از یک 
نــخ و حرکــت تکــراری آن بــرای 
تشکیل حلقه ها استفاده شده، 
همچنین ســبدهای بافته شده از 
نی های انعطاف پذیر شکل دیگری از این 
دست ساخته هاست. بســیاری از مردم به ویژه در آفریقا و 
پرو تورهای نخی را تولید می کردند و گرچه یافتن نمونه هایی 
از منســوجات پیش از تاریخ به دلیل فسادپذیری پارچه ها 
بسیار دشوار است، اما نخستین شواهد از بافندگی مشابه 
با ســبدبافی بــه فرهنگ های نوســنگی در حدود پنــج هزار 
ســال پیش از میلاد برمی گــردد. به نظر می رســد بافندگی 
پیش از ریسندگی نخ ایجاد شــده و بافت پارچه برگرفته از 
سبدبافی بوده است. در مصر باستان الیاف پنبه، ابریشم، 
پشــم و کتان به عنوان مواد نســاجی به  کار می رفته اســت. 
پنبه در سه هزار سال پیش از میلاد در هند مورد استفاده 
بوده و در نوشــته های تاریخی چین به تولید ابریشم اشاره 

شده است. 

  پارچه های نخستین
نخ ها و پارچه ها از دیرباز رنگ و چاپ می شدند. نمونه هایی 
از پارچه های رنگ شــده در خرابه های رومی قــرن دوم پیش 
از میلاد یافت شــده است. جلوه هایی از شــیوه رنگ آمیزی 
tie-and-dye در رنگ کــردن ابریشــم چینــی در سلســله 
تانگ )۹07-6۱۸ پس از میلاد( نیز مشاهده شده و شواهدی 
نیز از تولید منســوجات چاپی در هند در قرن چهارم پیش 
از میــلاد وجــود دارد. منســوجاتی کــه در مصر یافت شــده 
نیز بیانگر وجود یک صنعت بافندگی بسیار توسعه یافته 
در قــرن چهارم پــس از میلاد اســت که انبوهــی نقش ونگار 
ساخته شــده از کتــان و پشــم دارد. منســوجات بســیار 
کهن ایرانــی نیز گســتره ای از پارچه های ســاده تــا فرش ها و 

نقش بافی های فاخر دارد. 

  منسوجات قرون وسطی
برخــی قبایــل تــرک در اوایل قــرون وســطی در تولیــد فرش، 
پارچه های نمدی، حوله و قالیچه مهارت داشــتند. در هند 
مغــول )قــرون ۱6 تــا ۱۸( و شــاید پیــش از آن در »داکا« )در 
بنگال( گاهــی پارچه های چیتِ خــوبِ تولیدشــده، چاپ یا 
نقاشی می شــدند. با وجود ممنوعیتی که مســلمانان برای 
نمایش موجودات زنده داشــتند، در سرزمین های اسلامی 

نگاهی به سیری که نساجی تا پیش از انقلاب صنعتی طی 
کرده است 

 تاریـــــــــخ
مهاجران بافنده 

شکل گیری صورت جدید نساجی با کمک علم شیمی

منسوجاتدردنیایجدید

REVIEWبررسی

بافندگی و رنگرزی در دنیای جدید پیش از ورود 
اروپایی ها شــکل گرفته بــود. در دوران پیش از 
تاریخ در آمریکای شــمالی و جنوبــی بافندگی 
به شکلی پیشرفته وجود داشــت. اهالی پرو و 

مکزیک پارچه هایی ظریف داشتند. 
پارچه های پرو شــباهتی بســیار بــه پارچه های 
مصر باســتان داشــت، در حالی که تماس بین 
ایــن دو تمــدن به طــور کلــی دور از انتظــار بــود. 
پارچه های پنبه ای و پشمی اینکاها با رنگ های 
درخشــان و الگوهایــی بــر پایــه شــکل های 
هندســی و متعــارف انســانی بافتــه می شــد. 
پارچه ها و به ویژه پتوهای ساخته شــده توسط 
اهالــی ناواهــو در آریزونــا و نیومکزیکــو دارای 

بافت بسیار فشرده و رنگ درخشان بود. 
مهاجــران انگلیســی در ســال ۱63۸ یــک 
کارخانــه پارچه در ماساچوســت ســاختند که 
در آن بافندگان یورکشــایر پارچه جین پنبه ای 
 )linsey-woolsey( »و »لینسی-وولســی
)پارچه ای درشــت و شــل، بافته شــده از کتان و 

پشم( تولید می کردند. 
این کارخانه ها تا ســال ۱65۴ در ماساچوســت 
کار می کردنــد و جامعــه را از وابســتگی بــه 
انگلســتان برای کتان های مرغوب رهــا کردند. 
ایــن صنعــت به طــور پیوســته توســعه یافت و 
اختراع دســتگاه پنبه پاک کن »الی ویتنی« در 
سال ۱7۹3 جنبشی شگرف در آن ایجاد کرد. 

 آثار انقلاب صنعتی
اگرچه نســاجی به عنوان یک صنعت 
توســعه بســیاری یافته، اما تا قرن ۱۸ صنعتی 

روستایی بود. 
کــه  کــی«  »جــان  پرنــده  شــاتل  دســتگاه 
در ســال ۱733 اختــراع شــد، ســرعت عمــل 
بافندگــی را افزایــش داد و موفقیــت آن فشــار 
بــرای ریســندگی شــتابان تر نــخ بــرای تغذیــه 
داد.  افزایــش  را  بافندگــی  دســتگاه های 
ریســنده های مکانیکی که در ســال های ۱76۹ 
و ۱77۹ توسط »ریچارد آرکرایت« و »ساموئل 
کرامپتون« ساخته شد، به توسعه فرایندهای 

مکانیزه و شــانه کردن پشــم برای ماشــین های 
ریســندگی کمــک کــرد. نخســتین ماشــین 
بافندگی برقی اندکی پس از آغاز قرن ســاخته 

شد. 
جایگزینــی نیــروی آب بــا نیروی بخار ســرعت 
ماشــین های نیرومحــور را افزایــش داد و نظــام 
کارخانه ابتــدا در انگلســتان و ســپس در اروپا 

و ایالات متحده به شکلی استوار ایجاد شد. 

 پس از قرن 19 
پیشرفت های پی درپی در ماشین آلات 
نســاجی در طول قرن نوزدهم موجب افزایش 
حجم تولید و کاهش قیمت پارچه و لباس شد. 
این روند در قرن بیستم با تأکید بر ماشین آلات 
تمام خــودکار یــا نیمه خــودکار ادامــه یافــت. 
دگرگونی هــای مکانیکــی در تولیدات نســاجی 
مربوط به انقلاب صنعتی ناشــی از به کارگیری 
اصول مهندســی و فیزیکــی تا اندازه ای ســاده 
بــود. پیشــرفت بیشــتر نیازمنــد درکی روشــن 
از اصــول علمــی فــرآوری نســاجی بــود. نبــود 
اطلاعــات پایــه دربــاره ســاختار و ویژگی هــای 
الیــاف، رویکــرد علمــی نســبت بــه پــردازش 
نســاجی را بــه تأخیــر می انــدازد. بــا ایــن حال 
در اواخــر قرن نوزدهــم دانش روزافــزون درباره 
خواص فیزیکی و شیمیایی الیاف به استفاده 
از روش هــای علمــی منجــر شــد. کاربردهــای 
شیمی در ابتدا بیشترین توجه را به خود جلب 
کرد؛ بیش از همه به دلیل تولید ترکیبات جدید 
و درک اینکه الیاف را می توان ناشی از فعالیت 

شیمیایی دانست. 
در قــرن بیســتم، بــا توســعه الکترونیــک و 
کامپیوتر مفاهیــم جدید فیزیک و مهندســی 
وارد پژوهــش و توســعه نســاجی شــد. یکی از 
کاربردهای برجســته علم در صنعت نساجی 
و توســعه الیاف مصنوعی، ارائه مواد نســاجی 
جدید بود که موجب کاربرد فرایندهای جدید 
بــرای الیــاف ســنتی، ارائــه روش هــای پــردازش 
ســریع تر و معرفــی طیــف گســترده تری از 

شیوه های جدید بود.
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پارچه هایی با نقش ونگار فراوان ساخته می شد. 
در سیسیل پس از آنکه توسط اعراب در سال ۸27 میلادی 
فتح شد، پارچه هایی زیبا در کارگاه های کاخ پالرمو تولید شد. 
در حدود ســال ۱۱30 بافندگان ماهری که از یونان و ترکیه به 
پالرمو آمدند، پارچه هایی را استادانه با درهم تنیدن ابریشم 

و طلا تولید کردند. 
پس از آنکه در سال ۱266 سیسیل توسط فرانسوی ها فتح 
شد، بافندگان پارچه به ایتالیا گریختند و بسیاری از آنان در 
»لوکا« ساکن شدند که به زودی به دلیل پارچه های ابریشمی 
به شــهرت رســیدند که در آن از الگوهای شکل های خیالی 
گل استفاده می کردند. در ســال ۱3۱5 فلورانســی ها، لوکا را 
تصرف کردند و بافندگان سیسیلی را به فلورانس بردند که از 
حدود سال ۱۱00 مرکزی به بافته های پشمی ظریف مشغول 
بود و به نظر می رسد در آن زمان پارچه مخمل تولید می کرد. 
در پایان قرن ۱5 درجــه بالایی از مهارت های هنــری و فنی با 
۱6 هزار کارگر صنعت ابریشم و 30 هزار کارگر صنعت پشم 
توسعه یافت. در نیمه قرن شــانزدهم صنعتی پررونق برای 
تولید مخمل ها و پارچه های گل برجســته ابریشمی نیز در 

ونیز و جنوا ایجاد شد. 

  صنایع نساجی فرانسه و آلمان
تولید ابریشم های بافته شده فرانسوی در سال 
۱۴۸0 آغاز شــد و فرانسیس اول در ســال ۱520 
بافندگان ایتالیایی و فلاندری را به »فونتن بلو« 
آورد تــا پرده هــای نقــش دار را زیــر نظــر بافنــده 
پادشــاه تولیــد کننــد. وی گروه هــای دیگــری را 
برای بافتن ابریشــم به لیون، مرکز نهایی تولید 
ابریشــم اروپایــی آورد. تــا ســال ۱5۸۹ بیشــتر 
پارچه های استادانه موجود در فرانسه خاستگاه 
ایتالیایی داشتند، اما در آن سال هنِری چهارم 
کارخانــه فــرش و پرده هــای نقش دار ســلطنتی 

را در ســاوونیر )Savonnières( پایه گــذاری کــرد. بافندگان 
فلاندری نیز بــرای تولید پرده هــای نقــش دار در کارگاه هایی 
که توســط »ژان گوبلین« در قرن شــانزدهم راه اندازی شــد، 
به فرانســه آورده شــدند. پارچه های طــرح دار فرانســوی در 
زمان لویی ســیزدهم )۱6۱0-۱6۴3( ســبکی متمایز را بر پایه 
شکل های زینتی متقارن و در واقع توری مانند ارائه دادند که 
شــاید از توری های ایتالیایی الهام گرفته شده بود که بسیار 
مورد توجه بودند. در سال ۱662 دولت فرانسه تحت رهبری 
لویی چهاردهم کارخانه گوبلین در پاریس را خریداری کرد. 

در ایــن دوره »روئــن« )Rouen( نیز به خاطر منســوجاتش 
شــهرت یافت که حاوی طرح هایی برگرفته از کار سفالگران 
اهل روئن بود. منسوجات فرانسوی به پیشرفت در سبک و 
شیوه های خود ادامه دادند و در دوره سلطنت لویی شانزدهم 
)۱7۹3-۱77۴( طراحی ها بازپیرایی شده و عناصر کلاسیک 
با الگوهــای گل جدیــد در هم آمیخــت. گرچه بــروز انقلاب 
فرانسه در دهه ۱7۹0 به کار بافندگان لیون پایان داد، اما این 
صنعت به زودی رو به بهبود گذاشت.  فلاندر و همسایه اش، 
»آرتویز« )Artois( نخستین مراکز تولید منسوجات مجلل 
 ،)Ghent( برای ابریشم و مخمل؛ گنت )Arras( بودند؛ آراس
ایپرس )Ypres( و کورترای )Courtrai( برای کتان های گل دار 
و آراس و بروکسل برای پارچه های نقش دار. پارچه های گل دار 
که با نقــوش هرالدیــک )Heraldic( مشــخص می شــوند، 
به ویــژه شــهرت یافتــه بودنــد و در قــرن هجدهــم کتان های 
گل دار بــا کیفیــت بســیار بــالا تولید شــدند. کلــن در آلمان 
در قــرون وســطی مرکزی مهــم برای پارچــه بود که بــه خاطر 
بافته های اورفــری )Orphrey( )باریکه های پارچه از طلا که 
دارای کتیبه های بافته شده و مجسمه های قدیسان است( 

شهرت داشت. 

  نساجی در انگلستان
بخــش بزرگــی از منســوجات انگلیســی قرون 
ســیزدهم و چهاردهــم از کتــان و پشــم بــود و 
تجارت منسوجات به وسیله رنگ و رنگرزهای 
فلاندر تقویت می شد. در ســال ۱۴55 ابریشم 
در لنــدن و نوروویــچ بافتــه می شــد و در ســال 
۱56۴ ملکــه الیزابــت اول بــرای تولید ابریشــم 
و پارچــه گل دار امتیازنامــه ای بــه مهاجــران 
هلنــدی و فلانــدری در نوروویــچ داد. لغو فرمان 
»نانتِ« در سال ۱6۸5 و ازسرگیری آزار و اذیت 
پروتستان های فرانسوی باعث شد بسیاری از 
بافندگان به انگلســتان کوچ کننــد و در نوروویچ، برینتری و 
لندن مســتقر شــوند. مهم ترین گروه از پناهندگان حدود 
3500 نفــر بودند کــه در اســپیتال فیلدز زندگــی می کردند؛ 
محلــه ای در لنــدن کــه بــه مرکــز اصلــی پارچه هــای گل دار 
ابریشــمی و پارچه هــای تزئینــی ابریشــمی تبدیــل شــد. 
ایــن بافنــدگان پارچه های ابریشــمی بــا کیفیت بــالا تولید 
می کردنــد و برای ظرافــت در بافت هــا و بافت هــای تجملی 
معــروف بودنــد. نوروویــچ همچنیــن بــه خاطــر شــال های 

ابریشمی یا پشمی نقش دار مشهور بود.

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com

اصول مشاوره پایه و فراتر از آن
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اگر بخواهیم این کتاب را در دو جمله خلاصه کنیم، احتمالاً آن دو 

جمله اینها هستند: »کتابی برای هر آنچه می خواهید درباره حرفه 

مشــاوره بدانید« و »یک نقشــه راه عملی برای کارآفرینان مشتاق«. 

تغییراتی که در دنیای کار رخ می دهد، باعث شده افراد بیشتری وارد 

دنیای شــغل های قراردادی، آزادکاری و مانند آن شــوند. تغییرات 

ســریع در جمعیت شناســی و پیشــرفت در فنــاوری باعث شــده 

شرکت ها و اســتعدادها به روش های جدیدی برای کار کردن وارد 

شوند و مشاوره یکی از کلیدهای موفقیت در این جهان جدید است. 

کسب وکار نوین مشاوره کتابی بسیار معتبر و کاربردی است که 

دانش و مهارت های مورد نیاز برای شروع و رشد 

یک کسب و کار مشاوره موفق را به 

اشتراک می گذارد. 
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طنز و حکمت
H U M O R

&
W I S D O M

ما بره های معصوم دربه در فیلترشکن هیچ کدام مان نمی دانیم که آن بیرون پر از گرگ است و ممکن 
است به سرعت به دست آن گرگ ها پاره پاره شویم. شما را نمی دانم اما من یکی از پارگی می ترسم  نصایح ابن یمین

زگفتار،گفت
حکیمانبهست

امیرفخرالدین محمود بن  امیر یمین الدین 
طغُرْایــی فرَیومـَـدی )76۹-6۸5 ه.ق( در 
فریومــد ســبزوار پــا بــه جهــان گذاشــت. 
وی بزرگ ترین قطعه ســرای ایرانی است. 
پــدرش نیز ادیب و شــاعر بود کــه در زمان 
ســلطان محمــد خدابنــده می زیســت و 
در دســتگاه امیــران خراســان کار دفتــری 
و طغُرْانویســی داشــت و از ایــن بــه نــام 
»طغرایــی« مشــهور شــد. ســال های 
نخســتین زندگانی ابن یمین در خراسان 
گذشــت. در جوانــی بــه تبریــز رفــت و به 
غیاث الدیــن محمــد بــن رشــیدالدین 
فضل الله وزیر پیوســت. با درگذشت پدر 
به جای او منشی امیران ســربداران شد و 
در چند جنگ و ســفر نیز آنان را همراهی 
کرد. در جنگ بین معزالدین حسین کرت 
و وجیه الدیــن مســعود  ســربداری در زاوه 
دیوان ابن یمین به یغما رفت و خودش نیز 
اسیر لشکر هرات شد. وی در یک مثنوی 

به نام چهار پند نوشیروان می گوید:

نخست آنکه دنیا نجوید کسی 
که داند بد و در نماند بسی
دوم آنکه سودی ندارد حذر

ز کاری که رفته ست اندر قدر
سوم آنکه دانای خالق شناس
ز مخلوق بر سر نگیرد سپاس

چهارم چو روزی مقدر شدست
چرا مرد آزاده چاکر شدست

اگر بگذری زین سخن راه نیست
روان تو از دانش آگاه نیست

شنیدم که روزی منوچهر شاه
بپرسید از مهتری نیک خواه

که در عالم از هرچه هست ارجمند
چه چیزست شایسته و دلپسند
ز گفتار، گفت حکیمان بهست

ز کردار، کرد کریمان بهست
ازین گفت وزین کرد اگر بگذری

نیابی خرد را جز این داوری

HINT نکته

اینترنت بی فیلتر چیز خوبی نیست

1
اینکه کلاً آدمیزاد تکلیف خــودش را بداند خیلی خوب 
است. لااقل می نشــیند و ســر فرصت یکی می زند توی 
ســر خودش و یکــی تــوی ســر تکلیفــش و هــی نگاهش 

می کند و هی آه ســوزناک می کشــد و هی به 
زندگی خودش تف و لعنت می فرستد و هی 

آن تکلیف را انجام نمی دهد.

2
اینکه مســئول محتــرم مملکــت آب پاکی را 
روی دست همه مردم چشم انتظار می ریزد و 
می گوید فکر رفع فیلتر تلگرام و اینستاگرام و 
واتس اپ و توییتر و کلی برنامه مزخرف غربی 

دیگــر نباشــید، جایــش خیلــی درد نخواهد کــرد، چون 
احتمالاً همه ما می دانستیم که همین می شود و کسی 
زورش به آن دکمه زن فیلترچی نخواهد رسید؛ دردناک تر 
این اســت که مســئولان گاهی برنامه ها و سایت هایی را 
فیلتــر می کنند که هنوز اســمش بــه گوش مان نرســیده 
اســت. بله دوســتان! ظاهــراً عزیــز دکمه زن مســتقر در 

واحد فیلترنت از من و شما به روزتر است.

3
حــالا ایــن وســط ممکــن اســت تعــدادی از دوســتان و 
آشــنایان که آنتــن  قوی تــری دارنــد بتوانند بــا روش های 

مخصوص خــود یک جور خاصــی فیلتر نباشــند. خب 
این به این معنی نیســت که من و شــما حســودی کنیم 

و چشم دیدن موفقیت آن عزیزان را نداشته باشیم.
بلکه به این معنی اســت که مــا هم تلاش مان را بیشــتر 
کنیم و حواس مان را جمــع کنیم تا بتوانیــم به موفقیت 

آنها برسیم.

4
البتــه ایــن را هــم بگویــم کــه اینترنــت بــدون 
فیلتر اصلاً چیز خوبی نیست. یک جورهایی 
مثل آش رشــته بدون پیاز داغ اســت؛ شــاید 
آش رشــته باشــد امــا مفــت نمــی ارزد. اصلاً 
۸0 درصــد لذتــش بــرای مــا همیــن هیجــان 
وصل مانــدن »آن مصــداق جرم انــگاری« 
است. حالا شــما هی دنبال اینترنت بدون فیلتر باش تا 

لذتش را از بین ببری.

5
واقعیت این است که این قدری که من و شما به مسئولان 
نازنیــن و دکمه به دســت های عزیــز فکــر می کنیــم، آن 
بزرگان عرصه بی خیالی به ما فکر نمی کنند. آنها فقط به 
مصلحت ما فکر می کنند و به اینکه چقدر بد می شــود 
اگر چشــم های معصوم مان به ســایت های بدبد بیفتد. 
مــا بره هــای معصــوم دربــه در فیلترشــکن هیچ کدام مان 
نمی دانیم که آن بیرون پر از گرگ اســت و ممکن اســت 

به ســرعت به دســت آن گرگ ها پاره پاره شــویم. شــما را 
نمی دانم اما من یکی از پارگی می ترسم.

6
اما اگر باز هم دل تان طاقت نیاورد و خواســتید اینترنت 
بدون فیلتر داشــته باشــید، ناامید نشــوید. بیایید تا به 
شما یک راه راحت یاد بدهم. برای کسب اینترنت بدون 
فیلتــر زحمت می کشــید یک کشــور را نشــان می کنید، 
بعــد اقدامــات لازم را بــرای گرفتــن تابعیــت آنجــا انجام 
می دهید. بعــد بلند می شــوید یک ســر به وطــن جدید 
می زنید و بعد به عنوان توریســت به وطن برمی گردید و 
یکراست می روید دفتر آقای ضرغامی و درخواست یک 
سیم کارت توریستی شــیک و مجلسی می کنید و تمام! 

شما اینترنت بدون فیلتر دارید.
فقط توجه کنید قبل از اقدام از وزارت خارجه فهرســت 
به روز شــده کشــورهای دوســت و برادر را بگیرید که یک 
وقت خــدای نکــرده، ناخواســته آب به آســیاب نامردان 
روزگار نریزید. مثلاً همین عربستان خوب است تا خیلی 

گرم نشده اقدام کنید.

7
توریست به کنج دل شان جا دادند

درخواست نداده ناگه آنها دادند
از چین و غنا آمده بودند اینجا
اینترنت بی فیلترشان را دادند

شب نوشته های یک بچه نوآور! )81(

خرســوارییــاســواری
دادنخــر؛مســئلهایــن

است
 بــرای مــا که نــه خــری داریــم و نــه اهــل کارهای 
ناپسندی همچون سواری گرفتن از خر دیگران 
هستیم، شنیدن این گزاره که »خر مال کسی 
اســت که ســوارش شــده« احساســی ویژه را 
تحریک نمی کند. ولی آنگاه که دیدم این گزاره 
را یک مدیر برگماشته از سوی دولت در رسانه 
دولتــی بــر زبان جــاری می کنــد، احساســاتم 
غلغلک شد. از خودم می پرسیدم: »من که از 
خــر دیگــران ســواری نگرفتــه ام تا احساســی 
داشــته باشــم. نکنــد در حــال ســواری دادن 
بــوده ام و خــودم نمی دانســته ام کــه چیــن 
احساســات ناخوشــایندی پیدا کــرده ام؟« و 
همین موضوع کوچک و پیش پا افتاده سوار بودن، سواری 

دادن و احساس کسی که از او سواری می گیرند، افکارم را 
به هم ریخته و احساساتم را درگیر کرده است.

 با همین احساســات مبهم و درگیــری فکری راه 
خانه تــا دفتــر کار را پیمــودم و هنــوز از درگاه وارد 
نشــده بودم که صدای ســمیرا و فریبا را در حال گفت وگو 
شنیدم؛ ماجرا باز هم به خر برمی گشت، اما از دیدگاهی 
دیگر! فریبا می گفت: »درست که ما خر خودمون هستیم 
و به قول برخی افراد کسی آقا بالاسر و سوارمون نیست تا 
ناچار باشــیم هر چی گفت پیروی کنیم؛ ولــی به هر حال 
ناگزیــر از دادوســتد بــا دیگران هســتیم و نمیشــه که خر 

خودمون رو برونیم.«

 اما سمیرا پا را در یک کفش کرده و می گفت: »چرا 
باید هر روز یه بخشــنامه و دســتور برســه و کار و 
بارمون رو به هم بریــزه؟ ما که پا توی کفش کســی به ویژه 
دولتی ها نمی کنیم، نون خودمــون رو می خوریم، زحمت 
نداریم، مالیات و عوارض می دیم، زیر میز نمی زنیم، زیر و 
روی میز رو نمی کشیم، سوار کسی نمی شیم و خربازی در 
نمیاریم؛ چرا پس؟« و پاسخ کوبنده فریبا چنان بود که من 
را هم لختی در ســکوت فرو برد، وقتی که گفت: »مشکل 
اینه که روشــن نمی کنی خر هســتی یا خرســوار. خودت 

کلاهت رو قاضی کن و ببین ما و کســب وکارهایی مثل ما 
کدوم یــک از ویژگی های یک خرســوار رو دارن؟ خیلی هم 
ســخت نگیر، گفت وگوی تلویزیونی اون مدیر رو چند بار 
ببین و اگر لازم بود جملاتش رو یادداشت و بازخونی کن تا 
بفهمی می تونی خرسواری کنی؟ اصلاً ژن این کار رو داری؟ 
اما خر بودن رو خودت بگو. ویژگی های یک خر خوب رو که 
به خوبی سواری میده، با انصاف و بدون جانبداری ردیف 
کن، پیــش خــودت دربــاره یکی یکی اونهــا بپــرس و ببین 
کدوم یکی را داری؟ حالا یه نگاه بنداز و جمع سرانگشتی 
بزن. اگر کمتر از نیمی از ویژگی ها رو داشتی،بپذیر که شاید 
فکر کنی خــر خودت هســتی ولــی بــدون که خــر خودت 

نیستی.« 

 و من در همان درگاه با شگفتی به این موقعیت 
خر تو خــر خیره شــده بــودم و فهمیــدم چقدر 
ساده بودم که می پنداشتم وقتی کار خودت را می کنی و 
بار خودت را می بری و ســرت توی آخور کســی نیســت، 
نمی توانــی بگویــی مــن خــر خــودم هســتم. هیــچ خری 
نیست که یک خرسوار از او سواری نگیرد. اینها را باید 
می نوشتم و جلوی آینه می گذاشــتم تا فراموش نکنم و 
خرفهم شــوم و بدانم مسئله تنها خرســواری یا سواری 

دادن خر است، نه چیز دیگر.
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